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 گوشت و دلار
اشك و آه

  ماموريت اصلي 
اتاق چيست؟ 

آدام اس��ميت در اظهارنظري 
جالب توجه مي گوي��د: »نانوا 
و قص��اب و س��بزي فروش و... 
به خاطر خوش��ايند من و شما 
فعاليت نمي كنن��د، آنها براي 
س��ود و منفعت اس��ت كه كار 
مي كنن��د.« اين ي��ك عبارت 
كليدي اس��ت كه چش��م انداز 
پيش روي فعاليت هاي اقتصادي و صنفي را در همه اعصار 
روشن مي كند. عجيب ترين رخداد در زمان اعلام افزايش 
نرخ گوشت به 500 هزار تومان، افراد و جرياناتي هستند كه 
خبر گوشت 500 هزار توماني را تكذيب كرده و اعلام كردند 
گوشت 500 هزار تومان نيس��ت، بلكه 470 يا 480 هزار 
تومان است! بعد از اين برخوردها، احتمالات طي روزهاي 
آينده بايد منتظر واكنش هايي از اين دست در صدا و سيما و... 
باشيم كه اساسا مصرف گوشت براي سلامتي خانواده هاي 
ايراني ضرر دارد و بهتر است كه مردم اصلا گوشت نخورند! 
اما آيا وضعيت قيمت گوشت را مي توان جدا از تحولات ساير 
شاخص هاي اقتصادي تحليل و ارزيابي كرد؟ بايد بدانيم، 
قيمت گوشت بالا رفته چون قبلا نرخ دلار هم با افزايش نرخ 
مستمر مواجه شده است، چون نرخ سكه و خودرو و... هم با 
رشد فزاينده مواجه شده اند. وقتي به چرخه هاي اقتصادي 
در كش��ور به صورت سيستمي نگاه نشود، افزايش قيمت 
گوش��ت به 500 هزار و 700 هزار هي��چ تعجبي ندارد. اما 
چه روندي رخ داده است؟ براي پرورش دام به خوراك دام 
نياز است، براي تامين خوراك دام بايد پول به دلار پرداخت 
كرد، دلار هم كه در محدوده قيمتي 47 و 48 هزار توماني 
قرار گرفته است؛ بنابراين هر كالايي كه به نوعي با دلار در 
ارتباط باشد، دچار افزايش قيمت مي شود. فرقي نمي كند 
اين كالا لوازم خانگي و پوشاك و... باشد يا كفش و خودرو و... 
اما آيا دولت )به معناي سياستگذاران( هم در اين گراني ها 
نقشي دارند؟ البته كه دارند. سال ها قبل و زماني كه نوسانات 
فزاينده در بازار ارز كشور وجود داشت، دولت به جاي توسل 
به منطق اقتصادي، اقدام به سركوب قيمت ها در بازار هاي 
مختلف از جمله بازار دام كرد. دامداران كشور فرياد مي زدند 
كه افزايش نرخ ارز باعث شده تا نرخ نهاده هاي دامي و ساير 
خدمات مرتبط افزايش يابد و لازم است قيمت هاي دام و 
گوشت با اين نوسانات همراه شوند اما دولت بدون توجه به 
اين ضرورت ها اقدام به سركوب قيمت هاي دام كرد. اين روند 
باعث شد تا دامدار احساس كند، پرورش دام و توليد گوشت 
قرمز ديگر برايش به صرفه نيست، بنابراين همه انبارهاي 
دامي خ��ود را فروخته و س��رمايه اش را وارد فعاليت هاي 
ديگري از جمله سوداگري ها ارز و... كرد. اين رفتارها باعث 
شد تا عرضه دام در كشور دچار آسيب هاي جدي شود. به 
هم خوردن تعادل در عرضه و تقاضا در هر بازاري باعث گراني 
كالاهاي مرتبط با آن بازار مي شود. به نظرم بهتر بود دولت 
به جاي س��ركوب قيمت ها در بازارهاي مصرفي و اصناف 
مختلف ، تلاش مي كرد، تورم را مهار كند، كسري بودجه را 
ادامه در صفحه 4 سركوب مي كرد، رشد نقدينگي و... 

اتاق مانند يك مفس��ر، مبدل، 
واسطه و ميانجي، بايد كمك كند 
كه گفتمان بين دو طرف صورت 
گيرد. يكي از ش��رايط گفتمان 
اين است كه طرفين در محلي 
كه مورد توافق باشد، حضور پيدا 
كنند، اين محل مي تواند خود 
اتاق يا گروهي در فضاي مجازي 
باشد كه افراد حضور پيدا مي كنند و حرف مي  زنند، اما اتاق 
به صورت سيستماتيك اين كار را از طريق كميسيون ها و 
صحن هيات نمايندگان و ساير ابزارهايي كه در اختيار دارد 
انجام مي دهد. بنابراين نفس اينكه ما تركيبي از افراد مختلف 
بخش هاي مختلف اقتصاد را در اتاق كنار يكديگر داشته 

باشيم، منفي نيست.
اگر اين تركيب باعث شود كه با حفظ استقلال تصميم گيري 
در بخ��ش خصوصي، نمايندگاني بتوانن��د بهتر از منافع 
اعضا صيانت كنند، نبايد ايرادي به آن گرفت، در واقع اين 
شرايط حتما بهتر از آن است كه هيچ فردي از دولتمردان يا 
شركت هاي خصولتي كه آنها هم بخشي از اقتصاد هستند، در 
جلسات حضور نداشته باشند و ما نتوانيم به هدف مان برسيم. 
اما چنانچه وزن آن شركت ها و افراد در هيات نمايندگان و 
كميسيون ها و ساير اركان تصميم سازي و تصميم گيري بالا 
باشد كه به استقلال راي و تصميم گيري بخش خصوصي 
به صراحت لهجه اش آسيب بزند، طبيعتا ما را از هدف اصلي 
بازمي دارد و بايد مذمت شود. تصور مي كنم كه در دوره اخير، 
اگرچه افرادي از بخش  خصولتي اقتصاد و صنعت حضور 
داشتند، اما حضور آنها مانع صراحت لهجه نبود، ما هر جا كه 
خواستيم به صراحت از مسائل و مشكلات و محدوديت هايي 
كه ايجاد شد، تصميم گيري هاي غلط صحبت كرديم و نقد 
كرديم. هيچ جا نديدم كه نماينده اي از بخش خصولتي مانع 
شود يا تعديلي منجر به حذف نظر و راي بخش خصوصي 
انجام دهد، البته در شيوه گفتمان پيشنهاداتي از دوستان 
باتجربه مان داش��تيم براي اينكه اظهارات مان اثربخشي 
بيشتري داشته باشد يا بيشتر شنيده شود و اين براي برخي 
از اعضاي اتاق كه جوان تر و كم تجربه تر هستند و هنوز بايد 
ياد بگيرند كه چطور بايد از مناف��ع اعضا و همكاران دفاع 
كرد، فرصت يادگيري فراهم مي كند. بنابراين حضور تعداد 
كمي از افراد خصولتي في نفس��ه بد نيست، مادامي كه به 
ماموريت اصلي اتاق آسيب نرسد، خصولتي ها هم بخش 
بزرگي از صنايع اقتصادي بخش هاي مختلف فولاد، معادن، 
پتروشيمي را در اختيار دارند. ما زماني مي توانيم موضوع 
تحول ديجيتال و انقلاب صنعتي چهارم را پيش ببريم كه 
بازيگران آن عرصه هم حضور داشته باشند و بشنوند كه چه 
فرصت هايي وجود دارد.  مهم ترين پيشنهادي كه مي توانم 
براي هيات نمايندگان دوره بعد داشته باشم را در قالب سه 
ماموريت اصلي اتاق ها عبارت بندي كنم؛ در بحث »صيانت 
از منافع اعضا« مهم ترين كاري كه در اين دوره تجربه كرديم 
اما درآن هنوز جاي كار بسياري وجود دارد، اين است كه به 
ادامه در صفحه 8 جز اينكه به... 
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جنس تقاضا در بازار ملك چگونه است؟  در پشت صحنه  
انتخابات بخش خصوصي چه مي گذرد

وكيل الدوله ها به پارلمان تجار مي آيند 

 سايه تورم و انتظارات تورمي
بر سر بازار مسكن  پايان 

ملك التجارها ؟
گروه راه و شهرسازي|

در حالي كه آمار دقيقي از نوع و جنس تقاضاهاي موجود 
در بازار مسكن وجود ندارد، مهدي روانشادنيا، كارشناس 
بازار مسكن گفت: »انباشت تقاضايي براي خريد خانه طي 
سال هاي گذشته شكل گرفته كه بخشي از آن هم اكنون 
بروز يافته و نمي توان گفت عمدتا از نوع سوداگري است؛ 
تقاضاي مصرفي هم در بازار وجود دارد و در نوسان قيمت 

تاثير مي گذارد.«
اين اظهارنظر در شرايطي مطرح شده است كه هم اينك 

به دليل تورم افسارگس��يخته در اقتصاد اي��ران، اغلب 
خانواره��اي ايراني نه تنه��ا نمي توانند خان��ه بخرند يا 
خانه موجود خود را به احس��ن تبديل كنند كه از تامين 
هزينه هاي معيش��ت خود ناتوان هس��تند و ساده ترين 
نيازهاي خود را به آينده موكول مي كنند. از اين رو، بيان 
اينكه بخشي از تقاضاهاي موجود در بازار مسكن، جنس 
مصرفي دارد نمي تواند دقيق باشد. البته اين مساله درست 
است كه به واسطه رش��د جمعيت و افزايش ازدواج ها و 
صفحه 5 را بخوانيد طلاق ها و... 

به باور دكتر محمود سريع القلم، استاد علوم سياسي 
دانشگاه شهيد بهشتي، امريكا به دليل تلاش براي 
حفظ جايگاه اقتصادي خود، به »برون سپاري« امور 
سياس�ي روي آورده و اروپايي ها به دليل تمايل به 
»زندگي در آرامش« و پرهيز از سلطه جويي با همه 
كشورها »مدارا« را پيش�ه خود كرده اند. در چنين 
حالتي، دولت دموكرات جوبايدن امور مربوط به ايران 
را به عربستان و اسراييل برون سپاري كرده و حداقل 
تا دو سال آينده كه اين دولت امور را در دست دارد، 
روش كنترل از راه دور )Remote Control( امريكا 
در رابطه ب�ا ايران ادامه خواهد داش�ت. بنيان هاي 
اين روش عبارتند از: انزواي سياسي، جلوگيري از 
س�رمايه گذاري خارجي، فعاليت گسترده مجازي 
ب�راي نمايش تناقضات داخلي مانن�د ناكارآمدي، 
افزاي�ش ن�رخ ت�ورم، محدوديت ه�اي مدن�ي و 
محدوديت ه�اي  شايسته س�الاري و منوط كردن 
عموم گشايش هاي مالي به تاييد وزارت خزانه داري.
دكتر سريع القلم در يك مقاله تحليلي كه در صفحه 
شخصي خود منتشر كرده است، همچنين با اشاره 
به اينكه جذابيت اقتصادي اي�ران براي اروپايي ها 
رنگ باخته اس�ت، درباره اس�تراتژي قاره سبز در 
قبال ايران نوش�ته است: پايه رفتار سياسي عموم 
اروپايي ها نسبت به ايران، تداوم گفت وگو همراه با 
فعال كردن Plan B است. از اين زاويه، حفظ روابط 
ديپلماتيك و سياسي با ايران از نظر اروپايي ها جهت 
اقناع، بازدارندگي و فش�ار ضروري است. موضوع 
ايران براي اروپا و اتحاديه اروپا، موضوع امنيت ملي 
و امنيت جمعي است. هرچند ممكن است در ميان 
 Plan اعضاي اتحاديه اروپا، شدت و ضعف فعال كردن
B متفاوت باشد، ولي تحولات دو ماه گذشته حاكي 
از اتفاق نظر پيرامون افزايش فش�ارهاي سياسي، 
تبليغاتي، رس�انه اي و مالي-تجاري اس�ت. به نظر 
مي رسد دليل فعال شدن Plan B، به خاطر مفروضي 
است كه درست يا غلط، امريكا و اروپا دارد: از نظر آنها 
ايران در تنظيم و نهايي كردن برجام 2 تعللِ عمدي 
مي كند چون نمي خواهد اهرمِ برنامه هسته اي را از 
دست بدهد. مقاله تحليلي دكتر سريع القلم با عنوان 
»استراتژي غرب نسبت به ايران« را پيش رو داريد.

  
اين متن تلاش مي كند در يك چارچوب آكادميك، ذهن و 
عمل تصميم سازان  اروپا و امريكا نسبت به ايران را واكاوي 
كرده )Deconstruction( و نقش��ه ش��ناختي آنها را 
)Cognitive Mapping( .حتي المقدور ترسيم نمايد

الف: امريكا
مهم تري��ن موضوع در دولت فعلي بايدن در س��ال 2023 
افزايش يا حفظ نرخ رشد اقتصادي، افزايش اشتغال و كاهش 
تورم به زير 5 درصد است. منظور از مهم ترين، تا 70درصد 
است. سال آينده ميلادي در همين ايام، فعاليت ها و انتخابات 
مقدماتي امريكا براي رياست جمهوري 2025 آغاز مي شود. 
تمام تلاش دموكرات ها بر اين است كه اكثريت سنا را حفظ 
كنند، مجدداً رهبري مجلس نمايندگان كه هم اكنون با 
اكثريت محدود ده نفر )222 به 212 دموكرات( در اختيار 

جمهوري خواهان است را به دست آورند و در نهايت حتي 
اگر باي��دن تصميم به نامزدي نگي��رد، دموكرات ديگري 
به مبارزه انتخاباتي براي رياست جمهوري بپردازد. كليد 
تحقق اين هدف، بهبود وضع اقتصادي اس��ت. در دو سال 
رياس��ت جمهوري بايدن از طريق لوايح دو حزبي، دولت 
امريكا موفق ش��ده پيرامون روش تعام��ل/ تقابل با چين، 
چالش زيست محيطي، س��رمايه گذاري براي انرژي هاي 
تجديدپذير، مديريت كرونا، مس��اعدت ب��ه كارآفرينان 
متوس��ط، افزايش قابل توجه توليد نفت و گاز صادراتي و 
»انطباق« با بحران اوكراين، اقدامات بي سر و صدا، تدريجي 
و چندجانبه گرايانه گسترده بين المللي را پي گيرد. علي رغم 
13656 تحريم امريكا عليه روس��يه، مس��كو و واشنگتن 
از طريق يك خطِ وي��ژه ارتباطي، مرتب به يكديگر پيغام 
مي فرستند و خطوط قرمز ترسيم مي كنند. به عنوان مثال 
امريكا قرار است 31 تانك آبرامز به اوكراين بدهد ولي اين 
اقدام حداقل 4-3 ماه براي توليد طول خواهد كشيد. براي 
كشور نسبتاً بزرگي مانند اوكراين طبعاً 31 عدد تانك در 
صحنه نبرد سرنوشت س��از نخواهد بود: يعني هم با شما 
روس ها جنگ مي كنيم و هم قصد گس��ترش ابعاد جنگ 
را نداريم. دليل اينكه امريكايي ه��ا با موضوع بالن چيني 
خيلي با خونسردي عمل كردند، اين است كه خودشان در 
اطراف چين و به خصوص در درياي چين جنوبي به عنوان 
يك فعاليت عادي قدرت هاي بزرگ، اطلاعات جمع آوري 
مي كنند. بر اساس باور و مفروض بنيادي دولت بايدن، امريكا 
ضمن »مديريت بحران هاي« بين المللي، مبناي حكمراني 
 )Domestic Renewal( »را بايد در »بازسازي داخلي
بنا نهد. به عنوان مثال از 617 هزار  پُل در امريكا كه عموماً در 
قرن نوزدهم ساخته شده اند، يك سوم با مبلغ 58 ميليارد 
دلار نياز به تعميرات دارند كه بايد از طرف دولت فدرال در 
اختيار ايالات مختلف به خصوص شرقي قرار گيرد. به عنوان 
يك پايه تئوريك حكمراني، اين دولت دموكرات معتقد است 
ضمنِ افزايش توليد ناخال��ص داخلي 25 تريليون دلاري 
امريكا )چين 18 تريليون و روسيه 1.7 تريليون(، تحولات 
جهاني بايد به گونه اي مديريت و چينش شوند كه امريكا 
بتواند به اهداف اقتصادي خود برسد و دموكرات ها يك بار 
ديگر رياست جمهوري را در 2025 از آن خود كنند. تمام 
اقدامات دولت بايدن بر اين پايه استوار است. از اين رو، بنيان 
سياس��ت خارجي امريكا در دولت بايدن، »برون سپاري« 
)Outsourcing(، ب��دون درگيري ه��اي درازمدت و 
»سردردهاي سياسي« است. استراليا، كره جنوبي، ژاپن 
و هند در برابر چين به كار گرفته شده اند؛ لهستان، آلمان، 
فرانسه، انگلستان و كشورهاي اسكانديناوي در برابر روسيه 
همكاري مي كنند و اسراييل و عربستان، برون سپاري ايران 
را به عهده گرفته اند. واشنگتن اين مجموعه را مديريت و 
هماهنگي مي كن��د و از بازدارندگي نظامي كه يك نمونه 
اخير آن مانور مش��ترك اس��راييل و امريكا بود، به موازات 
فعاليت هاي 80 درص��دي قدرت نرم و مج��ازي صورت 
مي پذيرد. با توجه به اينكه حدود 3.5 ميليارد نفر از جمعيت 
جهان زير پوشش رسانه هاي مجازي امريكا قرار دارند، اين 
نوع فعاليت در شكل دهي به اذهان و حتي عرضه اطلاعات 
مي توانند جايگاه استراتژيك ايفا كنند. در كليت سياست 
خارجي امريكا حتي 5 درصد از انرژي و توجه به خاورميانه 
ادامه در صفحه 6 اختصاص پيدا نمي كند.   

 دكتر محمود سريع القلم در تحليلي مطرح كرد

استراتژي غرب نسبت به ايران 

گوشت كيلويي چند؟
 پرسه خبرنگار »تعادل« در قصابي هاي شهر 

براي آگاهي از مصائب اقشار محروم براي خريد گوشت قرمز

ايرانيان پايين ترين سرانه مصرف گوشت را 
ميان كشورهاي منطقه دارند

انتخابات پارلمان بخش خصوصي با جاماندن چهره هاي 
شاخص وارد فاز جديدي ش��ده؛ پدرخوانده هايي كه 
قصد ورود به اين كارزار را ندارند، اما هدايت جريان هاي 
نزدي��ك به خ��ود را در دس��ت گرفته اند. ب��ا تكيه بر 
شنيده هاي موثق از منابع آگاه، غلامحسين شافعي، 
رييس فعلي اتاق ايران كنار زده ش��ده و غلامحسين 
جميل��ي، خزانه دار و محمدرض��ا انصاري عضوهيات 
رييسه اتاق ايران هم در اين كارزار انتخاباتي غايب اند. 
بنابراين كرسي هاي هيات رييسه اتاق ايران دستخوش 
تغييرات زيادي خواهد بود. از آن س��و، رهبران اصلي 
ائتلاف فردا يعني »پدرام سلطاني و مسعود خوانساري« 
به ات��اق نمي آيند. البت��ه گفته مي ش��ود صلاحيت 
خوانس��اري براي ورود به اين كارزار تاييد نشده است. 
برخي ديگر از مهره ه��اي اصلي اين ائتلاف نيز در اين 
انتخاب��ات ش��ركت نكرده اند. ح��ال از آنجا كه برخي 
روساي اتاق ها دوره رياست ش��ان بر اساس آيين نامه 
جدي��د تمام ش��ده، از همين حالا وارد ف��از مذاكره با 
گزينه هاي آلترناتيو براي تصدي پست رياست در اتاق 

ايران وتهران شده اند؛ تا رييس در سايه لقب بگيرند و 
همچنان برنامه هايشان را در اتاق پيش ببرند. اطلاعات 
دريافتي خبرنگار »تعادل« حكايت از اين دارد كه برخي 
جريان هاي متنفذ اتاق كه ش��انس راي آوري دارند با 
»يحيي آل اسحاق« رييس پيش��ين اتاق تهران وارد 
مذاكره شده اند و به او پيش��نهاد نامزدي رياست اتاق 
ايران را داده اند، ك��ه او صندلي اتاق بازرگاني تهران را 
ترجيح داده اس��ت. طيف مقابل ائتلاف فردايي ها هم 
گويا با »محمد مهدي راسخ« دبيركل اسبق اتاق تهران 
براي تصدي اين پس��ت وارد مذاكره ش��ده اند. در اتاق 
ايران هم اسامي افرادي چون »محمد حسين روشنك و 
حسين سلاح ورزي« براي تصدي پست رياست بيشتر 
شنيده مي شود. حال، با وجود غيبت چهره هاي شاخص، 
فعالان اقتصادي نگران حض��ور وكيل الدوله ها و پايان 
عصر ملك التجارها در پارلمان بخش خصوصي هستند؛ 
چراكه گفته مي شود دولت به دنبال رزومه سازي براي 
چهره هاي نزديك به خود براي ورودشان به پارلمان تجار 
صفحه 7 را بخوانيد است.   

رهبر معظم انقلاب: 

صفحه 2    صفحه 2    

علت اصلي 
 ايران هراسي

 حمايت صريح 
از فلسطين است

تورم 45 درصد، افزايش حقوق 20 درصد

 بهارستان در افزايش حقوق 
طرف دولت را گرفت

زهرا س�ليماني|»قيمت هر كيلوگرم گوش��ت ران 
گوسفندي به بيش از 500هزار تومان رسيد.« اين خبري 
است كه در روزهاي پاياني هفته گذشته در بسياري از 
رسانه هاي اقتصادي بازتاب پيدا كرد. خبر دردناكي كه 
تصويري تلخ از تورم مواد غذايي و مصرفي مردم ارايه كرد 
و نشان داد كه تورم واقعي كه مردم دهك هاي محروم و 
متوسط با آن دست به گريبان هستند به مراتب بيشتر 
از نرخ تورمي اس��ت كه در آمارهاي نهادهاي رس��مي 
مطرح مي شود. اين خبر در حالي رسانه اي شد كه برخي 
مسوولان دولتي در وزارت جهاد كشاورزي هفته گذشته 
وعده داده بودند، نرخ گوشت را به محدوده زير 200 هزار 

تومان مي رسانند. 
اما نه تنها اين وعده محقق نش��د بلكه بر اس��اس اعلام 
خبرگزاري ه��اي اقتصادي، نرخ هر كيلوگرم گوش��ت 
گوسفندي داخلي بدون استخوان به محدوده 509هزار 
تومان رسيد. بررسي هاي خبرنگار »تعادل« از اعضاي 
اتحاديه فروشندگان گوشت گوسفندي هم حاكي از آن 
است كه قيمت هر كيلو گوسفند زنده در بازار بين 320 تا 
350هزار تومان در نوسان است. در اين ميان، بسياري از 
تحليلگران معتقدند علت گراني گوشت در ايران كاهش 
عرضه، افزايش قيمت نهاده هاي دامي، رشد نرخ دلار و... 
است. اما در شرايطي كه مديران اقتصادي دولت و متوليان 
امر با رويكردهاي سياسي و جناحي، سرگرم تكذيب اعداد 
و ارقام گراني ها هس��تند، كسي نمي داند در زير پوست 
معيشت مردم محروم و متوسط جامعه چه مي گذرد و 
مردم براي تهيه اقلام مورد نياز خود با چه مصائبي دست 
به گريبان هستند؟ خبرنگار تعادل با هدف تاباندن نوري 
به مشكلات مردم محروم براي تهيه اقلام اساسي و به بهانه 
افزايش نجومي قيمت گوشت، راهي برخي قصابي هاي 
سطح ش��هر تهران و البرز شد تا روايتي از مصائب مردم 
اقشار محروم براي تهيه گوشت تهيه كند. پرسه اي تلخ و 
ناراحت كننده با روايت ها و خرده روايت هايي كه  اي كاش 

هرگز رنگ واقعيت به خود نمي گرفتند.

 پايين ترين سرانه مصرف گوشت در منطقه
 مدت هاس��ت كه ش��نيدن اخبار و تحليل هايي با اين 
موضوع كه »گراني ها باعث حذف اقلام تازه اي از سفره 
خانواده هاي ايراني«ش��ده است، براي ايرانيان تكراري 
شده است. اما انگار كسي متوجه اين واقعيت دردناك 
نيس��ت كه ح��ذف ه��ر كالاي مصرفي تازه از س��فره 
خانواده هاي ايراني به معناي بروز مش��كلات جسمي، 
ذهني، كمب��ود ويتامين و پروتئين و اخ��لال در روند 
رش��د كودكان و هزار درد و مرض ب��راي زنان و مردان 

كشورمان است.
پس از حذف اقلامي چون ماهي، مرغ، مواد پروتئيني، 
كره، مواد لبني، برن��ج ايراني و... مردم حتي براي خريد 
كالاهاي��ي چون تخم م��رغ، ماكاروني، پني��ر و... نيز با 
مشكلات عديده اي مواجه شده اند. در يك چنين شرايطي 
نرخ گوشت قرمز به محدوده اي رسيده است كه ديگر بايد 
آنرا ذيل اقلام لاكچري قرار داد و كمتر خانواده اي توانايي 

خريد گوشت به ميزان مورد نياز را دارد.
 8آذرماه بود مركز آمار ايران با انتش��ار گزارش��ي اعلام 
كرد، س��رانه مصرف گوشت در ايران سالانه 4كيلوگرم 

است. عدد و رقمي كه به نسبت ساير كشورهاي منطقه 
خاورميانه پايين ترين عدد را داراست و حاكي از مصايب 
فراوان دهك هاي متوس��ط و مح��روم ايران براي تهيه 
گوش��ت قرمز اس��ت. در اين گزارش اعلام شد سرانه 
مصرف گوشت در ايران س��الانه 4كيلوگرم است. اين 
در حالي است كه س��رانه مصرف گوشت در كويت 67 
كيلوگرم، امارات 62 كيلوگرم، عربستان 54كيلوگرم، 
عمان 43كيلوگرم، مصر 26، عراق 19، لبنان 18 و حتي 
جيبوتي 15كيلوگرم در هر سال است. بر اساس اين مدل 
آماري اي��ران به عنوان يكي از ثروتمندترين و داراترين 
كش��ورهاي خاورميان��ه از پايين ترين س��رانه مصرف 
گوشت در ميان كشورهاي منطقه برخوردار است. البته 
با نرخ گوشت 500هزار توماني بايد منتظر كاهش اين 
نرخ سرانه مصرف هم باشيم. با اين آمارها بايد گفت كه 
ايران  پايين ترين مصرف سرانه گوشت را در ميان همه 
كشورهاي منطقه دارد و ايرانيان با محروميت هاي جدي 
براي مصرف اين كالاي پروتئيني مواجهند. اما بايد ديد 
تاثير اين اعداد و ارقام در زندگي معيشتي اقشار محروم و 

متوسط جامعه چگونه بروز مي يابد؟

   روايت اول؛ مدير بازرگاني با قصابي؟
آقا كيومرث 7سالي ميشه كه به عنوان قصاب محل كار 
مي كند. البته به هيچ وجه، ظاهري شبيه قصاب هايي كه 
اغلب در ذهن داريم ندارد. پسر تحصيلكرده اي است كه 
تا مقطع كارشناسي ارشد رشته مديريت بازرگاني درس 
خوانده اس��ت. اما وقتي متوجه مي شود كه دستيابي 
به ميز مديريت در اين كش��ور به جز علم و تخصص به 
روابط فرامتني و نف��وذ و پارتي هم احتياج دارد، عطاي 
مديريت را به لقايش مي بخشد و وردست پدر در مغازه 
قصابي مي شود. ابتدا در گوشه مغازه پدرش حاج عزت، 
بخش مرغ و ماه��ي را راه مي اندازد و بع��د از فوت پدر، 
چراغ قصابي را روش��ن نگه مي دارد. وقتي براي خريد 
گوشت و مواد پروتئيني به او مراجعه كردم، متوجه شدم، 
قيمت گوشت به همين طور در حال بالارفتن است. از او 
درباره واكنش هاي مردم نسبت به گراني گوشت سوال 
مي پرسم، در حالي كه ساطورش را با خشم بر شقه هاي 
گوسفند فرود مي آورد، مي گويد: »خانم مهندس دست 
رو دلم نذار كه خونه، گاه��ي وقتا ميخوام همه چي رو 
بفروشم و برم بي خيال اين كار بشم. يه خانم محترم و 
آبرودار، ديروز اومد تو مغازه. مشتري تو مغازه بود، ديدم 
بي قراره. منتظر موند مشتري ها برن. وقتي مغازه خلوت 
شد، با خجالت، سرش رو نزديكم آورد و آهسته گفت: »آقا 
ببخشيد، بي زحمت، 50تومن به  من گوشت بده، بچم 
چند روزه، گوشت، گوشت ميكنه، امونم رو بريده.« چي 
بايد مي گفتم، برداشتم، نيم كيلو گوشت دادم بهش، ازم 
قبول نكرد، گفت: »صدقه نمي خوام.«آخرش گفتم : 
»خواهر، نس��يه ميدم بهت، بعدا پول��ش رو برام  بيار، 
بالاخره راضي شد نيم كيلو گوشت ببره.« آقا كيومرث 
ادام��ه داد: »زمان پدر خدا بيام��رزم، كلا 4نفر تو كل 
اين منطقه فقير و نيازمند ش��ديد بودند، خدا بيامرز، 
گوشتشون رو تامين مي كرد. الان اينقدر مردم مشكل 
دارن و نيازمند زياد شده كه نميشه كاري كرد. فقط بايد 
ادامه در صفحه 5 خون دل بخوريم و...« 



رهبر انقلاب در ديدار مسوولان، سفيران كشورهاي 
اسلامي و شركت كنندگان در مسابقات قرآن تاكيد 
كردندكه علت اصلي ايران هراس��ي حمايت صريح و 

بي ملاحظه جمهوري اسلامي از فلسطين است.
حضرت آيت الله خامنه اي در عيد س��عيد مبعث، در 
ديدار مسوولان نظام، نمايندگان و سفيران كشورهاي 
اسلامي و مهمانان و ش��ركت كنندگان در مسابقات 
بين الملل��ي قرآن، اس��تفاده از گنجينه هاي عظيم و 
تمام نش��دني بعثت رس��ول خاتم)ص( را علاج همه 
مشكلات و راه رسيدن امت اسلامي به سعادت دنيوي 
و اخروي خواندند و افزودند: اگر كش��ورهاي اسلامي 
به تعاليم بعثت عمل مي كردند، رژيم خبيث و شرور 
صهيونيستي نمي توانس��ت در مقابل چشمان امت 
اسلامي اينگونه به مظلومان فلسطيني ظلم و جنايت 
كند كه البته ملت ايران و نظام اس��لامي همچنان به 

وظايف خود در اين زمينه عمل خواهند كرد.
رهبر انقلاب اسلامي با تبريك اين عيد خجسته به ملت 
ايران و مسلمانان جهان و همه حق طلبان عالم، بعثت را 
بزرگ ترين و گرانقدرترين هديه و نعمت الهي به بشريت 
برشمردند و در تبيين گنجينه هاي بعثت رسول اكرم، 
گفتند: توحيد و رهايي از بندگي غير خدا، عظيم ترين 
گنجينه بعثت است چرا كه هر جنگ و جنايت و خباثتي 
در طول تاريخ از بندگي غير خدا نش��أت گرفته است. 
»تزكيه« به عنوان داروي رهايي انسان و جوامع بشري از 
هر نوع فساد، »تعليم« به معناي قرار دادن زندگي فردي 
و اجتماعي تحت هدايت ها و فرامين الهي، و »حكمت« 
يعني اداره زندگي بشر با عقل و خردمندي و فرزانگي، 
از ديگر گنجينه هاي بعث��ت پيامبر خاتم بود كه رهبر 

انقلاب به تبيين آنها پرداختند.
حضرت آيت الله خامنه اي در ادامه استناد به آيات قرآن 
مجيد براي بيان گنجينه هاي بعثت، »استقامت« را رمز 
و راه رسيدن به هر مقصودي دانستند و افزودند: »اقامه 
قس��ط« نيز از ديگر هداياي بي نظير الهي است كه در 
نعمت بعثت پيامبر، به بش��ر ارزاني شده است. رهبر 
انقلاب با بيان آيه شريفه »اش��داءُ علي الكفّارِ رحماءُ 
بينهم« افزودند: اشداء به معناي محكم و غيرقابل نفوذ 
بودن در مقابل دشمنان است كه متأسفانه مورد توجه 
قرار نمي گيرد، البته ارتباطات خوب، با اختيار منظم و 
عاقلانه با جوامع ديگر، خوب است اما در موضوع نفوذ، 
انس��ان و جامعه عملًا تحت كنترل و مديريت بيگانه 
قرار مي گيرند. ايشان مهر و محبت و صفا و صميميت 
در ميان افراد جامعه را هديه ارزشمند ديگري از بعثت 
رسول خاتم دانستند و افزودند: اجتناب و كناره گيري 
از طغيانگران عالم و رها شدن از ظلمات و زنجيرهاي 
جهل و تعصب و جمود و توقف، از جمله هزاران گنجينه 
ممتاز اسلام و بعثت است. حضرت آيت الله خامنه اي، 
نش��ناختن گنجينه هاي بعثت، كفران آنها و بسنده 
كردن به افتخار زبان��ي نه عملي را از جمله رفتارهاي 
جوامع بشري در مقابل اين نعمت بي كران دانستند و 
گفتند: تفرقه، عقب ماندگي و ديگر ضعف هاي متعدد 
عملي و علمي، نتيجه اينگونه برخوردها با بعثت است. 
رهبر انقلاب ايجاد بزرگ ترين تمدن جامعه بشري در 

قرن هاي سوم و چهارم هجري را نتيجه عمل نسبي به 
تعاليم قرآن خواندند و افزودند: امروز هم اگر ظرفيت 
بي نظير بعثت و قرآن به كار گرفته ش��ود، ضعف هاي 
دنياي اسلام برطرف، و زمينه سعادت و پيشرفت مهيا 
خواهد شد. حضرت آيت الله خامنه اي مساله فلسطين 
را از جمل��ه ضعف ها و زخم هاي مهم امت اس��لامي 
دانس��تند و گفتند: يك ملت و يك كش��ور در مقابل 
چشمان تماشاگر دنياي اس��لام مورد ظلم بي پايان 
و هر روزه رژيمي وحش��ي، خبيث و شرور قرار گرفته 
است و كشورهاي اسلامي با اين همه ثروت، ظرفيت و 
توانايي فقط نگاه مي  كنند و حتي برخي از اين كشورها 
به خصوص در اين اواخر با اين رژيم خونخوار، همراهي 
هم مي كنند. رهبر انقلاب، تضعيف اينگونه كشورها 
را از جمله نتايج سكوت در مقابل جنايات و همراهي 
با صهيونيست ها دانس��تند و افزودند: وضع به جايي 
رسيده كه امريكا، فرانسه و چند كشور ديگر، با ادعاي 
حل مشكلات مس��لمانان، براي خود حق دخالت در 
دنياي اسلام قائل ش��ده اند، در حالي كه خودشان در 
حل مش��كلات و اداره كشورهايشان درمانده و ناتوان 
هس��تند. ايش��ان تأكيد كردند: اگر از همان روز اول، 
دولت هاي اس��لامي به سخنان خيرخواهان از جمله 
علماي بزرگ نجف گ��وش مي دادند و در مقابل رژيم 
غاصب محكم مي ايستادند، امروز قطعاً وضع منطقه 
غرب آس��يا متفاوت بود و امت اس��لامي متحدتر و از 
جهات مختلف قدرتمندتر بود. رهبر انقلاب با اشاره 
به مواضع صريح و علني جمهوري اسلامي در حمايت 
از مظلومان فلسطيني گفتند: نظام اسلامي ملاحظه 
هيچ كس را نمي كند و ضمن حمايت و دفاع آشكار از 
ملت فلسطين، به هر طريقي بتواند همچنان به آنها 
كمك خواهد كرد. ايشان با اشاره به تمركز دشمنان 
بر محور ايران هراسي، گفتند: متأسفانه دولت هايي كه 
موظفند خودشان هم به ملت فلسطين كمك كنند، 
با ايران هراس��ي دشمنان اس��لام هم صدا مي شوند. 
حضرت آيت الله خامنه اي، بازگشت به تعاليم بعثت، 
اتحاد و همدلي ملت هاي مسلمان و همكاري واقعي نه 

صوري دولت هاي اسلامي را راه حل همه مشكلات امت 
اسلامي خواندند و در پايان سخنانشان با ابراز تأسف 
و تأل��م مجدد از زلزله بزرگ اخير در تركيه و س��وريه 
كه قربانيان و آسيب ديدگان فراواني بر جاي گذاشته 
است، افزودند: اهميت مسائل سياسي مثل فلسطين 
و دخالت هاي امريكا بايد در هر شرايطي مورد توجه و 

پيش چشم امت اسلامي قرار داشته باشد.
در ابتداي اين ديدار، رييس جمهور در سخناني با بيان 
اينكه فلسفه بعثت، انسان سازي و جامعه سازي قرآني 
است، گفت: پس از انقلاب اسلامي دشمنان همچون 
صدر اس��لام با جنگ نظامي، اقتصادي، سياس��ي و 
تبليغاتي مقابل ملت م��ا صف آرايي كرده اند اما مردم 
ايران با اس��تقامت مثال زدني خود انواع توطئه هاي 

سلطه گران را ناكام گذاشته اند.
آقاي رييسي با قدرداني از حماسه سازي اخير مردم در 
راهپيمايي ۲۲ بهمن، آن را مسووليتي مضاعف براي 
كليه دست اندركاران مسائل كشور برشمرد و تأكيد 
كرد: با مشاركت مردم هيچ مشكلي غيرقابل حل نيست 
و به رهبري و مردم عزيز كشورمان عرض مي كنيم كه 

وضع تورمي فعلي را بي ترديد كنترل خواهيم كرد.
رييس جمه��ور همچني��ن با اش��اره به محاس��بات 
غلط دش��منان درباره ملت ايران از جمله در حوادث 
پاييز گذش��ته، تصريح كرد: غربي ها تا ديروز مدعي 
دنبال كردن توافق بودند ام��ا وقتي ناچار به پذيرش 
خواس��ته هاي به حق م��ردم ايران ش��دند، ب��ا آغاز 
اغتشاشات ميز مذاكره را ترك كردند و با روي آوردن به 
آشوب، گفتند ادامه كار را در خيابان دنبال مي كنيم اما 
جمهوري اسلامي ايران با حضور عزت مندانه و سازنده 
در مجامع بين المللي، منافع ملت را استيفا خواهد كرد.

همچنين رييس جمهور ايران در گفت وگو با شبكه اي 
چيني تاكي��د كرد ك��ه تحريم هاي امري��كا و ديگر 
كش��ورهاي غربي نتوانسته اس��ت به هدف خود كه 

»متوقف كردن مردم ايران« بود، دست پيدا كند.
به گزارش شبكه چيني س��ي جي تي ان، سيد ابراهيم 
رييسي، رييس جمهور ايران در گفت وگو با اين شبكه 

كه بخشي از آن منتشر شده است، درباره تحريم هاي 
امريكا و ديگر كشورهاي غربي عليه ايران گفت: در واقع 
اين همان جنگ اس��ت، اما ابزار آن عوض شده است؛ 
ديروز ابزار نظامي بود، امروز ابزار تحريم است و آنها بسيار 
بي رحمانه اين تحريم ها را دنبال مي كنند. حتي دارو را 
كه مورد نياز بيماران است، براي ايران تحريم  كرده اند. 
حتي براي بيم��اران پروانه اي كه بچه ه��ا به آن مبتلا 
هستند و براي خانواده هايشان بس��يار زجرآور است، 
داروهاي مورد نيازشان را تحريم كرده اند. رييسي ادامه 
داد: واكسن كرونا را هم تحريم كردند. در اولين ديداري 
كه با دبيركل سازمان ملل در نيويورك داشتم، ايشان در 
ابتداي ديدار از من عذرخواهي كرد. گفت كه »من عذر 
مي خواهم كه هر چه تلاش كردم، نتوانستم تحريم ها 
را نسبت به واكسن كرونا از روي ايران بردارم.« او تاكيد 
كرد: شما و همه مردم دنيا خوب مي دانيد كه تحريم ها 
نتيجه اش فشار آوردن بر مردم است؛ آنها در سخن اين 
را اعلام مي كنند كه تحريم ها به خاطر فشار آوردن بر 
حكومت ايران است، اما نتيجه اين تحريم ها در زندگي 
مردم است. رييس جمهور ايران در بخش ديگري از اين 
گفت وگو بيان كرد: آنها و طرفدارانشان هميشه اعلام 
مي كردند كه حكومت ايران اين ش��ش ماه، آن شش 
ماه، امسال يا آن سال پايان مي پذيرد، اما قريب به نودتا 
شش ماه مي گذرد و آنهايي كه اين حرف ها را مي زدند، 
خودشان ديگر نيستند؛ بعضي هايش��ان در اين عالم 
نيستند و بعضي هايشان ديگر مسووليتي ندارند يا ناتوان 
شده اند. اما مي دانند كه جمهوري اسلامي ايران بسيار 
درخشنده تر، توانمندتر و كارآمدتر از هميشه دارد ادامه 
مي دهد. رييسي همچنين گفت: تحريم  مي خواست 
ملت ما را متوقف كند، اما ملت ما و جوان هاي ما متوقف 
نشدند و دچار كندي و ايستايي نشدند. رييسي در پاسخ 
به اين سوال كه آيا از نظر او، تفاوتي ميان دولت جو بايدن 
و دولت دونالد ترامپ در زمينه سياست هاي تحريمي 
در قبال ايران وجود دارد يا نه، بيان كرد: آن چه در رفتار 
حاكمان فعلي مي بينيم، تفاوتي با رفتار حاكمان قبلي 
ندارد. به نظر مي رس��د همچنان كه آنها دنبال تحريم 
بودند، اينها هم دنبال تحريم هس��تند. او درباره روند 
احياي توافق هسته اي اظهاركرد: اينها مدعي هستند 
كه »ما دنبال توافق هس��تيم« ام��ا مي بينيم كه عمل 
آنها مطابق ادعايشان نيست. يعني ما )ايران( به دنبال 
توافق خوب هستيم اما آنها توافق را دنبال نمي كنند. 
هم عهدشكني كردند و از برجام خارج شدند، هم ميز 
مذاكره را ترك كردند و اعلام كردند به جاي ميز مذاكره، 
مي خواهيم در خيابان و ايجاد آشوب و اغتشاش كارمان 

و اهدافمان را دنبال كنيم.
رييس جمهور در همين راس��تا گف��ت: ما معتقديم 
امريكايي ها سخت در اشتباه هستند. اشتباه محاسباتي 
دارند. برخي از كش��ورهاي اروپايي هم دچار اشتباه 
محاس��باتي ش��ده اند. اينها بايد بدانند كه اش��تباه 
محاسباتي دارند. شناختشان از ايران و شناختشان از 
ملت ايران اشتباه است. اينها ملت ايران را با ملت هاي 
ديگر قياس كرده اند؛ فكر مي كنند با اقداماتي بتوانند به 

اهدافشان برسند كه سخت در اشتباه هستند.
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امريكا: احياي برجام
در دستور كار نيست

يكي از مقامات ارشد كاخ سفيد با تكرار ادعاي كمك 
ايران به روس��يه در جنگ اوكراي��ن، وقفه در روند 

احياي توافق هسته اي را با اين ادعا مرتبط دانست.
ب��ه گ��زارش ش��بكه فران��س ۲۴، ج��ان كربي، 
هماهنگ كننده ارتباطات راهبردي شوراي امنيت 
ملي امريكا در بخش��ي از گفت وگو با اين ش��بكه، 
ادعاي واش��نگتن مبني بر حمايت نظامي ايران از 
روس��يه در جنگ اوكراين  را تكرار ك��رده و گفت: 
ايران با عرضه صدها پهپاد داراي قابليت هاي مهلك 
به آنها )روسيه(، به طور مس��تقيم و قابل اثباتي به 
روسيه در اين جنگ كمك مي كند. كربي با استناد 
به اين ادعا گفت كه امريكا ايران را »پاسخگو خواهد 
ك��رد.« با توجه به وقفه چند ماه��ه در روند احياي 
توافق هسته اي از طريق مذاكرات وين، كربي افزود: 
بنابراي��ن، موضوع توافق هس��ته اي )برجام( ايران 
در حال حاضر در دس��تور كار قرار ندارد. اظهارات 
كربي در پي اين مطرح مي شود كه اوكراين و ديگر 
متحدان غربي آن مدعي هستند كه ايران با عرضه 
پهپادها به روسيه، از جنگ آن عليه اوكراين حمايت 
مي كند. اين ادعا از سوي ايران و مقامات روسيه رد 
شده است و آن را بي ارتباط با همكاري هاي نظامي 
دوجانبه خود دانسته اند. مقامات روسيه نيز تاكيد 
كرده اند كه اين كش��ور از پهپادهاي ساخت داخل 
در جنگ اوكراين استفاده مي كند. در همين راستا، 
ناصر كنعاني، سخنگوي وزارت امور خارجه ايران، در 
يكي از نشست هاي خبري خود، با تكذيب ادعاهاي 
مطرح شده درباره ارسال تجهيزات از جمله پهپاد از 
سوي ايران به روسيه براي استفاده در جنگ اوكراين 
تصريح كرد: مس��ير روابط كشورها با يكديگر يك 
مسير دو جانبه اس��ت كه مبتني بر منافع و احترام 
دو جانبه تعريف مي شود. سخنگوي وزارت خارجه 
جمهوري اس��لامي ايران در پاسخ به سوال ديگري 
در ارتباط با كمك هاي امريكا و غرب به اوكراين در 
ارتباط با بحران رخ داده بين اين كش��ور و روسيه و 
از طرف ديگر ادعاهاي مطرح ش��ده در مورد كمك 
نظامي ايران به روس��يه در اين جن��گ، گفت: اين 
نشان دهنده نفاق و سياست دوگانه در مورد تحولات 
بين المللي از جمله بحران اوكراين اس��ت. او ادامه 
داد: اع��داد و ارقامي كه از ميزان كمك هاي نظامي 
امريكا به اوكراين در اين جنگ منتشر شده و علاوه 
بر آن فروش اقلام نظامي امريكا به اروپا جهت كمك 
اروپا به اوكراين در اين جنگ اعداد و ارقام سنگيني 
است و اگر اين ارقام و اعداد مصروف صلح سازي در 
اوكراين مي شد ما شاهد اين همه خسارت در اوكراين 
نبوديم و نيازي نبود كه اوكراين به جاي نگاه كردن 
به ريشه اين بحران اتهامات نادرست و اشتباهي را 
متوجه ايران كند. س��خنگوي وزارت خارجه ايران 
تصريح كرد: همانطور كه بارها گفته ايم، سياست ما 
عدم حمايت از جنگ و عدم حمايت از هيچ كدام از 
طرفين اين جنگ است و اميدواريم مقامات اوكراين 
با نگاه به ريشه بحران و اتخاذ رويكرد صحيح سياسي، 
منافع خود و ملت خود را قرباني سياست هاي توسعه 

طلبانه امريكا و ناتو نكنند. 

فرمان عفو رهبري برمبناي 
»اشداء علي الكفار و رحماء بينهم«

عضو جامعه روحانيت مبارز با اشاره به فرمان عفو اخير 
رهبري، گفت: اين اقدام بر اساس دستور »اشداء علي 
الكفار و رحماء بينهم« يعني ايجاد محبت دروني، جلب 
قلوب، هدايت افراد و رعايت كرامت افرادي كه بازگشتي 
به سمت مس��ير ولايت دارند، انجام شد و از اين جهت 
كار بزرگي بود. حجت الاسلام احمد سالك، با اشاره به 
عفو رهبري در قبال كساني كه به نوعي گرفتار حبس و 
زندان بودند، اظهار كرد: در اغتشاشات اخير بسياري از 
جوانان فريب خورده، غفلت كردند و گرفتار هجمه هاي 
رسانه اي  دشمن ش��دند، اين جوانان را بايد نجات داد 
و نباي��د آنها را ب��ا اين فريب و گمراهي ره��ا كرد.  وي 
افزود: يكي از راه هاي نجات اين افراد، عفو است و مقام 
معظم رهبري نيز با توجه به همين ش��رايط، حركتي 
اسلامي و نبوي انجام دادند كه در تاريخ اسلام مسبوق 
به س��ابقه اس��ت، در زمان فتح مكه مشركان در خانه 
ابوسفيان جمع شده و پرچم سفيد بالا بردند؛ علي رغم 
همه كارش��كني ها و دشمني ها، پيامبر )ص( با اينكه 
مي توانستند انتقام بگيرند، آنها را عفو كردند و فرمودند: 
»انتم الطلقاء، شما آزاد هستيد.« سالك ادامه داد: اين 
حركت بر اساس دستور »اش��داء علي الكفار و رحماء 
بينهم « يعني ايجاد محبت دروني، جلب قلوب، هدايت 
افراد و رعايت كرامت افرادي كه بازگش��تي به سمت 
مسير ولايت دارند، انجام شد و از اين جهت كار بزرگي 
بود. از بعد سياسي نيز پاسخ محكم به ياوه گويي هاي 
رس��انه هاي بيگانه و افرادي بود كه شعارها و اقدامات 
خرابكارانه را به اين جوانان تلقين كرده و آموزش دادند 
و براي بيگانگان در سطح جهان بن بست سياسي ايجاد 
كرد و از س��وي ديگر باعث انسجام درون تشكيلاتي و 
بين خانواده ها در درون كشور شد كه اثر وضعي اين اتفاق 
در يوم الله ۲۲ بهمن شكل واقعي پيدا كرد. عضو جامعه 
روحانيت مبارز تصريح كرد: حضور ميليوني و بي نظير 
مردم در يوم الله ۲۲ بهمن، با دو هدف انجام شد؛ مأيوس 
كردن دش��منان و بيگانگان و تقويت اتحاد و وحدت 
دروني جامعه، لذا اين اقدام تاثير خود را در زندگي اين 
افراد خواهد گذاشت و آنها خواهند فهميد كه ولايت به 
جوانان و مردم كشور علاقه مند و پشتيبان آنها است. 
نتايج اين عف��و و اقدام رهبري ه��م در داخل و هم در 
خارج از كشور به تدريج نمايان خواهد شد. وي تاكيد 
كرد: بي ترديد مسوولان هم بايد بسترهاي موج سواري 
دشمنان در داخل را برطرف كرده و با هم افزايي و كار 
و تلاش بيشتر، مشكلات معيشت، اشتغال، مسكن و 
ازدواج جوانان را حل كنند، زيرا مردم در اين س��ال ها 
ثابت كردند كه پاي كار نظام و انقلاب هس��تند و اين 
مسوولان هستند كه بايد دين خود را به مردم ادا كرده 

و مشكلات آنها را برطرف كنند.

علت تورم سال جاري 
بي انضباطي بانك ها بود

نايب رييس كميس��يون تلفيق مجلس ب��ا بيان اينكه 
براساس مصوبه كميسيون تلفيق در تخصيص هايي كه 
داده مي شود، حداكثر اختلاف تخصيص نبايد بيشتر از 
۳۰ درصد باشد، گفت: اختلاف نگاه كارشناسي در ميزان 
اختيارات س��ازمان برنامه و بودجه حاكم است. محسن 
دهنوي عضو هيات رييسه مجلس و نايب رييس كميسيون 
تلفيق لايحه بودجه س��ال ۱۴۰۲، در خصوص اختلاف 
نظر جدي دولت و كميسيون تلفيق در مورد مصوبه اي كه 
اختيار تخصيص سازمان برنامه و بودجه را محدود مي كند، 
گفت: اين اختلاف نظر از اين جهت بود كه براساس مصوبه 
كميسيون تلفيق، در تخصيص هايي كه داده مي شود )در 
جداول و رديف هاي بودجه( حداكثر اختلاف تخصيص 
نبايد بيشتر از ۳۰ درصد باشد.به طور مثال فرض كنيد براي 
پروژه آب اگر ۱۰ درصد از بودجه تخصيص داده مي شود 
براي يك پروژه B حداكثر تا ۴۰ درصد مي تواند باشد. اگر 
قرار باشد اضافه بر ۴۰ درصد تخصيص داده شود ابتدا بايد 
تخصيص پروژه A كه تخصيص كمتري داشته افزايش 
پيدا كند. در واقع اختلاف نگاه كارشناسي در اين موضوع 
مقداري حاكم است كه در واقع چقدر بايد سازمان برنامه 
اختيارات داشته باشد. وي در پاسخ به اين مساله كه آيا اين 
مصوبه اختيارات سازمان برنامه و بودجه را محدود خواهد 
كرد، گفت: بله. البته ازيك جهت مي توان به دولت ها حق 
داد، چون دولت ها مس��ائل عديده اي دارند و گاهي واقعاً 
ناچار هستند كه جابه جايي هايي انجام دهند. با اين وجود ما 
معتقد هستيم كه قانون اساسي در واقع حدود و اختياراتي 
را تعيين كرده است. به هر حال اگر قانوني وجود دارد، بايد 
دولت ها در چارچوب همان قانون عمل كنند. ضمن اينكه 
اقتضائات اجرا و مشكلات عديده كشور را در اين موضوع 
متوجه مي شويم. دهنوي در مورد لايحه بودجه سال آينده 
گفت: واقعاً سازمان برنامه و بودجه امسال بودجه خوبي را به 
مجلس داده است. بودجه خوب از نظر ما يعني اينكه بودجه 
كسري كمي نداشته باشد. مقام معظم رهبري هميشه يك 
نكته دقيقي مي فرمايند كه ام الخبائث مشكلات كشور 
كسري بودجه است. وي با اشاره به اينكه بعضا دولت ها 
بودجه را با كسري زياد مي بندند و مجالس هم دامن به اين 
مساله مي زند، گفت: با توجه به درآمدهاي ناپايدار در هنگام 
پرداخت هزينه منابع كافي وجود ندارد، در نتيجه دولت 
براي خلق نقدينگي بدون پشتوانه به بانك مركزي فشار 
مي آورد. اين مساله باعث تورم مي شود. عضو هيات رييسه 
مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: به همين سادگي اين 
چرخه معيوب در كشور ما تكرار شده است. بودجه 
ارايه شده از سوي س��ازمان برنامه و دولت سيزدهم 
ازاين نظر واقعاً بودجه خوبي بود. كاملا معتقدم بودجه 
واقعي ديده شده است. ان شاءالله كسري بودجه كم 
خواهد بود، سال گذشته هم دولت بودجه اي كه داد 

كسري اش كم بود.

    علت تورم سال جاري
بي انضباطي بانك ها بود؟

وي تاكيد براينكه مجلس هم ايستاد و كسري بودجه را 
اضافه نكرد، گفت: اما شايد اين سوال پيش بيايد پس چرا 
تورم ايجاد شد. علت اين بود كه دو عامل داخلي بر تورم 
تاثير دارد. يكي كسري بودجه و دومي بي انضباطي بانك ها. 
سال گذشته كسري بودجه دولت كم بود، ولي متاسفانه 
بانك ها بسيار بس��يار زياد بي انضباطي مالي كردند.در 
واقع همين امسال ۱۴۰۱، اين بي انضباطي بانك ها باعث 
شد با اضافه برداشت ها و خلق نقدينگي متاسفانه ما تورم 
بالايي داشته باش��يم. آمار مشخص است. براساس آمار 
بانك مركزي و مركز آمار تورم بالاي ۴۰ درصد است. ما 
مي توانستيم با تو جه به بودجه خوبي كه دولت براي سال 
۱۴۰۱ داد و مجلس هم تصويب كرد به رقم زير ۳۰ درصد 

تورم برسيم، اگر بي انضباطي بانك ها اتفاق نمي افتاد.

  افزايش چند برابري حقوق سربازان
براي حل بحران سربازي

دهنوي در خصوص افزايش دس��تمزد كاركنان دولت 
در سال آينده گفت: تبصره ۱۲ هميشه به بحث حقوق 
و دس��تمزد مي پردازد. يك بخش از مصوبه كميسيون 
تلفيق در اين بخش به افزايش حقوق كاركنان و كارمندان 
بازمي گش��ت. وي اظهار كرد: براين اساس حقوق كليه 
كاركنان و كارمندان ۲۰ درصد افزايش پيدا مي كند. به 
عبارت ديگر حقوق همه افراد در ۱.۲ ضرب مي شود. با 
اين فرمول كف حقوق افزايش پيدا خواهد كرد. با توجه 
به اين افزايش اگر حقوق فردي به طور مثال ۱۰ ميليون 
تومان بوده، س��ال آينده به ۱۲ ميلي��ون تومان خواهد 
رسيد. نايب رييس كميس��يون تلفيق مجلس شوراي 
اسلامي در خصوص دو مصوبه ديگر كميسيون تلفيق در 
بحث افزايش حقوق ها گفت: علاوه بر افزايش مستمري 
نهاد هاي حمايتي مانند كميته امداد و بهزيستي، مصوبه 
بسيار مهم ديگر در مورد حقوق سربازان بود. در ماده ۴۹ 
قانون نظام وظيفه آمده كه اگر ما كسي را سربازي مي بريم 
بايد سرباز مجرد حداقل ۶۰ درصد حقوق كادر را بدهيم. 
مثلا اگر كادر معادل آن ۵ ميليون تومان دريافتي دارد بايد 
حداقل سه ميليون تومان حقوق آن سرباز باشد. باتوجه 
به اين قانون حداقل حقوق سرباز مجرد براي سال آتي 
چهار ميليون و ۸۰۰ تومان و براي سرباز متاهل ۷ ميليون 
و ۲۰۰ هزار تومان تعيين شد. ۹۰ درصد دريافتي پايور 
معادل يعني در هفته پايور معادل را هشت ميليون تومان 
در نظر گرفتيم كه ۹۰ درصد ۷ ميليون و ۲۰۰ هزار تومان 
براي س��رباز متاهل در نظر گرفته شده است. وي افزود: 
اگر منطقه عملياتي باشد اين عدد افزايش پيدا خواهد 
كرد. امروز ش��ايد بالغ بر ۵۰۰ هزار نفر در حال گذراندن 
خدمت سربازي هس��تند. در حوزه بحران سربازي، دو 
سال قبل كه اين مجلس شروع به كار كرد، حقوق سرباز 
۲۵۰ هزار تومان بود. تعداد مشمولين غايب نيز خيلي 
زياد بود كه اكثرا از قشر ضعيف و متوسط جامعه هستند. 
دهنوي تاكيد كرد: امسال حقوق سربازان را به حداقل 
۴ ميليون و ۸۰۰ براي افراد مجرد مي رس��انيم كه اين 
باعث رضايتمندي نسبي مي شود و اقبال براي اعزام هم 
در بعضي از اقشار بيشتر شود. مشكلات بزرگ كه به آن 
مي گوييم بحران از دور بحران است، ولي وقتي داخل آن 

مي رويم مي بينيم حل شدني است.

رهبر معظم انقلاب: 

تورم 45 درصد، افزايش حقوق 20 درصد

علت اصلي ايران هراسي، حمايت صريح از فلسطين است

بهارستان در افزايش حقوق طرف دولت را گرفت
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در حال نهايي كردن 
ابعاد مختلف لايحه بودجه هستند و به نظر مي رسد در 
روزهاي آينده مقدمات لازم براي رسيدن لايحه به صحن 
علني مجلس طي خواهد ش��د. در صورتي كه در نهايت 
بهارستان بودجه را نهايي كند، طرح به شوراي نگهبان 
خواهد رفت و با تاييد اين شورا قانون بودجه ۱۴۰۲ براي 
اجرا در اختيار دولت قرار خواهد گرفت. لايحه بودجه اي 
كه پيش از تحويل با حواشي گسترده اي رو به رو شده بود، 

در زمان بررسي كمتر با چالش مواجه شده است.
در هفته هاي پيش از تحويل بودجه، بين مجلس و دولت 
بحثي شكل گرفته بود كه آيا بايد ابتدا قانون هفتم توسعه 
نهايي شود يا قانون بودجه سالانه و در شرايطي كه به نظر 
مي رس��يد مجلس به دنبال بررسي برنامه توسعه است، 
دول��ت در نهايت بودجه را تحوي��ل داد. در همين زمان 
سازمان برنامه و بودجه اعلام كرد كه تلاش خواهد كرد 
برنامه هفتم را نيز تا پايان بهمن ماه به مجلس برس��اند، 
وعده اي كه با نزديك ش��دن به پايان بهمن هنوز خبري 
از آن نيس��ت و با توجه به اينكه تنها حدود چهار هفته تا 
پايان سال باقي مانده، شايد عملا بررسي برنامه هفتم به 
ماه هاي ابتدايي سال آينده موكول شود. در بررسي بودجه 
اما در حالي كه به نظر مي رس��يد نمايندگان مجلس در 
حوزه هايي مانند افزايش حقوق با دولت چالش داش��ته 
باش��ند اما آنچه كه تاكنون از مجلس به گوش رسيده، 
بيشتر همراهي با دولت بوده و كمتر تغييراتي در بودجه 
نهايي اعمال شده اس��ت. مجلس اعلام كرده كه سقف 
بودجه پيشنهادي دولت را تغيير نخواهد داد و در همين 
چارچوب درباره حقوق نيز به جمع بندي رسيده است. 
كميسيون تلفيق لايحه بودجه سال ۱۴۰۲، روز گذشته 
تكليف حقوق كاركنان و بازنشستگان كشوري و لشكري 
را مشخص كرد، بر اين اساس ۲۰ درصد افزايش حقوق 
پيشنهادي دولت تغييري نكرد اما در اين مرحله مجلس 
سقف و كف دريافتي ها و برخي تبصره هاي آن را تغيير داد.

به گزارش ايسنا، در تبصره ۱۲ لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
كه رييس جمهور ۲۱ دي ماه به صورت رسمي به مجلس 
تقديم كرد، آمده بود كه »ضريب حقوق گروه هاي مختلف 
حقوق بگير به ميزان متوسط ۲۰ درصد براساس آخرين 
حكم كارگزيني به گونه اي افزايش يابد كه مجموع حكم 
كارگزيني براي كاركنان رسمي و پيماني و مبلغ قرارداد 

منعقده ماهانه براي كاركنان قرارداد كار معين )مشخص( 
و كاركنان طرح خدمت پزشكان و پيراپزشكان در وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي به نسبت مدت كاركرد 
از ۷۰ ميليون ريال )هفت ميليون تومان( كمتر نباشد.« 
دولت همچنين به حق عائله مندي و اولاد به ترتيب ۵۰ 

درصد و ۱۰۰ درصد اضافه كرده بود.
اما روز پنجشنبه كميس��يون تلفيق لايحه بودجه سال 
۱۴۰۲ بررس��ي حقوق كاركنان و بازنشستگان لشگري 
و كشوري را در دس��تور كار خود قرار داد. بر اساس آنچه 
اعضاي اين كميسيون اعلام كردند، تغييري در ۲۰ درصد 
افزايش حقوق پيش��نهادي دولت ايجاد نشد اما برخي 
تبصره هاي آن مانند كف و سقف حقوق، ماليات بر حقوق، 

مزايا و... دستخوش تغييراتي شد.
رحيم زارع-  سخنگوي كميسيون تلفيق مجلس شوراي 
اسلامي- در اين باره گفت: سقف خالص پرداختي از محل 
حقوق و مزاياي مستمر و غيرمستمر و ساير پرداختي ها 
از هر محل و تحت هر عنوان در سال آينده به گروه هاي 
مختلف حقوق بگير ۵۵ ميليون تومان اس��ت پرداخت 
مازاد بر اين مبلغ تحت هر عنوان و از محل هر نوع اعتبار به 
كاركنان لشگري و كشوري ممنوع است. وي افزود: وي 
درباره سقف معافيت مالياتي در سال آينده گفت: تا سقف 
مبلغ هفت ميليون تومان ماهانه و س��الانه ۸۴ ميليون 

تومان معاف از ماليات است.
يكي ديگر از تغييرات ايجاد شده در زمينه مزاياي حقوق 
كارمندان است. محمد وحيدي، عضو كميسيون تلفيق 
در اين باره به ايس��نا گفت: طبق م��اده ۴۰ قانون الحاق 
برخي م��واد به قانون مقررات مالي دولت و در راس��تاي 
برقراري نظام عادلانه كاركنان دولت، دستگاه هاي اجرايي 
بايد در طول س��ال مزاياي جانبي از قبيل پرداخت هاي 
مناسبتي، رفاهي، بيمه تكميلي، هزينه اياب و ذهاب و حق 
مسكن پرداخت كنند، اما معمولًا بين دستگاه ها تفاوتي 
در عملكرد وجود دارد به گونه اي كه برخي دس��تگاه ها 
پرداختي بيشتر و برخي پرداختي كمتر دارند؛ برخي مثل 
فرهنگيان هم اصلًا چنين مزايايي را دريافت نمي كنند. 
وي افزود: كميسيون تلفيق در راستاي برقراري عدالت 
در مصوبه اي دولت را مكلف كرد كه اين موضوعات را در 
شوراي حقوق و دستمزد مصوب كند و براي دستگاه ها 
تعيين تكليف شود كه از منابع سالانه خود در قالب ماده 

۴۰ قانون الحاق برخي مواد به قانون مقررات مالي دولت 
همه كاركنان از اين مزايا برخوردار شوند؛ در اين صورت 
كاركنان دولت به رضايتمندي نسبي دست پيدا خواهند 
كرد. به اين ترتيب در ش��رايطي كه تورم رسمي كشور 
بيش از ۴۵ درصد تخمين زده مي شود، ميانگين افزايش 
حقوق تنها ۲۰ درصد خواهد ب��ود و مجلس در انتخاب 
ميان اولويت هاي دولت و نياز حقوق بگيران، طرف دولت 

را گرفته است. 
در كنار حق��وق يكي ديگر از مصوب��ات مهم مجلس به 
حوزه ان��رژي و بنزين باز مي گردد، جايي كه نمايندگان 
براي هر ايراني صرف نظر از اينكه صاحب خودرو هستند 
يا خير، سهميه بنزين در نظر گرفته است. رحيم زارع در 
توضيح آخرين مصوبات كميسيون تلفيق لايحه بودجه 
۱۴۰۲ گفت: به منظور برق��راري عدالت در بهره مندي 
از يارانه بنزي��ن، خانوارهاي فاقد خودرو به ازاي هر عضو 
خانواده ماهانه ۱۵ ليتر بنزين س��هميه بنزين دريافت 
مي كنند؛ اين حكم بايد از خرداد ۱۴۰۲ عملياتي شود، 
البته تاكيد مي كنم كه قيمت بنزين در سال آينده افزايش 

پيدا نمي كند.
وي ادامه داد: در راس��تاي رفع دغدغه كش��اورزان و در 
اجراي بن��د )خ( ماده ۳۳ قانون برنامه شش��م توس��عه 
كميس��يون تلفيق تصويب كرد كش��اورزاني كه بر اثر 
خشكسالي، سيل و ساير حوادث آسيب ديده اند، تا ٣ سال 
وام آنها امهال ش��ود. بار مالي ناشي از اجراي اين موضوع 
در سال ۱۴۰۰، ۲ هزار ميليارد تومان و براي سال ۱۴۰۲ 
سه هزار ميليارد تومان پيش بيني شده كه پرداخت آن 
بر عهده سازمان برنامه بودجه است؛ ان شاءالله سه سال 
وام آنه��ا اهمال و امهال ش��ده و جريمه وام كش��اورزان 
بخشوده مي شود. س��خنگوي كميسيون تلفيق لايحه 
بودجه ١۴٠٢ درباره مصوبه ديگر اين كميسيون گفت: 
كميسيون تلفيق ميزان منابع هدفمندي يارانه ها را طبق 
همان پيش��نهاد دولت در لايحه بودجه يعني ۶۵٩ هزار 
ميليارد تومان تصويب كرد؛ از اين ميزان منابع، ۶۹ هزار 
ميليارد تومان ب��راي يارانه دارو و تجهيزات پزش��كي و 
تقريباً ۱۰۴ هزار ميليارد تومان براي يارانه نان پيش بيني 
ش��د البته به نظر مي رس��د يارانه نان ح��دود ٣٠ همت 
كس��ري دارد كه ان ش��اءالله دولت به نوعي جبران كند. 
وي ادامه داد: كميسيون تلفيق تصويب كرد كه از محل 

منابع هدفمندي يارانه ها ۳۱۵ هزار ميليارد تومان بابت 
پرداخت يارانه نقدي و معيشتي يعني همان يارانه ۳۰۰ و 
۴۰۰ هزار توماني به همراه يارانه معيشتي اختصاص داده 
شود؛ ۴۵ هزار ميليارد تومان بابت مستمري خانواده هاي 
تحت پوش��ش كميته امداد امام خميني )ره( و سازمان 
بهزيستي كشور پرداخت مي شود؛ البته كميسيون تلفيق 
در تبصره ١٢ نيز تصويب كرده كه مستمري اين افراد و 
ساير حمايت هاي متناس��ب با آنها به ميزان ۴۰ درصد 
افزايش پي��دا كند. زارع اضافه كرد: كميس��يون تلفيق 
موضوع افزايش نرخ خوراك پتروشيمي را حذف كرد و 
تعيين نرخ خوراك پتروش��يمي را به دولت واگذار كرد. 
سخنگوي كميسيون تلفيق همچنين گفت: بانك ها بايد 
بر اساس سهميه تعيين شده بانك مركزي وام هايي را در 
راستاي اجراي قانون جهش توليد مسكن پرداخت كنند 
كه در صورت پرداخت نشدن مشمول ٢٠ درصد جريمه 
مالياتي شده و اين ميزان به حساب صندوق ملي مسكن 

براي حمايت از بخش مسكن واريز مي شود.
مالك شريعتي نياس��ر نماينده مردم تهران در مجلس 
شوراي اسلامي در صفحه شخصي خود درتوييتر نوشت: 

»سهميه بنزين خانوارهاي فاقد خودرو«
كميسيون تلفيق  بودجه۱۴۰۲ تصويب كرد: 

۱- دولت مجاز اس��ت از ابتداي خرداد م��اه ۱۴۰۲ و در 
صورت تحقق منابع، به سرپرست خانوارهاي فاقد خودرو 
بازاي هر عضو خانواده، ماهانه ۱۵ ليتر بنزين سهميه اي 
اختصاص دهد و امكان تبادل س��هميه بنزين را در بازار 

فراهم كند.
۲- درصورت اجراي جزو )۱(، دولت موظف است در سال 
۱۴۰۲ اين حكم را »ب��دون هرگونه افزايش قيمت« در 
نرخ هاي سهميه اي و آزاد  بنزين و با حفظ سهميه سابق 
براي حداكث��ر دو خودرو س��واري در خانوارهاي داراي 
خودرو و نيز حفظ س��اير سهميه ها ش��امل خودروهاي 

عمومي، وانت بار و موتورسيكلت انجام دهد.
به اين ترتيب راي دو قوه براي س��ال آينده بيشتر حول 
محور تغيير ندادن شرايط استوار شده است، يعني نه در 
ساختار حقوق و نه در قيمت انرژي بنا نيست تغييري به 
وجود آيد و بايد ديد در شرايطي كه در حوزه تحريم ها نيز 
افق روشني وجود ندارد، تداوم شرايط فعلي چه كمكي به 

اقتصاد ايران خواهد كرد.



گلناز پرتوي مهر|
وضعيت توليدات صنعتي ايران با مشكلات بسيار جدي 
روبرو است و صنايع ما با بحران جدي رقابت پذيري و 
همچنين خام فروشي گسترده روبرو هستند. همچنين 
عوايد دولت از فروش گاز طبيعي به صنايع كشور نيز 
پس از جنگ روسيه و اوكراين كه قيمت گاز طبيعي 
در جهان افزايش يافت؛ به ش��دت غيراقتصادي شد. 
در اين ش��رايط، ما در كشورمان گاز را با قيمت بسيار 
پاييني در اختيار شركت هاي پتروشيمي و متانولي 
قرار مي دهيم تا متانولي را توليد و صادر كنيم كه قيمت 
آن بسيار پايين است. همچنين صنعت فولاد كشور نيز 
وضعيت بهتري دارد اما باز هم خام فروشي بالايي نيز 
در اين صنعت داريم. اين قيمت هاي پايين به كاهش 
درآمدهاي دولت كه فشارش را مردم تحمل مي كنند، 

منجر شده است. 
به گزارش خبرنگار » تع��ادل« وضعيت فعلي بيانگر 
اهميت ويژه تغيير سياس��ت هاي صنعتي كشورمان 
است؛ نفت و در كل مواد خام معدني موهبتي است كه 
وجود آن در هر كشوري نوعي مزيت به حساب مي آيد 

كه مي تواند منبع خوبي براي ارزآوري به حساب آيد.
بر اساس اين گزارش، موهبتي كه مرجع فراورده هاي 
گرانبهاي ديگري هستند و در صورت سرمايه گذاري 
روي آنها، تبديل به كالاهاي گرانبهايي مي شوند كه 
آن مزيت نسبي را تبديل به مزيت رقابتي مي كنند. بر 
اين اساس چنانچه كشوري بتواند محصولي ارزان تر و 
باكيفيت تر از رقبا را در جهان توليد و توزيع كند، اين 
كشور در توليد چنين كالايي داراي مزيت نسبي است 
و هر چه محصولات فراوري شده بيشتر شوند ميزان 
بهره دهي بالاتر و ارزش افزوده قابل توجه تري خواهند 
داش��ت.  به عنوان مثال در فراين��د توليدات صنعت 
پتروشيمي كه به ساخت مواد اوليه صنعت دارو منجر 
مي ش��ود، اقلام از نظر مقايسه قيمت با ماده اوليه آن 
يعني نفت حدود پنج تا شش هزار برابر تفاوت ارزشي 
دارند. اگر بخواهيم اين موضوع را ساده تر نشان دهيم، 
وضعيت فعلي صنعت پتروش��يمي كش��ور به خوبي 
مشخص اس��ت كه توليد كالايي مانند متانول از گاز 
طبيعي علاوه بر اينكه هي��چ ارزش افزوده اي ندارد و 
تنها با اعطاي رانت خوراك زنده هستند؛ موجب شده 
است كه كشور از فرصت ايده آل توليد كالاهاي با ارزش 
افزوده بيشتر از گاز نظير توليد اوره يا برق براي صادرات 
نيز بهره مند نشود و همين موضوع به خوبي وضعيت 
نگران كننده صنعت كشور را بازگو خواهد كرد كه در 

تله انرژي مجازي گير افتاده است.
انرژي مجازي در اصل به وضعيتي گفته مي شود كه 
صنايع ايران در آن گرفتار شده اند؛ به طور مثال همين 
متانول كه مثال زده ش��د؛ تنها و تنها با رانت خوراك 
ارزان زنده اس��ت و البته با واقعي ش��دن قيمت نرخ 
خوراك پتروشيمي ها، به طور كلي صادرات متانول از 

صرفه اقتصادي خواهد افتاد.
 در چنين شرايطي كه صادرات محصولات خام صنعت 
پتروش��يمي نظير متانول ش��ديدا به رانت خوراك و 
سوخت ارزان يا به طور كلي به انرژي ارزان وابسته است؛ 
در اصل رقابت پذيري محص��ول صادراتي ما به دليل 
ارزش محصول توليدي نيست؛ بلكه به دليل آن انرژي 
ارزاني است كه طي اين فرآيند به صادرات مي رسد. اين 
موضوع به انرژي مجازي و صنايع گرفتار در اين موضوع 
را به صنايع گرفتار به تله انرژي مي گويند. براي رهايي 

از اين وضعيت، ابتدا بايد تنها و تنها، تداوم يارانه انرژي 
ارزان، براي توسعه زنجيره ارزش اتخاذ گردد و به طور 
كل كارخانه هاي متانولي جديد متوقف شوند. در ثاني 
براي توسعه زنجيره ارزش و رهايي از تله انرژي مجازي 
بايد به كمك سياست توليد بار اول اقلام و فرآيندهاي 
گلوگاهي، به سمت خودكفايي و بومي سازي تجهيزات 

و فرآيند صنعتي كشور برويم.
 اه��داف اصل��ي سياس��ت تولي��د ب��ار اول از قبيل 
»بومي سازي و توليد بار اول تجهيزات گلوگاهي مورد 
نياز صنعت نفت«، »كاهش ارزبري و وابستگي صنايع 
نفت با هدف توس��عه اقتصاد دانش بنيان در راستاي 
توليد اقلام مورد نياز در اين صنعت« و »ارتقاء تاب آوري 
ملي و رقابت پذيري بين المللي در تجهيزات مورد نياز 
صنعت نفت« به خوبي مي تواند كش��ور را به مرحله 
توس��عه صنعتي برس��اند تا علاوه بر توليد و صادرات 
محصولات با ارزش افزوده ب��الا و رهايي از تله انرژي 
مجازي، از اقتصاد مبتني بر خام فروش��ي نيز فاصله 
گرفته و بدين شكل مسير صنعتي شدن اقتصاد ايران 

را طي كنيم. 
در ادام��ه نظ��رات مرتضي به��روزي فر را ب��ه عنوان 
كارش��ناس حوزه انرژي در اين خصوص جويا شديم 

كه مي خوانيد. 
بهروزي فر، در گفت وگو با »تعادل« اظهار كرد: وضعيت 
صنعت كشور بيشتر شبيه وابستگي صنعتي به رانت 
خوراك و س��وخت ارزان اس��ت؛ براي خ��روج از اين 
وضعيت بايد به س��مت اصلاح وضعيت كنوني برويم 
و سياس��ت هايي نظير توليد بار اول اقلام راهبردي و 
فرآيندهاي گلوگاهي اجرايي كنيم تا علاوه بر رهايي 
از خام فروش��ي؛ در تله انرژي مجازي نيز قرار نگيريم، 
از همين رو ورود تحقيق و توس��عه دانش بنيان براي 
رهايي از خام فروشي و وابستگي به رانت خوراك ارزان 

در صنعت پتروشيمي اهميت ويژه اي دارد.

وي در خص��وص لزوم تعيين ن��رخ منصفانه اي براي 
خوراك پتروشيمي ها تصريح كرد: قيمت هاي جهاني 
نفت در ش��اخص هاي مختلف تقريباً يكسان است و 
تفاوت چنداني با ه��م ندارند. مثلًا قيمت نفت برنت، 
دبليو تي اي، عمان و دبي بسيار نزديك به يكديگر است. 
اما قيمت گاز در ايالات متحده امريكا، اروپا و آسياي 
جنوب شرقي به ش��دت تفاوت دارد. به همين دليل 
نمي توانيم اين شاخص را براي قيمت گذاري خوراك 

پتروشيمي ها در نظر بگيريم. 
وي ادامه داد: به نظر مي رسد، قيمت هاي صادراتي گاز 
ايران به تركيه و عراق مي تواند ملاك خوبي براي تعيين 
نرخ خوراك پتروشيمي ها باشد. گاز از مرز عبور مي كند 
و قيمتي كه برايش تعيين ش��ده اس��ت، يك قيمت 
بين المللي به ش��مار مي رود و مي تواند مبنايي براي 
تعيين نرخ خوراك پتروشيمي ها در داخل كشور باشد. 
وي در ادامه گفت: گاز با قيمت بسيار پاييني در داخل 
كش��ور در اختيار پتروش��يمي ها قرار مي گيرد و آنها 
به اين خوراك و س��وخت ارزان عادت كرده اند. اينكه 
به يك باره قيمت ه��اي جهاني و واقعي براي خوراك 
پتروشيمي ها وضع شود، منطقي نيست و حيات آنها 
را به خطر مي اندازد. اما لازم اس��ت به تدريج به سمت 
واقعي سازي قيمت ها برويم و كشور را از مضرات اين 
رانت خوراك رها كنيم. بايد فرصتي به ش��ركت هاي 
پتروشيمي بدهيم و از قبل به آنها اطلاع داده شود كه 
قرار است از فلان تاريخ قيمت خوراك پتروشيمي ها 
به ميزان مثلًا 90 درصد قيمت صادراتي گاز ايران به 

تركيه و عراق مشخص شود. 
اين كارش��ناس انرژي گفت: با توجه به متصل كردن 
نرخ خوراك پتروش��يمي ها به قيمت هاي صادراتي 
بايد شركت ها به سمت توسعه صنايع پايين دستي و 
توليد محصولات با ارزش افزوده بالاتر حركت كنند. 
شركت هايي كه توان رقابت داشته باشند باقي مي مانند 

و شركت هايي كه نتوانند خودشان را با شرايط جديد 
وفق دهند از گردونه رقابت حذف مي شوند.  وي مطرح 
كرد: دليلي وجود ندارد تا هميش��ه خوراك ارزان به 
پتروشيمي ها داده شود و با اين قيمت ها ادامه حيات 
آنها را تضمين كنيم. متاسفانه در شرايط فعلي فقط 
شركت هاي پتروشيمي با اس��تفاده از رانت خوراك 
به سودهاي سرشاري مي رسند و سودي عايد كشور 
نمي شود. واقعي سازي نرخ خوراك پتروشيمي ها به 
سود متعارف شركت هاي پتروشيمي، فاصله گرفتن 
از خام فروش��ي و تأمين منافع مردم و كش��ور منجر 

مي شود.
وي در ادامه گفت: تعيين قيمت ثابت ريالي براي نرخ 
خوراك پتروشيمي ها كار درستي نيست. بايد قيمت ها 
بر اساس يك فرمول سيال مشخص شود. اما اين فرمول 
بايد از معيارهاي خاصي پيروي كند تا قيمت ها براي 
شركت هاي پتروشيمي قابل پيش بيني باشد. مثلًا بايد 
به شركت ها اطلاع دهيم كه تا پنج سال ديگر سالانه 
10 درصد به قيمت خوراك اضافه مي شود و بعد از آن 
قيمت هاي صادراتي ملاك تعيين نرخ خوراك خواهد 
بود. واقعي سازي قيمت خوراك پتروشيمي ها انگيزه 
لازم را در آنها براي توس��عه زنجيره ارزش اين صنعت 

به وجود مي آورد.
اين كارش��ناس انرژي در پايان اظه��ار كرد: وضعيت 
صنعت كشور بيشتر شبيه وابستگي صنعتي به رانت 
خوراك و س��وخت ارزان اس��ت؛ براي خ��روج از اين 
وضعيت بايد به س��مت اصلاح وضعيت كنوني برويم 
و سياس��ت هايي نظير توليد بار اول اقلام راهبردي و 
فرآيندهاي گلوگاهي اجرايي كنيم تا علاوه بر رهايي 
از خام فروش��ي؛ در تله انرژي مجازي نيز قرار نگيريم، 
از همين رو ورود تحقيق و توس��عه دانش بنيان براي 
رهايي از خام فروشي و وابستگي به رانت خوراك ارزان 

در صنعت پتروشيمي اهميت ويژه اي دارد.
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سهميه بنزين دولتي و آزاد
در سال آينده تغييري نمي كند

سخنگوي كميس��يون انرژي مجلس با اشاره به مصوبه 
كميسيون تلفيق بودجه 1۴0۲ براي اختصاص سهميه 
بنزين به خانوار هاي بدون خودرو تأكيد كرد كه سال آينده 
سهميه هزار و ۵00 توماني دولتي و سهميه ۳ هزار توماني 
آزاد ثابت خواهد ماند.به گزارش تسنيم، مالك شريعتي 
گفت كه با اين مصوبه »دولت اج��ازه دارد بدون افزايش 
هرگونه قيمت سهميه اي و آزاد بنزين، با استفاده از صرفه 
جويي ها، سهميه اي را به خانوارهاي بدون خودرو اختصاص 
بدهد.«  شريعتي درباره اين مصوبه توضيح داد در اين گروه 
از خانوارها »به هر نفر ماهانه 1۵ ليتر بنزين اختصاص داده 
مي شود و امكان تبادل آن در بازار فراهم مي شود.« به گفته 
سخنگوي كميسيون انرژي مجلس، علاوه بر عادلانه تر 
شدن توزيع يارانه بنزين، شكل گيري چنين بازاري مي تواند 
دولت را به تدريج از فشار قيمت گذاري خارج كند و تنها 
نقش تنظيم گر داشته باشد؛ »با اين حال دولت بايد بازاري 
ايجاد كند تا اين سهميه به يارانه نقدي تبديل نشود و در 
پايان هر ماه تسويه كند تا كسي سهميه هاي بنزين را جمع 
نكند.« مالك شريعتي گفت »سهميه هاي خودرو هاي 
سواري عمومي مانند تاكسي ها، تاكسي هاي اينترنتي، 
وانت بار ها، موتورسيكلت ها و خانوارهايي كه دو خودرو در 
خانه دارند، حفظ مي شود.« اين نماينده همچنين تأكيد 
كرد كه »اين مصوبه به كس��ي ضرر جدي نمي رساند و 
ارزش افزوده اي براي خانوارهاي بدون خودرو فراهم كرده 
است.« اين مصوبه به دولت فرصت داده تا ابتداي خردادماه 
زيرساخت هاي اجراي چنين طرحي را به وجود بياورد. بر 
اساس آماري كه آقاي شريعتي ارايه داده، نزديك ۴۵ درصد 
خانوار هاي كشور خودرو ندارند و سهميه اي از يارانه بنزين 
هم دريافت نمي كنند. كميس��يون تلفيق لايحه بودجه 
1۴0۲ هم ديروز تأكيد كرد كه سال آينده قيمت بنزين 
افزايش پيدا نمي كند و سهميه هزار و ۵00 توماني دولتي 
و س��هميه ۳ هزار توماني آزاد ثابت خواهد بود. مصوبات 
كميسيون تلفيق بايد در نشست علني به تصويب برسد 

و شوراي نگهبان آن را تأييد كند تا به قانون تبديل شود.

پيش افتادن روسيه از عراق
در صادرات نفت به هند

عراق بعد از روسيه در رتبه دوم بزرگ ترين صادركننده 
نفت به هند در ماه ژانويه گذشته جاي گرفت هرچند در 
مقياس سالانه همچنان بزرگ ترين صادركننده نفت 
به هند اس��ت. به گزارش ايلنا اطلاعات مركز واردات و 
صادرات هندوستان نشان مي دهد كه واردات نفت اين 
كشور از روس��يه با افزايش 9.۲ درصدي نسبت به ماه 
دسامبر گذشته به 1.۴ ميليون بشكه در روز رسيده است. 
اين گزارش افزوده كه به اين ترتيب، روسيه ۲7 درصد 
واردات حدود ۵ ميليون بشكه اي نفت هند را كه سومين 
واردكننده و مصرف كننده بزرگ نفت جهان است تأمين 
كرده است. اين در حالي است كه هندي ها پيش از اين به 
علت هزينه لجستيك بالا به خريد نفت روسيه تمايلي 
نشان نمي دادند. از سوي ديگر، واردات نفت هند از عراق 
هم در ماه ژانويه به بالاترين حد در 7 ماه گذشته رسيد 
و با 11 درصد افزايش نسبت به ماه دسامبر 98۳ هزار 
بشكه در روز شد. بر اساس اين گزارش، در فاصله ميان 
آوريل ۲0۲۲ تا ژانويه ۲0۲۳ يعني در 10 ماه نخست 
سال مالي هند، همچنان عراق بزرگ ترين صادركننده 
نفت به اين كشور بوده هرچند در دو ماه اخير روسيه در 
صادرات خود به هند بر عراق پيشي گرفته است. پيش 
از اين عربستان بعد از عراق در رتبه دوم صادركنندگان 
نفت به هند بود اما اكنون در رتبه سوم قرار گرفته است. 
افزايش خريد نفت از روسيه باعث شده كه هند واردات از 

شركاي خاورميانه اي خود را تا ۴8 درصد كاهش دهد.

پيش بيني جديد بانك امريكايي
قيمت نفت امسال

روي ۱۰۰ دلار را نمي بيند
بانك امريكايي جي پي مورگان پيش بيني كرد قيمت 
نفت امس��ال به 100 دلار در هر بشكه نخواهد رسيد، 
مگر اينكه يك رويداد ژئوپليتيكي بزرگ، بازارها را دوباره 
به آشوب بكش��د. به گزارش ايسنا، تحليلگران جي پي 
مورگان در يادداشت جديدي اعلام كردند اوپك پلاس 
ممكن است ۴00 هزار بش��كه در روز به عرضه نفت در 
سال ميلادي جاري اضافه كند و صادرات روسيه ممكن 
است تا اواسط سال ۲0۲۳ بهبود پيدا كند. طبق يادداشت 
اين بانك وال استريت، انتظار مي رود توليد نفت روسيه تا 
ژوئن بهبود پيدا كند و قيمت بالاي نفت، مانع از آن خواهد 
شد كه امريكا براي پر كردن ذخاير نفت استراتژيك خود 
نفت خريداري كند. ج��ي پي مورگان پيش بيني كرد 
تقاضاي چين براي نفت به ميزان 770 هزار بش��كه در 
روز رشد مي كند كه افزايش كمتري در مقايسه با پيش 
بيني اوپك و آژانس بين المللي انرژي از رش��د تقاضاي 
چين در س��ال ميلادي جاري اس��ت. گلدمن ساكس 
همچنان انتظار دارد قيمت نفت برنت امس��ال به 100 
دلار در هر بشكه برسد اما در پيش بيني خود تجديدنظر 
كرده و انتظار دارد به جاي اواسط سال ۲0۲۳، نفت در 
دسامبر سه رقمي شود. گلدمن ساكس هفته گذشته 
ب��رآورد خود از ميانگين قيمت نفت در س��ال ميلادي 
جاري را از 98 دلار، ب��ه 9۲ دلار پايين برد. پيش بيني 
اين بانك سرمايه گذاري امريكايي از قيمت نفت برنت 
در س��ال آينده، 100 دلار در هر بشكه است كه كمتر 
از پيش بيني قبلي 10۵ دلاري اس��ت. با وجود كاهش 
پيش بيني قيمت نفت، گلدمن ساكس همچنان يكي 
از خوش بين ترين بانك ها در خصوص نفت و كالاهاي 
ديگر است و بر اين باور است كه ابرسيكل جديدي در راه 
است.گلدمن ساكس پيش بيني كرده است تقاضاي چين 
براي نفت در پي تسهيل محدوديتهاي كرونايي، امسال 
به ميزان 1.1 ميليون بشكه در روز رشد خواهد كرد. بر 
اس��اس گزارش اويل پرايس، قيمت نفت روز جمعه 
تحت تاثير چشم انداز افزايش بيشتر نرخ بهره از سوي 
بانك مركزي امريكا كه باعث كندي فعاليت اقتصادي 
و ضعيف شدن تقاضا براي سوخت خواهد شد، بيش از 
سه درصد كاهش يافت و با كاهش هفتگي روبرو شد.

مرتضي بهروزي فر در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

قيمتگازصادراتيملاكتعييننرخخوراكپتروشيميها

ركورد واردات نفت چين امسال شكسته مي شود

تهران ميزبان سيزدهمين اجلاس مركز مديريت آب شهري يونسكو  شد

تحليلگران پيش بيني كردند چين در س��ال ۲0۲۳ 
با افزايش س��فرها پس از تسهيل كنترل هاي كوويد 
كه تقاضا براي سوخت را بالاتر مي برد، ركورد بالايي 
نفت وارد خواهد كرد. به گزارش ايس��نا، چش��م انداز 
تقاضاي ق��وي بزرگ ترين واردكنن��ده نفت جهان، 
عامل مثب��ت ديگري براي بازار نف��ت خواهد بود كه 
هم اكن��ون از كاهش توليد اوپك پلاس و تحريم هاي 
غربي عليه صادرات روسيه، پشتيباني شده است. به 
گفته تحليلگران چهار شركت مش��اوره انرژي »وود 
مك كنزي«، »FGE«، »انرژي اسپكتس« و »اس اند 
پي گلوبال كاماديتي اينسايتس«، واردات نفت خام 
چين امس��ال بين ۵00 هزار تا يك ميليون بشكه در 
روز رشد كرده و به 11.8 ميليون بشكه در روز خواهد 
رس��يد و از ركورد واردات 10.8 ميليون بشكه در روز 
س��ال ۲0۲0، فراتر مي رود. اين برآورد با جديدترين 
پيش بيني آژان��س بين المللي انرژي همخواني دارد. 

از زمان حذف كنترل هاي كوويد در دسامبر، تقاضاي 
چين براي بنزين و سوخت جت، رشد كرده است. سو 
جيانان، تحليلگر شركت »انرژي اسپكتس«، تخمين 
زد بنزين و س��وخت جت، سهم حدود ۵0 درصدي و 
۳0 درصدي در تقاضا براي سوخت هاي مايع خواهد 
داش��ت. مصرف س��وخت جت تا پايان سال ۲0۲۳، 
به 90 درصد س��طح پيش از پاندم��ي كوويد خواهد 
رسيد. به گفته تحليلگران شرك هاي FGE و »انرژي 
اس��پكتس«، تقاضا براي ديزل كه س��وخت صنعتي 
و حمل و نقل مهم به ش��مار مي رود و نفتاي خوراك 
پتروش��يمي، ممكن است رشد آهس��ته تري داشته 
باش��د، زيرا احياي بخش هاي توليد و مسكن چين، 
كندتر خواهد بود. با رشد تقاضاي داخلي و بازارهاي 
صادراتي پرسود، چهار شركت مشاوره اكنون انتظار 
دارند پالايشگاه هاي چيني، توليد نفت را به ميزان 8۵0 
هزار بشكه در روز تا 1.۲ ميليون بشكه در روز، نسبت 

به سال ۲0۲۲ افزايش دهند كه معادل رشد شش تا 
9 درصدي است. پالايشگاه هاي چيني سال گذشته، 
نخستين كاهش سالانه توليد از سال ۲001 را تجربه 
كردند. شرمت مشاوره چيني »لونگ ژونگ« اعلام كرد 
پالايشگاه هاي دولتي، توليد را در هفته نخست فوريه 
به ميزان ۵.۵ درصد در مقايسه با ژانويه افزايش دادند 
و به 7۴.۵ درصد ظرفيت شان رساندند. يك مقام يك 
شركت نفتي دولتي در پكن گفت: با بهبود حاشيه سود 
كه تحت تاثير هزينه پايين تر نفت و افزايش چشمگير 
فروش بنزين بوده است، ما تلاش كرده ايم در ژانويه و 
فوريه فعاليت خود را حداكثري كنيم. در اين راس��تا، 
ش��ركت »يوني پك« كه بازوي تجاري »سينوپك« 
است، حداقل 8.۵ ميليون بشكه نفت آپرزاكوم ابوظبي 
را در فوري��ه خريداري كرده اس��ت. ع��لاوه بر تامين 
تقاضاي داخلي رو به رشد، انگيزه ديگر پالايشگاه هاي 
چيني از افزايش توليد، حفظ صادرات سودآور و تامين 

خوراك بيشتر براي بخش پتروشيمي است. به گفته 
منابع صنعتي، دو پالايشگاه جديد شركت پتروچاينا 
با مجموع ظرفيت ۵۲0 هزار بشكه در روز، تا ماه هاي 

آينده فعاليت تجاري خود را آغاز خواهند كرد.
با وجود همه اين عوامل مثبت، تحليلگران به دلايلي 
براي احتياط نسبت به پيش بيني هاي تقاضا اشاره 
كردند. لين ئيتيان، تحليلگر شركت وود مك كنزي 
اظهار كرد: اگرچه صرفه جويي خانوارها در دوران 
پاندمي، به كاهش تقاضاي سركوب شده منتهي شد 
اما مردم ممكن اس��ت نسبت به اقتصاد به خصوص 
در كوتاه مدت، محت��اط بمانن��د. همچنين موانع 
خارجي وجود دارد، زي��را دورنماي اقتصاد جهاني 
ضعيف، بخش صادرات را تحت فش��ار قرار خواهد 
داد. بر اس��اس گزارش رويترز، ريس��ك هاي ديگر، 
شامل موج جديد شيوع كوويد و ابهامات نسبت به 

سياست صادرات سوخت چين هستند.

معاون مركز منطقه اي مديريت آب شهري تحت پوشش 
يونسكو از برگزاري سيزدهمين اجلاس شوراي حكام اين 
مركز در روز چهارم اسفندماه سال جاري در تهران خبر داد 
و گفت: از جمله اهداف اين نشست گسترش همكاري هاي 
آبي در سطح منطقه است. به گزارش ايرنا از وزارت نيرو، 
عليرضا سلامت در خصوص برگزاري سيزدهمين اجلاس 
شوراي حكام آب گفت: مركز منطقه اي مديريت آب شهري 
)تحت پوشش يونسكو( با حوزه فعاليت در مناطق غرب و 
جنوب آسيا و نيز آسياي ميانه و شمال آفريقا در بهمن ماه 
س��ال1۳80 )فوريه ۲00۲( از سوي يونسكو تأسيس و 
راه اندازي ش��د. وي افزود: اين مركز تنها نهاد بين المللي 
متولي مسائل آبي در منطقه است كه جلسات شوراي حكام 
آن در سطح وزرا و به رياست وزير نيرو جمهوري اسلامي 
ايران تشكيل ش��ده و مي تواند نقش بسزايي در پيگيري 
منافع ملي در حوزه ديپلماسي آب، رودخانه هاي مرزي، 

منابع آب مشترك، توسعه، صدور خدمات فني و مهندسي 
و انتقال فناوري هاي مورد نياز كشور داشته باشد. سلامت 
در رابطه با توانمندي هاي مركز مديريت آب شهري اضافه 
كرد: اين مركز مي تواند نقش موثري در توسعه مراودات با 
كشورهاي عضو شوراي حكام به منظور انجام رايزني هاي 
مختلف، ايجاد زمينه طراحي و انجام پروژه هاي مشترك 
و آموزش و ظرفيت سازي نيروي انساني داشته باشد. وي 
درباره اعضاي مركز و مهم ترين وظايف آنها خاطرنشان 
كرد: فعاليت هاي مركز، توسط شوراي حكام آن به عنوان 
بالاترين مرجع تصميم گيري، راهبري و نظارت مي شود 
و اعضاي آن ب��راي دوره ۲019 الي ۲0۲۴، متش��كل از 
وزراي حوزه آب 18 كشور شامل ايران، آذربايجان، آلمان، 
ارمنستان، ازبكستان، افغانستان، بنگلادش، پاكستان، 
تاجيكس��تان، تركيه، سريلانكا، س��وريه، عراق، عمان، 
قطر، لبنان، مصر، هند و همچنين نمايندگان 10 سازمان 

بين المللي مرتبط شامل يونسكو، برخي نهادهاي وابسته 
به س��ازمان ملل متحد، بانك هاي توسعه اي و نهادهاي 
تخصصي هس��تند. معاون مركز منطقه اي آب شهري 
يونسكو با اشاره به سوابق برگزاري نشست هاي پيشين اين 
مركز بيان كرد: از بدو تأسيس مركز تاكنون، دوازده اجلاس 
شوراي حكام برگزار شده كه البته دو اجلاس قبلي به دليل 
همه گيري كرونا در مهر 1۳99 و خرداد 1۴00 به صورت 
مجازي برگزار ش��د. همچنين آخرين اجلاس حضوري 
قبلي در آذر 1۳98 در تهران با حضور وزرا و مقامات ارشد 
آب كشورهاي عضو ش��وراي حكام مركز برگزار شد. وي 
پيرامون سيزدهمين نشست شوراي حكام اين مركز نيز 
گفت: سيزدهمين اجلاس شوراي حكام مركز قرار است 
روز پنجشنبه، ۴ اسفند ماه سال جاري )1۴01( به رياست 
وزير نيرو ايران و با حضور مقامات عاليرتبه كشورهاي مذكور 
و نيز سازمان هاي بين المللي مرتبط به صورت حضوري 

در وزارت نيرو برگزار شود. سلامت درباره اهداف مهمي 
كه در اجلاس سيزدهم دنبال مي شود، عنوان كرد: هدف 
از برگزاري اين اجلاس، بحث و بررس��ي نحوه همكاري و 
مشاركت كشورهاي عضو در برنامه هاي مركز و نيز بررسي 
و تصويب طرح هاي آموزش و ظرفيت سازي و تحقيقاتي در 
سطح منطقه است. وي تاكيد كرد: از اهداف اين اجلاس، 
استفاده از ظرفيت مركز منطقه اي مديريت آب شهري 
)تحت پوشش يونس��كو( به عنوان يك نهاد بي طرف 
براي گسترش همكاري هاي آبي در سطح منطقه است 
و از اهم مواردي كه در اين اجلاس بررس��ي مي ش��وند 
مي توان به انجام پروژه هاي مشترك و انتقال تجربيات 
در زمينه پايش و پيش بيني خشكسالي در سطح منطقه، 
س��ازگاري با تغيير اقليم، حكمراني آب، مديريت آب 
ش��هري، فناوري هاي نوين در صنعت آب و فاضلاب و 

استفاده از ظرفيت آب هاي نامتعارف اشاره كرد.

نفت تسليم حقيقت تلخ شد

به نظر مي رسد حقيقت بالاخره جاي خود را در بازار 
نفت باز كرد و به س��قوط چهار درصدي قيمت ها 
در هفته گذشته منتهي شد. خريداران بازار كه در 
ابتدا، آمار رشد چشمگير ذخاير نفت امريكا را ناديده 
گرفته و به رشد آتي تقاضاي چين براي سوخت دل 
بسته بودند، س��رانجام به موج بي وقفه آماري كه از 
رش��د تورم حكايت داش��تند و درخواست ها براي 
افزايش متناس��ب نرخ بهره، واكنش نشان دادند. 
اد مويا، تحليلگر ارشد شركت OANDA در اين 
باره گفت: قيمت نفت در نتيج��ه فراواني عرضه و 
بازگشت نگراني ها نسبت به رشد جهاني، نزول كرد. 
نفت شاهد فشار فروش مستمر بود و تست واقعي 
اين است كه آيا قيمت مي تواند پايين سطح 7۲ دلار 
در هر بشكه را بشكند. بهاي معاملات وست تگزاس 
اينترمديت براي تحويل در مارس در بازار نيويورك، 
دو دلار و 1۵ سنت معادل ۲.7 درصد كاهش يافت 
و در 7۶ دلار و هش��ت سنت در هر بشكه بسته شد 
كه پايين ترين قيمت دو هفته گذشته بود. شاخص 
نفت امريكا براي كل هفته، ۴.۴ درصد كاهش يافت. 
وست تگزاس اينترمديت در سه هفته از چهار هفته 
گذشته، كاهش داشته و حدود هفت درصد از دست 
داده است. بهاي معاملات نفت برنت براي تحويل 
در مارس در بازار لندن، با دو دلار و 1۴ سنت معادل 
۲.۵ درصد كاهش، در 8۳ دلار در هر بش��كه بسته 
شد. نفت برنت اواسط معاملات به مرز 81 دلار و 81 
سنت نزول كرده بود كه پايين ترين قيمت از ششم 
فوريه ب��ود. نفت برنت براي كل هفته، چهار درصد 
كاهش داشت. نفت برنت مانند شاخص نفت امريكا 
در سه هفته از چهار هفته گذشته، كاهش داشته و 
طي اين مدت، بيش از پنج درصد از دست داده است. 
جان كيلداف، از شركاي شركت »اگين كپيتال« در 
بازار نيويورك با اشاره به آمار اداره اطلاعات انرژي 
امريكا كه نشان داد ذخاير نفت اين كشور در هفته 
منتهي به 10 فوريه، به ميزان 1۶.۳ ميليون بشكه 
رشد كرده است، اظهار كرد: نفت سرانجام آن طور 
كه بايد پس از اعلام رش��د ذخاي��ر اتفاق مي افتاد، 
كاهش پيدا كرد. اين چهارمين رشد بزرگ ذخاير 
نفت امريكا بوده كه اداره اطلاعات انرژي امريكا در 
تاريخ گزارش دهي درباره عرضه و تقاضاي نفت در 
ايالات متحده، منتش��ر كرده است. ذخاير نفت در 
هفته پيش از آن، ۲.۴ ميليون بشكه رشد كرده بود 
كه هشتمين رشد هفتگي متوالي بود و طي مدت 
مذكور، حدود ۵1 ميليون بشكه به ذخاير اضافه شده 
بود. معامله گران كالاهاي پرريسك به جز نفت، كل 
هفته از انتشار آماري كه نشان داد با وجود افزايش 
س��ريع نرخ بهره توسط فدرال رزرو، تورم لجوجانه 
بالا مانده اس��ت، به وحش��ت افت��اده بودند. طبق 
گزارش روز پنجش��نبه وزارت كار امريكا، قيمت 
عمده فروشي امريكا - كه يكي از معيارهاي اصلي 
تورم است- در ژانويه، بيشترين افزايش را نسبت 
به هفت ماه گذش��ته داشت. اين آمار پس از اعلام 
شاخص قيمت مصرف كننده در روز سه شنبه كه 
بالا ماندن نرخ تورم را نشان داده بود، منتشر شد.

لزوم سرمايه گذاري ١٨ ميليارد 
دلاري در صنعت پتروشيمي

دبيركل انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پتروشيمي 
ايران گفت: تا س��ال 1۴0۴ باي��د 18 ميليارد دلار 
در صنعت پتروش��يمي س��رمايه گذاري كنيم كه 
ش��ركت هاي داخلي بايد سهم بالايي در اين زمينه 
داشته باش��د. احمد مهدوي ابهري در گفت وگو با 
ايسنا، با بيان اينكه با بيان اينكه پتروشيمي مقابل 
خام فروشي است و منابع هيدروكربوري كه از زمين 
استخراج شده در صنعت پتروشيمي به ارزش افزوده 
تبديل مي ش��ود، اظهار كرد: بايد نگاه، نگاه جهاني 
به پتروشيمي باش��د، قيمت گاز پتروشيمي ها بايد 
متناس��ب با قيمت جهاني گاز باش��د و با افزايش يا 
كاهش آن، افزايش يا كاهش يابد. وي با بيان اينكه 
قيمت گاز هم اكن��ون در هنري ه��اب كمي بيش 
از هشت س��نت اس��ت اما براي بودجه سال آينده، 
۲8.۵ سنت براي قيمت گاز پتروشيمي ها ديده شده 
است، گفت: همه پتروشيمي ها تحريم هستند اما 
ما از تحريم بيروني و خارجي هيچ هراس��ي نداريم؛ 
مش��كل ما تحريم داخلي اس��ت. دبيركل انجمن 
صنفي كارفرمايي صنعت پتروشيمي ايران با بيان 
اينكه صنعت پتروش��يمي ش��اگرد اول صادرات، 
ارزآوري و رفع تعهد ارزي در كشور است، گفت: ۴0 
درصد صادرات غيرنفتي و ۳0 درصد بازار س��رمايه 
متعلق به پتروشيمي ها است. وي اظهار كرد: مشكل 
تأمين كس��ري بودجه از افزاي��ش قيمت خوراك 
پتروشيمي ها در رياس��ت جمهوري مطرح شده و 
رييس جمهوري قول داده اند كه اين مس��اله را حل 
كنند، زيرا پتروشيمي ها محور هستند و صنايع ديگر 
نيز تحت تأثير اين افزايش قيمت قرار خواهند گرفت. 
دبيركل انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پتروشيمي 
ايران گفت: ما به دنب��ال جلوگيري از تصميم اخير 
مجل��س درباره درياف��ت ماليات پن��ج درصدي از 
شركت هاي پتروشيمي كه خام فروشي و نيمه خام 

فروشي دارند و دفاع از پتروشيمي ها هستيم.



رقيه ندايي|
 دومين ماه زمس��تان نيز در آخرين روز خود است و 
شاخص كل بورس تهران در اين ماه برخلاف سه ماه 
اخير روند نزولي را پشت س��ر گذاشت. در حالي كه 
آبان ماه شاخص كل بورس تهران رشد 7.6 درصدي، 
در آذر ماه رشد 6.2 و در نهايت در دي ماه صعود 12.9 
درصدي را تجربه كرد اين ماه بازدهي منفي شد و در 

حدود 8 درصد افت را ثبت كرد.
شاخص كل بورس در اولين روز بهمن ماه روي عدد يك 
ميليون و 657 هزار واحدي ب��ود و در آخرين روز كاري 
هفته نيز به عدد يك ميليون و 524 هزار واحدي رسيد 
و در حدود 8.2 درصد افت كرد. شاخص هم وزن در ماه 
نيز بيش از 51 درصد افت كرد و نس��بت به دي ماه افت 
9.1 درصدي داشت. دو هفته پاياني بهمن ماه شاهد ركود 
معاملات بوديم؛ يعني در دي ماه ميانگين ارزش معاملات 
خرد حدود 6 هزار ميليارد تومان بود اما اين ماه افت 31 
درصدي را ثبت كرد. در 18 روز كاري اخير بهمن ماه در 
مجموع 10 هزار و 52 ميليارد تومان پول حقيقي از بازار 
سهام خارج شده است. ميانگين روزانه ورود پول در دي 
ماه 142 ميليارد تومان بود و ميانگين روزانه خروج پول 
در بهمن 558 ميليارد تومان بود.  كارشناسان و تحليلگران 
بازار س��رمايه يكي از عوامل اصلي ريزش بازار سرمايه را 
شوك هاي منفي مي دانند؛ در حال حاضر اختلاف نظرها 
درخصوص عرضه خودرو در بورس بالا و نوس��ان قيمت 
دلار در بازار آزاد و قيمت گذاري دستوري باعث شده كه 
اعتماد سهامداران كاهش يابد و در نهايت وارد صف هاي 
فروش شوند.  از سوي ديگر گزارش هاي مالي 9 ماهه نيز 
در بهمن ماه منتشر شد و در اغلب موارد شاهد افت شديد 
و زيان شركت ها بوديم و همين موضوع نيز يكي از عوامل 
ريزش قيمت ها در بازار س��هام شد. به طور اين ماه شاهد 
بمباران اخبار منفي در بازار سرمايه بوديم؛ اما همانطور 
كه بارها اش��اره شد خبر لغو عرضه خودرو در بورس كالا 
مهم ترين موضوع بود كه روي معاملات تاثير منفي داشت 
و اكنون اين تاثير منفي نمايان شده است. شوراي رقابت به 
دنبال سود خود از عرضه خودرو در بورس كالا بود و با لغو 
عرضه خودرو در بورس كالا سهامداران نسبت به بازار كمي 
بي اعتماد شدند. از سوي ديگر قيمت دلار بازار آزاد نيز 
هر روز ركوردشكني مي كند و با توجه به قيمت گذاري 
دستوري دلار و ركوردشكني دلار در بازار آزاد شاهد 

تاثير منفي اين افزايش قيمت ها هستيم.

    بي اخلاقي اقتصادي عامل ريزش بازار
سيد محسن موسوي، كارشناس بازارهاي مالي گفت: افت 
اخير قيمت سهام در بورس نه به دليل موضوع خودرويي ها 
و نه موضوع ديگري بوده است بلكه به اين علت اتفاق افتاد 
كه يك موضوع اقتصادي تبديل به موضوعي امنيتي شد 
و مي توان اينگونه بيان كرد كه يك بي اخلاقي اقتصادي 
عامل نوسان منفي بورس تهران بود. از يك سمت كاهش 
ارزش معاملات مي تواند به دليل پايان روزهاي سبز بورس 
باشد و از يك نگاه نيز نشان دهنده عدم تمايل فروشندگان 
به فروش س��هام در قيمت هاي كنوني اس��ت. نگاه دوم 
منطقي تر به نظر مي رسد زيرا بازار سهام اكنون جذاب ترين 
و خوش  قيمت ترين بازار براي سرمايه گذاري است و انتظار 
مي رود كه با فاصله اي نه چندان طولاني به مسير صعودي 
بازگردد. زمستان سرد اقتصاد ايران به اين دليل به بورس 
تهران سرايت كرده كه شاهد سياست گذاري هاي اشتباه و 
ناهماهنگي بين سازمان ها و ارگان هاي مختلف هستيم كه 
اجازه تداوم صعود را به بورس نداد اما اگر به صورت تاريخي 
هم به روند بازارها بنگريم، بورس همواره با يك اختلاف 
زماني به افزايش انتظارات تورمي و رشد قيمت دلار واكنش 
مي دهد و پيش بيني مي شود كه اين موضوع در ادامه نيز 

تكرار شود و حتي سرمايه گذاران بزرگ دولتي نيز پول هاي 
خود را به بازار سهام وارد كنند. با توجه به كمبود درآمدهاي 
دولت و كسري بودجه احتمالا سنگيني كه در سال آينده 
وجود دارد، دولت به فكر يك درآمدزايي پايدار مي گردد كه 
براي مثال مي توان به داستان مولدسازي دارايي ها اشاره 
كرد. براي تحقق اين اتفاق، دولت راهي به جز بورس ندارد 
و احتمالا به زودي از س��مت دولت شاهد دعوت دوباره 
مردم به بورس باش��يم. او اعتقاد داشت: فارغ از اتفاقات 
چند سال گذش��ته، پول ها در صورت نبود بازاري براي 
سرمايه گذاري به سمت بورس خواهند آمد و بهتر است 
س��رمايه گذاران اين بار اين موضوع را پيشخور كنند تا 

شاهد اتفاقي همچون سال 99 نباشيم.

    خروج سرمايه از بورس
عليرضا كديور، كارش��ناس بورس به خبرآنلاين درباره 
خروج س��رمايه از بورس مي گويد: خروج پول اشخاص 
حقيقي از بازار س��رمايه به نظر مي رسد ادامه دارد؛ البته 
نكته اي كه وجود دارد، اين است كه خروج پولي كه روزانه 
در بازار محاسبه مي ش��ود، خروج پول از سهام است كه 
ممكن است بخشي از اين پول در بازار سرمايه بماند، اما در 
ابزارهاي ديگر مثل صندوق هاي طلا، صندوق هاي درآمد 
ثابت يا ساير ابزارهايي برود كه در بازار سرمايه وجود دارد.

وي مي افزايد: واقعيت اين اس��ت كه هم اكنون به دليل 
انتظارات تورمي كه در جامعه شكل گرفته و متاسفانه به 
دليل سياست هايي كه دولت و ساير سازمان هاي دولتي 
داش��تند، به نظر مي رس��د فعلا بورس در كانون توجه 
مس��وولان نيس��ت و به همين دليل منابع از بازار خارج 
مي شود و به سمت س��اير دارايي هايي مي رود كه امكان 

سفته بازي دارد؛ مثل خودرو، طلا، ارز و مسكن.
اين كارشناس بازار سرمايه عنوان مي كند: اما نكته اي كه 
وجود دارد، اين است كه بازار سهام در وضعيت ارزنده اي 
قرار دارد و خيلي از سهم ها به لحاظ ارزشي و نسبي نسبت 
به همه دارايي هاي ديگر ك��ه در بازارهاي ديگر معامله 
مي ش��ود، مثل ملك، خودرو، ارز و طلا و...، بسيار ارزنده 
است. كديور توضيح مي دهد: ما اگر بخواهيم ارزش دلاري 
تك سهم ها و ارزش دلاري كل بازار و حتي قيمت اسمي 

سهم ها را بررسي كنيم، امروز سهم ها در مقايسه با دو سه 
سال قبل در موقعيت ارزنده اي قرار دارند، ولي همچنان 
بازار منفي است. من نمي توانم بگويم اين شرايط تا چه 
زماني ادامه دارد، اما تحليل من اين است كه بازار سهام 
در آينده نزديك بايد يك رش��د قابل توجهي را داشته 
باش��د؛ حالا اين آينده چه زماني اتفاق بيفتد، نمي دانم. 
اين كارشناس بازار سرمايه در پاسخ به اين پرسش كه به 
دليل بي اعتمادي اي كه به بازار سرمايه وجود دارد، فعالان 
بازار نمي توانند به آينده اطمينان داشته باشند؟ مي گويد: 
همانطور گفتم، به نظر مي رس��د كه از ديد فعالان بازار، 
بورس در كانون توجه دولت و سازمان هاي دولتي نيست، 
در نتيجه مردم هم اين تحليل را دارند. كديور با اشاره به 
10 فرمان بورسي، مي افزايد: به نظر مي رسد بازار اين 10 
فرمان بورسي را فراموش كرده و احساس مي كنم كه 10 
فرماني كه دو س��ه ماه قبل اعلام شد، نه خيلي پيگيري 
شد و نه ديگر خيلي كسي دنبال آن است. خيلي از اين 
دستورات بورسي اجرا نش��د يا اجرا شد، متوقف شد يا 
كارش��كني هايي در اجرا وجود داشت. به همين دليل، 

عملا 10 فرمان بورسي فراموش شد.
اين كارشناس بازار س��رمايه در پاسخ به اين پرسش كه 
برخي از كارشناسان اعتقاد دارند كه در حال حاضر بازار 
سرمايه به مخمصه افتاده است؟ مي گويد: بازار از نظر من 
به لحاظ ارزندگي در جايي است كه من فكر مي كنم تمام 
اتفاقات منفي را پيشخور كرده است. بازار كاملا منتظر يك 
شرايط مثبتي است كه بتواند رشد قابل توجهي را داشته 
باش��د؛ واقعيت اين است كه من ش��رايط بازار را اينگونه 
مي بينم. وي با ذكر اين نكته كه بازارهاي ديگر نمي گذارند 
كه سهم ها ارزندگي خود را نشان دهند، عنوان مي كند: هم 
شرايط بازارهاي ديگر و هم امكان سفته بازي در بازارهاي 
ديگر و هم اشتباه هاي سياست گذاري و تاكتيكي دولت 
در حوزه هاي اقتصادي، روي بازار سرمايه اثر داشته است. 
اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره به سياست هاي اشتباه 
دولت، تصريح مي كند: يك زماني عرض��ه خودرو را در 
بورس ج��دي گرفتند و دوباره متوقف ش��د. همچنين 
سياس��ت هاي ارزي دولت و تثبيت دلار 28 هزار و 500 
توماني باعث شد جهشي را در نرخ ارز در بازار آزاد داشته 

باشيم. سياست گذاري هاي دولت در نرخ سود بانكي يا 
حتي برخي مواردي كه در بودجه سال آينده ديده شده، 
همگي باعث شده كه از نظر فعالان بازار اين برآورد وجود 
داشته باشد كه دولت خيلي به بورس اهميت نمي دهد 
يا فعلا در كانون توجه دولت نيست. اين كارشناس بازار 
سرمايه در پاسخ به اين پرسش كه بازار سرمايه يك ماه 
باقي مانده س��ال 1401 را در چه وضعيتي مي گذراند؟ 
مي گوي��د: اگر نقدينگي وارد بازار نش��ود، ميانگين بازار 
در همين مح��دوده كنوني خواهد بود؛ خيلي نه رش��د 

آن چناني خواهيم داشت و نه افت آن چناني.

    بازار در هفته اي كه گذشت
در هفته اخي��ر روند خروج پول حقيق��ي از بازار تداوم 
داشت. ارزش تغيير مالكيت حقيقي به حقوقي بازار در 
روز يكشنبه 370 ميليارد تومان بود. روز دوشنبه ارزش 
پول حقيقي خروجي به 175 ميليارد تومان رسيد و روز 
سه شنبه ارزش پول حقيقي خروجي 509 ميليارد تومان 
بود. روز چهارشنبه اين روند ادامه داشت و خالص تغيير 
مالكيت حقيقي به حقوقي بورس تهران 359 ميليارد 
تومان بود.  بدين ترتيب ب��راي هجدهمين روز متوالي 
پ��ول حقيقي از بورس خارج ش��د و در تمامي روزهاي 
معاملاتي بهمن ماه شاهد خروج سرمايه از بازار بوديم. 
در مجموع كل هفته اخير ه��زار و 413 ميليارد تومان 
سرمايه حقيقي از بازار سهام خارج شد و ميانگين روزانه 
خروج پول حقيقي 353 ميليارد تومان بود كه نسبت 
به هفته قبل افت 17 درصدي داش��ته است. بيشترين 
خروج پول حقيقي در اين هفته به دو نماد فولاد )فولاد 
مباركه( و كگل )گلگهر( اختصاص داشت. روز يكشنبه 
فولاد، فملي، شستا، شبندر و قارس بيشترين خروج را 
داشتند و روز دوشنبه كگل ركورددار بود و آريا، بپاس، 
فملي و شبندر در رتبه هاي بعدي بودند. روز سه شنبه 
باز هم كگل بيش��ترين خروج را ثبت كرد و غدشت، 
فولاد، ش��پنا و فملي در رده هاي بعدي قرار گرفتند. 
روز چهارشنبه نيز بيشترين خروج پول به نماد فولاد 
اختصاص داشت و فملي، شستا، ذوب، بپاس، شپنا، 

وتجارت، وبصادر و نوري رتبه هاي بعدي را داشتند.

اخبار
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چرا سرمايه گذاري
در صندوق طلا از خريد فيزيكي 

سكه بهتر است؟
باشگاه خبرنگاران| صندوق هاي طلاي بورسي به 
سرمايه گذاران اين امكان را مي دهد كه به جاي خريد و 
نگهداري فيزيكي طلا و تحمل هزينه هاي حمل و نقل، 
نگهداري، مسائل امنيتي و خسارت هاي احتمالي آن، 
اوراق اين صندوق ها را به صورت آنلاين خريد و فروش 
كنند. يكي از روش هاي بهره مندي همزمان از چند بازار 
براي علاقه مندان به سرمايه گذاري در بورس و استفاده 
از نوسانات بازار طلا صندوق هاي طلاي بورسي است. 
صندوق ط��لا )Gold Funds( نوعي از صندوق هاي 
سرمايه گذاري كالايي قابل معامله در بورس است كه 
سرمايه هاي سرمايه گذارانش را در گواهي سپرده سكه 
ط��لا )حداقل 70 درصد( و اوراق مبتني بر س��كه طلا 
)حداكثر 20٪( س��رمايه گذاري مي كند. بازار طلايي 
كه با توجه به چرخه اقتصادي جهان پر نوس��ان بوده 
و بر اساس آخرين بررس��ي ها قيمت هر اونس طلاي 
جهاني روز گذش��ته با 0.54 درص��د كاهش به 1826 
دلار و 40 سنت رسيد. در خصوص صندوق هاي طلاي 
بورسي خشايار دادمنش كارشناس بازار سرمايه گفت: 
صندوق هاي طلا اين ام��كان را به افراد مي دهند كه با 
حداقل س��رمايه حدود 500 هزار توماني بتوانند وارد 
فرآيند سرمايه گذاري ش��وند. اما ميزان شفافيت اين 
صندوق ها چگونه است؟ در اين خصوص يكي ديگر از 
كارشناسان حوزه بورس كالا مهدي بيات منش به گفت: 
در اين صندوق ها شفافيت در معاملات )قيمت خريد و 
فروش( وجود دارد و سرمايه گذاران هر لحظه مي توانند 
بر روي تابلو قيمت هاي واحدهاي خود را چك كنند؛ 
نكته ديگر اينكه با فعاليت اين صندوق ها كشف قيمت 
سكه طلا به نحو مطلوب نشان داده مي شود. علاوه بر 
شفافيت ذكر شده صندوق هاي طلا مزيت هاي ديگري 
همچون امنيت را براي س��رمايه گذاران خود به همراه 
دارند كه خشايار دادمنش كارش��ناس بازار سرمايه با 
اشاره به اين موارد مي گويد: صندوق كالايي قابل معامله 
)ETC( به س��رمايه گذاران اين امكان را مي دهد كه به 
جاي خريد و نگهداري فيزيكي كالاي مورد نظر و تحمل 
هزينه هاي حمل و نقل، نگهداري و مس��ائل امنيتي 
مربوط و خسارت هاي احتمالي آن، اوراق اين صندوق ها 

را خريداري كنند و از خطرات احتمالي در امان باشند.
اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه افزود: يكي ديگر از 
مزيت هاي خريد اين صندوق ها نسبت به خريد مستقيم 
از بازار، قابليت معامله راحت تر آنها است. براي فروش 
س��كه بايد به صرافي رفت و اقدامات لازم را انجام داد، 
در صورتي كه واحد صندوق در كد بورس��ي افراد است 
و تمام فرآيند به صورت آنلاين صورت مي گيرد. در كل 
افراد متحمل هرينه هاي نگهداري سنگين صندوق هاي 
امانات نيستند و همزمان مي توانند از سود نوسان قيمت 
طلا و سكه بهرمند شوند. به گفته دادمنش، نكته ديگر 
اين است كه اين صندوق ها معاف از ماليات بوده و فرصت 
مطلوب تري براي سهامداران محسوب مي شود. علاوه بر 
موارد مطرح شده ناصرپور معاون نظارت بر نهادهاي مالي 
سازمان بورس نيز پيش از اين در خصوص نقدشوندگي 
اين صندوق ها گفته بود؛ صندوق هاي سرمايه گذاري با 
پشتوانه طلا، داراي ركن بازارگردان بوده و بازارگردان 
صندوق با ساز و كار شفاف و قانوني، نقدشوندگي و كشف 
قيمت صحيح واحدهاي صندوق را موجب مي شود. به 
گفته كارشناسان مقايس��ه بازده صندوق هاي طلاي 
بورسي در سال هاي اخير نشان مي دهد زماني كه قيمت 
طلا يا دلار در بازار كاهشي مي شود سرمايه گذاران اين 
صندوق ها به نسبت خريداران سكه و طلاي فيزيكي 
به دليل اينكه داراي مدير س��رمايه گذاري هس��تند 
زيان كمتري را متحمل مي ش��وند. لازم به ذكر است 
كارشناسان همواره تاكيد مي كنند ورود به بازار سرمايه 
نيازمند دانش و اطلاعات كافي و دقيق است لذا افراد بايد 
از ورود هيجاني به اين بازار و بخش هاي آن تنها به سبب 

بازده هاي مناسب به جد خودداري كنند.

گوشت و دلار اشك و آه
 استقراض از بانك مركزي و... را سركوب مي كرد. وقتي 
كس��ري بودجه 400 هزار ميليارد توماني در اتمسفر 
اقتصادي ايجاد مي ش��ود، معنايش، يعني استقراض 
بيشتر، يعني رشد نقدينگي افزون تر، يعني توسعه پايه 
پولي بالا و نهايتا تورم بيشتر. اين تورم بدون ترديد در 
زندگي مردم اث��ران ويرانگري دارد و باعث حذف اقلام 
اساس��ي از سفره هاي مردم مي ش��ود. نه فقط گوشت 
قرمز از سفره خانواده هاي ايراني حذف شده است، بلكه 
حتي لبنيات و برنج و تخم مرغ هم در حال محو شدن از 
سفره هاي مردم هستند. چرا اين روند خطرناك است؟ 
نس��لي كه با كمبود مواد پروتئيني و لبني و ويتاميني 
مواجه باش��د در آينده نه قادر است در حوزه توليد علم 
گامي رو به جلو بردارد و نه در زمينه ايجاد ارزش افزوده. 
يك چنين نسلي با مشكلات عديده جسمي و فكري 
روب��ه رو خواهد ش��د. در اين ميان دول��ت بايد هزاران 
ميلي��ارد دلار به هزينه هاي درمان��ي اش اضافه كند و 
بار بودجه اش را س��نگين تر. معتقدم طبقات محروم و 
متوسط ايراني، تاوان نبود يك سياست پولي درست در 
دولت هاي ايران را پس مي دهند. طبقات برخوردار به 
كانون هاي توليد ثروت در ايران مرتبطند و به راحتي از 
طريق وام و تسهيلات و ارتباطات به كانون هاي ثروت 
متصل مي شوند و گليم خود را از آب اقتصاد ايران بيرون 
مي كشند. اما اين طبقات محروم جامعه هستند كه بايد 
بار سنگين سوءمديريت ها را به دوش بكشند. بر اساس 
آمارهاي نهادهاي مسوول بيش از 80 درصد مردم ايران 
به طرق مختلف با هيولاي فقر دست به گريبان هستند. 
عوارض كمبود گوشت و مواد پروتئيني زندگي آنها را 
تحت الش��عاع قرار مي دهد. بايد مشكلات زيرساختي 
اقتصاد ايران مانند تحريم ها، تورم، سوءمديريت ها و... 
حل شوند تا در ميان مدت و بلندمدت يك آب آسوده از 
گلوي اين مردم درد كشيده پايين برود. البته اگر بگذارند.

ارسال درخواست
افزايش قيمت كارخانه اي خودرو 

به شوراي رقابت
شركت خودروسازي س��ايپا در نامه اي به رييس اداره 
نظارت بر ناشران گروه صنعتي و معدني سازمان بورس، 
از ارسال درخواست تجديدنظر در قيمت خودروهاي 
توليدي به ش��وراي رقابت، خبر داد. در بخشي از متن 
اين نامه آمده است: كليه اطلاعات مربوط به بهاي تمام 
شده محصولات بر اس��اس آخرين صورت هاي مالي 
حسابرسي شده است؛ همچنين آناليز نهاده هاي توليد و 
تغييرات آن در بازه هاي زماني مختلف و نيز درخواست 
صدور مجوز تعديل نرخ هاي فروش محصولات توسط 
شركت سايپا به شوراي رقابت ارسال شد. لازم ذكر است، 
عرضه محصولات در بورس كالا همواره به عنوان يكي از 
روش هاي فروش مد نظر اين شركت بوده كه در صورت 
صدور مجوزهاي لازم نس��بت به عملياتي نمودن آن 
اقدام خواهد كرد. در متن شفاف سازي شركت سايپا )در 
سامانه كدال( خطاب به سرمايه گذاران آمده: بديهي است 
در صورت وقوع هرگونه رويداد با اهميت، مراتب مطابق 
مفاد ماده 13 دس��تورالعمل اجرايي افشاي اطلاعات 

شركت هاي ثبت شده نزد سازمان افشا خواهد شد.

پيشنهاد سازمان بورس براي 
كاهش زمان افزايش سرمايه ها

سنا| وحيد روشن قلب، مدير نظارت بر بازار اوليه سازمان 
بورس با اش��اره به معضلاتي در زمينه افزايش س��رمايه 
ش��ركت ها، گفت: طب��ق قانون تجارت مصوب��ه 1347، 
فرآيند افزايش س��رمايه از محل مطالبات و آورده نقدي 
به اين صورت پيش بيني ش��ده بود كه ش��ركت بايد حق 
تقدم هاي س��هامداران را حتما براي آنها به صورت پست 
ارسال و سهامداران هم پس از دريافت برگه هاي حق تقدم، 
در صورتي كه خواهان شركت در افزايش سرمايه از محل 
مطالبات بودند بايد فرمي را پُر و آن را پست مي كردند. وي 
افزود: همچنين در صورتي كه نياز بود سهامداران اقدام به 
واريز وجه بابت مشاركت در افزايش سرمايه كنند، بايد به 
صورت حضوري به بانك رفته و واريز وجه را انجام مي دادند. 
بعد از واريز وجه س��هامداران مي بايست دوباره مدارك را 
براي شركت به صورت پستي ارسال مي كردند تا بتوانند 
در افزايش سرمايه شركت مشاركت كنند. وي با بيان اينكه 
روش س��نتي هزينه بر و زمان بر بود، گفت: روند گذشته 
هم هزينه زيادي را براي شركت ها و سهامداران تحميل 
مي كرد و هم زمان بر بود. همچنين در طول اين فرآيند هم 
ممكن بود كه يكس��ري مغايرت ها براي ارسال و دريافت 
حق تقدم ها پيش بيايد. روش قلب عن��وان كرد: ماده 68 
قانون برنامه 5 س��اله ششم توسعه اين اجازه را به سازمان 
ب��ورس داده بود كه دس��تورالعملي در اين زمينه تدوين 
و فرآيند را به صورت الكترونيكي طراحي كند. در س��ال 
جاري دستورالعمل تدوين و در دي ماه امسال به تصويب 
هيات مديره سازمان بورس رسيد. مدير نظارت بر بازار اوليه 
سازمان بورس در ادامه اظهار كرد: در حال حاضر با حضور 
اكثر سهامداران در سامانه سجام و وجود اطلاعات مشتريان 
در آن سامانه، استفاده از حق تقدم ها بدون مراجعه به اداره 
پست و بانك امكان پذير شده و سهامداران مي توانند با واريز 
مبالغ و خريد حق تقدم  و تبديل آن به س��هام، در افزايش 
سرمايه شركت ها مشاركت داشته باشند. روشن قلب گفت: 
براي اجراي فرآيند الكترونيك استفاده از حق تقدم ها بايد 
زيرس��اخت الكترونيكي فراهم مي ش��د كه اين مساله از 
طريق سامانه سجام فراهم شد، اما سهامداراني كه هنوز 
در سجام ثبت نام نكرده اند، مي توانند به روش سنتي كه 
زمانبر و هزينه بر است، در فرايند افزايش سرمايه شركت ها 
مشاركت كنند، اما به محض اينكه در سجام ثبت نام كنند، 
مي توانند به صورت غيرحضوري در اين مساله مشاركت 
داشته باشند. وي در توضيح نحوي استفاده از سامانه گفت: 
سهامدار وارد درگاه سهامداري خود شده و مي تواند حق 
تقدم هاي تعلق گرفته خود را آنجا مشاهده كند. در كنار 
آن يك فرآيند اطلاع رساني از طريق پيامك هم پيش بيني 
شده كه سهامدار از طريق سامانه پيامكي در جريان شروع 
فرآيند قرار خواهند گرفت. روش قلب همچنين تصريح كرد: 
سهامدار با مراجعه به آن سامانه مي تواند دو كار انجام دهد؛ 
نخست اينكه اگر مطالباتي داشته باشد و شركت مطالبات 
را در سامانه تعريف كرده باشد، صرفا با تاييد امكان استفاده 
از اين مطالبات براي حق تقدم ها، مي تواند در افزايش سرمايه 
مشاركت داشته باشد و اگر نياز به واريز وجه باشد، درگاه 
پرداخت الكترونيكي در اين سامانه طراحي شده كه سهامدار 
مي تواند به صورت الكترونيكي نسبت به واريز وجه اقدام 
كند. وي در پايان عنوان كرد: اين فرآيند براي شركت هايي 
كه دوره اس��تفاده از حق تقدم آنها از اول فروردين س��ال 
آينده شروع خواهد ش��د، الزامي است. نيما قجري، مدير 
سامانه هاي ارزش افزوده شركت سپرده گذاري مركزي نيز 
در اين جلسه بيان كرد: با توجه به ترافيك شهر و هزينه هاي 
جابه جايي افراد، استفاده از سامانه هاي الكترونيكي براي 
مشاركت در افزايش سرمايه شركت ها مي تواند در هزينه 
سهامداران و هم ش��ركت ها صرفه جويي ايجاد كند. وي 
عنوان كرد: شركت سپرده گذاري مركزي به عنوان يكي 
از اركان بازار سرمايه با توجه به شروع همكاري كه در اين 
پروژه با س��ازمان بورس داشت، تصميم گرفت درگاه ذي 
نفعان بازار سرمايه را در راستاي خدماتي كه به مشتريان و 
كليه ذي نفعان بازار سرمايه ارايه مي دهد، اضافه كند. قجري 
ادامه داد: يكي از مزيت هاي خدمتي كه ارايه شده اين است 
كه تامين مالي براي شركت ها از بازار سرمايه به شدت از محل 
آورده نقدي راحت تر خواهد شد. به گفته مدير سامانه هاي 
ارزش افزوده شركت سپرده گذاري مركزي؛ گزارش كاملي 
هم به ناشران و هم به س��هامداران بازار سرمايه در درگاه 
ذي نفعان بازار سرمايه خواهيم داشت كه به صورت روزانه 
و طي فرآيندي آنلاين و به صورت لحظه اي انجام مي شود. 
قجري اظهار ك��رد: در اين درگاه امكاناتي چون تاريخچه 
پرداخت روزانه سهامداران، گزارش حق تقدم هايي كه واريز 
كرده اند، ميزان استفاده از مطالبات، ميزان مطالبات باقي 
مانده و براي ناشران هم گزارش هاي متنوعي در نظر گرفته 
شده است. احمد لطفي، رييس اداره نظارت بر انتشار و ثبت 
اوراق بهادار سرمايه اي سازمان بورس نيز در ادامه عنوان كرد: 
با اين دستورالعمل كه در حال حاضر به تصويب هيات مديره 
سازمان رسيده، انتظار داريم كه فرآيند افزايش سرمايه هم 
براي سهامداران و هم براي شركت ها تسهيل شده و بحث 

اطلاع رساني به سهامداران هم خوب انجام شود.

»تعادل«بررسيميكند

زمستان در بورس

بورس تركيه به مدار رشد بازگشت
بورس تركيه كه در زمان زلزله س��نگين هفته گذش��ته 
با كاه��ش نزديك به 9 درصدي مواجه ش��ده بود، در روز 
بازگشايي پس از تعطيلي يك هفته اي، توانست رشد 10 
درصدي را تجربه كند.  روز 6 فوريه سال 2023 براي تركيه 
و همچنين جهانيان با شوك عظيمي همراه بود. روزي كه 
دو زلزله 7.5 و 7.8 ريشتري جنوب تركيه را به لرزه درآورد 
و علاوه بر اين كشور، در سوريه نيز تلفات زيادي را به جاي 
گذاشت به طوري كه تاكنون آمارها از مرگ بيش از 40 هزار 
نفر خبر مي دهند. اين موضوع در همان روز ابتدايي باعث 
ريزش عظيمي در بورس تركيه شد و نماگرهاي اين بازار 
كاهش شديدي را طي دو روز تجربه كردند و نزديك به 9 
درصد از ارتفاع و 3.9 ميليارد دلار از ارزش خود را را از دست 
دادند. اين موضوع باعث شد تا سياستگذاران براي جلوگيري 
از زيان هاي بيشتر، بورس اين كشور را به مدت يك هفته 
تعطيل كنند. در همين راستا، سياستگذاران تركيه اي طي 
اين چند روز تدابيري را انديشيدند تا بتواند زيان وارد شده در 
بازار سهام را جبران كند. اين موضوع باعث شد كه شاخص 
بورس استانبول پس از تعطيلي 7 روزه خود، در بازگشايي 
امروز با افزايش نزديك به 10 درصدي همراه شود. از آنجا 
كه بورس استانبول دامنه نوسان روزانه 10 درصدي دارد، 
افزايش 10 درصدي ش��اخص، نشان از صف خريد شدن 
اكثريت نمادهاي حاضر در اين بازار دارد. ش��اخص سهام 
تركيه پس از پنج روز تعطيلي ناش��ي از زلزله و زيان هاي 
شديد هفته گذش��ته در روز چهارشنبه تقريبا 10 درصد 
افزايش يافت، زيرا به نظر مي رس��يد اقدامات دولت براي 
تقويت س��هام موثر باشد، اما تحليلگران هشدار دادند كه 

اقدامات شكننده است و لير به پايين ترين حد خود رسيد.

    واكنش سريع سياستگذاران
مقامات تركيه روز سه شنبه مجموعه اي از مقررات را براي 
حمايت از بازارهاي س��هام اين كشور پيش از بازگشايي 

روز چهارش��نبه صادر كردند. اين اقدام و واكنش سريع 
موجب اين ش��د تا بورس اس��تانبول خيلي سريع خود 
را از مهلكه ايجاد ش��ده نجات دهد. بديهي است كه اگر 
سياستگذاران در اين موضوع منفعل مي ماندند و اقدامي 
انج��ام نمي دادند، احتمالا پس از چنين فاجعه عظيمي 
بورس تركيه روزهاي بس��يار س��ختي را دنبال مي كرد. 
مقامات تركيه مق��ررات جديدي از جمل��ه اقداماتي را 
براي تشويق برنامه هاي بازخريد سهام شركت و افزايش 
تخصيص اجباري صندوق بازنشستگي براي سهام اعمال 
كردند. روز گذشته، ماليات مقطوع بر برنامه هاي بازخريد 
سهام از 15 درصدي كه تا قبل از اين موضوع وجود داشت، 
به صفر كاهش يافت تا ش��ركت ها را به بازخريد س��هام 
تش��ويق كند و به نوبه خود ارزش بازار خود را در بورس 
تثبيت كنند. در اقدامي ديگر، دس��تور تصميم مجمع 
عمومي براي بازخريد سهام نيز لغو شد و به شركت هاي 
بورس��ي اجازه داد برنامه هاي بازخريد س��هام را فقط با 

تصميم هيات مديره آغاز كنند. براس��اس آمار منتش��ر 
شده، چندين شركت بورسي، از جمله شركت هواپيمايي 
 Turkish airline(، Isbank، Halkbank تركيش
و Vakifbank( از روز سه شنبه برنامه بازخريد سهام را 
به ارزش 16 ميليارد ليره اعلام كرده اند. بر اساس قانون 
جديد ديگري، مقامات تخصيص اجباري س��هام در 
بخشي از طرح بازنشس��تگي تحت حمايت دولت را 
از 10 درصد به 30 درصد افزايش دادند كه به گفته 
تحليلگران اجازه مي دهد حدود 8 تا 9 ميليارد ليره 
به بورس سرازير شود. بورس استانبول روز سه شنبه 
اعلام كرد كه لغو س��فارش، كاه��ش قيمت و مقدار 

سفارش در زمان بازگشايي مجاز نخواهد بود.

    حمايت هاي بيشتري در راه است؟
به گفته Tunc Satiroglu، استراتژيست و موسس 
شركت مش��اوره مالي Kanal Finans، هنوز ممكن 

است اقدامات اضافي براي ثبات بورس تركيه نياز باشد. 
بورس استانبول معاملات چهارشنبه گذشته را در پاسخ 
به اعتراض سرمايه گذاران در مورد ضررهاي گسترده لغو 
كرد. اين لغو به دنبال چندين واكنش در سراسر بازار در دو 
روز معاملاتي پس از زلزله بود كه نتوانست جلوي ريزش را 
بگيرد. از سمتي بانك مركزي تركيه روز چهارشنبه اعلام 
كرد كه در اقدامي با ه��دف متعادل كردن فروش اوراق 
قرضه دولتي توسط صندوق هاي بازنشستگي كه اكنون 
تخصيص س��هام را افزايش مي دهد، تا سقف 8 ميليارد 
لير )159 ميلي��ون دلار( اوراق قرضه دولتي و صكوك 
خريداري خواهد ك��رد. حال بايد ديد ك��ه آيا اقدامات 
اخي��ر در حمايت از بورس اس��تانبول مي تواند به ثبات 
دايمي منتج شود يا صرفا يك درمان موقتي است. با اين 
حال اما چيزي كه به وضوح خودنمايي مي كند، واكنش 
سريع و كارسازي است كه سياستگذاران تركيه اي به اين 
موضوع داشته اند. به طور كلي در بروز چنين رويدادهاي 
ناگهاني و بحران هايي كه كنترل آنها از دسترس خارج 
است، دولت ها و سازمان بورس كشورها اقداماتي از جمله 
حمايت هاي مالي، توقف هاي ساعتي و روزانه و ... را براي 
جلوگيري از وارد شدن زيان هاي سنگين به سهامداران 
در دستور كار قرار مي دهند. طي يك سال گذشته علاوه 
بر بورس تركيه، چنين اقدامي در بورس روس��يه نيز در 
زمان شروع جنگ صورت گرفت هر چند كه تا اين حد 
بزرگ نبود. با اين حال بورس تهران نيز طي دو س��ال و 
نيم گذشته بازار سهام شاهد سقوط نسبتا سنگيني بود 
و با وجود نوسانات مقطعي، همچنان به روزهاي متعادل 
خود بازنگشته است اما دليل اين ريزش كاملا متفاوت 
از چيزي بود كه در تركيه يا روسيه رخ داد و انتظار براي 
حمايت هاي مالي بزرگ يا توقف معاملات در زمان كاهش 
قيمت هاي سهام در شرايطي همچون بورس تهران، شايد 

امري نادرست و مقايسه اي غلط قلمداد شود.



گروه راه و شهرسازي|
با هر اظهارنظر س��يد مهدي هدايت، مديرعامل نوسازي 
شهر تهران ابعاد تازه تري از ميزان ورود شهرداري پايتخت 
به س��اخت و ساز مسكن روشن مي ش��ود. مساله اي كه از 
س��وي برخي از مديران ارشد اين سازمان خدمات شهري 
تكذيب و به هماهنگي و تس��هيلگري در اين حوزه تقليل 
داده مي شود. هدايت در تازه ترين گفت وگوي خود با يكي 
از خبرگزاري ه��ا از احداث 30 هزار واحد مس��كوني روي 
»زمين هاي شهرداري« خبر داده و گفته است كه »براي 
اين كار فراخوان مي گذاريم و بخش خصوصي توانمند را 
شناسايي مي كنيم . شهرداري را وارد جزييات نمي كنيم. 
مثلًا ش��ريك مي آوريم 50 درصد سهم شريك است 50 
درصد سهم ما. شريك سهم خودش را برمي دارد. اگر مصالح 
ساختماني هم گران شود، شريك ديگر كاري ندارد و پروژه 
را مي سازد.« اين مدل »مشاركت در ساخت« گويا با مانعي 
به نام سازمان نظام مهندسي مواجه است، مانعي كه رفع آن، 
به گفته هدايت مستلزم ورود مجلس شوراي اسلامي است. 
البته اگر از اين نكته و انتقاد فني بگذريم، مديرعامل نوسازي 
شهر تهران اتهاماتي را نيز متوجه اين سازمان كرده و گفته 
است كه »سازمان نظام مهندسي يك تشكل خاصي شده 
دريايي از پول و رانت در آن است. يك قوانين محكمي هم 

رفتند گرفتند و هيچ كس را راه نمي دهند«
هدايت در گفت وگو با تسنيم، با اشاره به اينكه هر روز به زمان 
انتظار مسكن دار شدن در تهران اضافه مي شود و هر روز يك 
جمعيتي از شهر تهران به بيرون از تهران رانده مي شوند، 
گفت: به عنوان ش��هرداري تهران در يك بخش مي توانيم 
به بازار مسكن كمك كنيم و آن هم عرضه در تهران است.

در قيمت مسكن فقط در باب عرضه زياد مسكن مي توانيم 
نرخ ها را كنترل كنيم. در سطح كلان كه نمي توانيم چون 
در ايران مسكن يك بخش سرمايه گذاري است نه مصرفي. 
او افزود: زماني كه مي خواستيم به موضوع مسكن وارد شويم 
از 2 بُعد به ما ايراد گرفتند. يكي مي گفت اصلًا شهرداري را 
چه به مسكن؟! مي دانيد در كل دنيا موضوع مديريت مسكن 
با شهرداران است. اگر در كشور شهرداري ها همراهي نكنند 
كدام برنامه مس��كن پيش مي رود؟ تا الان شهرداري هاي 
كشور با موضوع نهضت ملي مسكن همراه نشده اند اين را 
مستند مي گويم و تا شهرداران با موضوع مسكن نهضت ملي 
همراه نشوند، مسكن ملي راه نمي افتد. در مسكن مهر هم 
اگر يادتان باشد قوانين محكمي گذاشتند گفتند كه پروانه 
س��اختماني، ضوابط و ... شهرداري ها آمدند همراه شدند. 
واقعيت اين است كه اگر شهرداري ها با برنامه هاي دولت 

همراه نشود برنامه مسكن پيش نمي رود.

   ضرورت ساخت مسكن در استطاعت
هدايت اظهار كرد: يا اينكه به ما مي گويند در تهران اين همه 
خانه خالي است شما چرا مي خواهيد خانه بسازيد؟ در جواب 
گفتيم تمام خانه هاي خالي در تهران با نگاه سرمايه گذاري 

خريداري شده است. مثلا واحد 300 متري در فرشته چه 
كمكي به موضوع مسكن مي كند؟ بايد مسكن استطاعت 
پذير بسازيم و مستاجران را خانه دار كنيم. خانه هاي مازاد 
هم هيچ كمكي به موضوع برنامه ما نمي كند. چون همه در 
مناطق برخوردار تهران از جمله 3، 4، 5 و ... قرار دارند. مساله 
ديگري كه به ما گفتند افزايش جمعيت پذيري تهران بود.در 
شهر تهران حدود 200 هزار پلاك ناپايدار داريم كه اگر زلزله 
شود، فرو مي ريزند. در شهري كه 200 هزار پلاك ناپايدار 

دارد به نظر شما مي توان جريان مسكن را متوقف كرد؟
مديرعامل نوسازي ش��هر تهران گفت: يك بحث ديگري 
را هم در رابطه با مسكن  س��ازي شهرداري مطرح كرديم؛ 
از سال 85 تا 95 در تهران يك ميليون و 325 واحد پروانه 
ساختماني صادر ش��ده است. يعني خروجي واحدها يك 
ميليون و 325 تا بوده. در اين دوره 10 ساله، حدود 860 هزار 
نفر به جمعيت تهران اضافه شده است. فكر مي كنيم وقتي 
يك مسكن در تهران ساخته شود 4 نفر اضافه مي شود، اما 
ثابت كرديم اينطوري نيست. اگر با فرمول بُعد خانوار 3 يا 4 
حساب كنيم بايد جمعيت تهران در يك دهه مذكور 4 برابر 
مي شد. بنابراين صرفا نمي شود گفت ساخت و ساز مسكن 

منجر به افزايش جمعيت مي شود.
او تاكيد ك��رد: اگر در موضوع مس��كن كاري انجام دهيم 
بايد حتما يك قرارگاه ايجاد شود تا همه عوامل دخيل در 
موضوع مسكن پاي كار بيايند. اولين كار اين است كه يكي 
از موانع توليد مسكن در تهران يعني شهرداري تهران، رفع 
شود. با اين سيستم ها با اين فرآيندها كه براي پروانه تعريف 
كرده بودند اولين كارمان اين بود كه آمديم تمام اين موانع را 
شناسايي كرديم بخشي را حل كرديم بخشي در مرحله حل 
است. مثلًا نظام مهندسي را نتوانستيم تا حالا حلش كنيم 
چون يك تشكل خاصي است كه بعضاً يك نقشه مي رود و 6 
ماه بيرون نمي آيد ما هم نمي توانيم كاري بكنيم اين را بايد 

مجلس ورود بكند.

   دريايي از پول و رانت 
هدايت اظهار كرد: س��ازمان نظام مهندس��ي يك تشكل 
خاصي شده كه دريايي از پول و رانت در آن است. يك قوانين 
محكمي هم رفتند گرفتند و هي��چ كس را راه نمي دهند. 
تنها جايي كه نمي ش��ود هيچ كاري كرد نظام مهندسي 
است. نظام مهندسي 50 درصد تخفيف در بافت فرسوده را 
نمي دهد. ظاهرا اين تخفيف وجود دارد اما طرف كه سازمان 
نظام مهندسي مي رود و امضا مي خواهد مي گويند تا پول را 
كامل ندهيد امضا نمي كنيم. طرف هم بايد پول را بدهد. يكي 
از دلايل زمانبر بودن صدور پروانه  ساختماني، سازمان نظام 
مهندسي است و بايد در قوانين نظام مهندسي بازتعريف 

صورت گيرد.

   ساخت مسكن روي زمين هاي شهرداري
او در بخش ديگري از اين گفت وگو اظهار كرد: ش��هرداري 
تهران از تمام ظرفيت هاي خود براي ساخت مسكن استفاده 
مي كند. در اين راستا تمام اراضي متعلق به شهرداري تهران 
و مستعد ساخت مسكن شناسايي شد. براي ساخت حدود 
30 هزار واحد روي اراضي ش��هرداري تهران برنامه ريزي 
صورت گرفته است. نكته ديگر اينكه تمام برنامه هاي مسكن 
شهرداري بخش خصوصي محور است. اساسا اينكه برويم 
پيمانكار بگيريم و به كارهايي كه ممكن است سيستم را 
دچار چالش كند ورود نمي كنيم. زمين و پروانه از ما ساخت 

از بخش خصوصي.
هدايت در پاسخ به اينكه بخش خصوصي با چه سازوكاري 
وارد ساخت و ساز در اراضي شهرداري مي شود؟ گفت: براي 
اين كار فراخوان مي گذاريم و بخش خصوصي توانمند را 
شناسايي مي كنيم . شهرداري را وارد جزييات نمي كنيم. 

مثلًا ش��ريك مي آوريم 50 درصد سهم شريك است 50 
درصد سهم ما. ش��ريك س��هم خودش را برمي دارد. اگر 
مصالح ساختماني هم گران شود، شريك ديگر كاري ندارد 

و پروژه را مي سازد.

     نياز تهران به سالانه ۱۵۰ هزار واحد مسكوني
پيش از اين حميدرضا صارمي معاون شهردار تهران گفته 
بود: شهر تهران فقط براي اينكه بتواند نيازهاي فعلي خود 
را در حوزه مس��كن تأمين كند، به سالانه 150 هزار واحد 
مسكوني نياز دارد؛ اين در حالي است كه از سال 93 تاكنون، 
توليد مسكن به طور ميانگين 60 هزار واحد بوده و اين، يعني 
يك اختلاف سالانه 90 هزار واحدي بين آنچه كه مورد نياز 
است و آنچه توليد مي شود، وجود دارد. ضمن اينكه با نگاهي 
به قيمت ها در مي يابيم كه از س��ال 90 تاكنون، ميانگين 
قيمت يك مترمربع مس��كن، از يك ميليون و 800 هزار 
تومان به 32 ميليون تومان رسيده است. وقتي اين وضعيت 
را در كنار افزايش ميانگين مساحت واحد مسكوني كه از 80 
مترمربع به حدود 105 مترمربع و در بافت هاي فرسوده از 
55 مترمربع به 80 مترمربع رسيده است، قرار مي دهيم، 
مشخص مي شود نه تنها مسكن به اندازه مورد نياز تأمين 
نمي شود، بلكه كاملًا از استطاعت دهك هاي پايين و متوسط 
خارج ش��ده و استيجار به 50 درصد رسيده است.  صارمي 
ادامه داده بود: ما براي كمك به رفع اين مشكل، بايد دو اتفاق 
را رقم بزنيم: نخست، پوشش شكاف 90 هزار واحدي با توجه 
به عقب ماندگي هاي سال هاي گذشته و حركت به سمت 
توليد سالانه بيشتر از 150 هزار واحد مسكوني براي رسيدن 
به كف نياز ش��هر و دوم حركت به س��مت احداث مسكن 

استطاعت پذير براي تأمين مسكن گروه هاي كم درآمد. 

   دريافت قدرالسهم به جاي عوارض نقدي
صارمي اظهار كرده بود: در تلاشيم از شهردار تهران مجوز 
بگيريم تا در پروژه هايي كه داراي حداقل زيربناي 5 هزار 
مترمربع هستند، شهرداري به جاي دريافت همه عوارض 
به صورت نقدي، بخشي از عوارض را به صورت قدرالسهم از 
پروژه بگيرد و آن را در راستاي تحقق بند 21 ماده 55 قانون 
شهرداري براي تأمين مسكن استطاعت پذير استفاده كند. 
اكنون دستورالعمل آن تدوين شده و بعد از گرفتن مجوز 

از شهردار تهران و شوراي اسلامي شهر، ابلاغ خواهد شد. 
وي افزود: ظرفيت مهم ديگري كه در مناطق وجود دارد، 
پروژه هايي هستند كه نيمه تمام رها شده اند و عمدتاً متعلق 
به تعاوني ها هستند. شهرداران مناطق بايد اين پروژه ها را 
شناسايي كنند، عوامل توقف آنها را بررسي كرده و براي حل 
و فصل موانع ادامه پروژه از تمام ظرفيت خود استفاده كنند 
تا اين واحدهاي مس��كوني نيز در چرخه بهره برداري قرار 
گيرند. همچنين در نظر داريم براي پيشبرد اين مهم، مدت 
زمان صدور مجوزها را براي پروژه هايي كه به اين فرآيند وارد 

مي شوند، به حداكثر 2 ماه برسانيم.
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سايه تورم و انتظارات تورمي بر 
سر بازار مسكن

گروه راه و شهرسازي|
در حال��ي كه آمار دقيق��ي از نوع و جن��س تقاضاهاي 
موجود در بازار مسكن وجود ندارد، مهدي روانشادنيا، 
كارشناس بازار مسكن گفت: »انباشت تقاضايي براي 
خريد خانه طي سال هاي گذشته شكل گرفته كه بخشي 
از آن هم اكنون بروز يافته و نمي توان گفت عمدتا از نوع 
سوداگري است؛ تقاضاي مصرفي هم در بازار وجود دارد 

و در نوسان قيمت تاثير مي گذارد.«
اين اظهارنظر در شرايطي مطرح شده است كه هم اينك 
به دليل تورم افسارگس��يخته در اقتص��اد ايران، اغلب 
خانوارهاي ايران��ي نه تنها نمي توانن��د خانه بخرند يا 
خانه موجود خود را به احسن تبديل كنند كه از تامين 
هزينه هاي معيش��ت خود ناتوان هستند و ساده ترين 
نيازهاي خ��ود را به آينده موكول مي كنن��د. از اين رو، 
بيان اينكه بخشي از تقاضاهاي موجود در بازار مسكن، 
جن��س مصرفي دارد نمي تواند دقيق باش��د. البته اين 
مساله درست است كه به واسطه رشد جمعيت و افزايش 
ازدواج ها و طلاق ها و ساير تغييرات جمعيت شناختي، 
»نياز مصرفي« به خانه افزايش يافته است، اما به طور قطع 
اين نياز، »تقاضاي موثر مصرفي« نيست، چه آنكه اين نياز 
همراه با قدرت و اراده اي براي تامين هزينه خانه دلخواه 
نمي تواند باشد. افزايش »نياز مصرفي« به خانه را بايد در 
افزايش و رش��د حاشيه نشيني، مهاجرت به شهرهاي 
حاشيه اي و روستاها، كاهش متراژ خانه استيجاري، يا 
استفاده از يك واحد مس��كوني براي دو يا چند خانوار 
سراغ گرفت. جايي كه هزينه هاي تامين مسكن كمتر و 

قابل هضم تر مي شود.

   ضروت تحول در اقتصاد كلان
از همين رو، روانشادنيا نيز بر اين باور است كه بايد تحولي 
در اقتصاد كلان كشور رخ دهد كه در اقتصاد خانوار و به 
تبع آن بازار مسكن نمود پيدا كند. وي در گفت وگو با ايسنا 
گفت: مهم ترين عامل تعيين كننده وضعيت بازار مسكن 
به لحاظ رشد قيمت، بحث تورم عمومي است. انتظارات 
تورمي هم با توجه به اتفاقات بازارهاي موازي و تغييرات 
نرخ ارز بر بازار مسكن تاثير مي گذارد. اين كارشناس بازار 
مسكن درباره راهكارهاي ايجاد ثبات در اين بازار گفت: 
تناسب بين عرضه و تقاضا بايد برقرار شود. براي رسيدن 
به اين هدف سياست هايي براي كنترل نقدينگي، افزايش 
درآمدهاي صادراتي، ثبات بازار ارز و افزايش توليد مسكن 
بايد به طور همزمان دنبال شود. روانشادنيا خاطرنشان 
كرد: در بخش عرضه با يك انباشت تقاضا از گذشته مواجه 
هستيم كه تقاضاهاي جديد هم در حال اضافه شدن به 
آن است. همه اين تقاضا هم از نوع سوداگري و سفته بازي 
نيست. اگر تصور كنيم همه اش سفته بازي است آدرس 
اشتباه به بازار داده ايم. معتقدم نياز براي سكونت، بخشي 
از معاملات را تش��كيل مي دهد. معاملات س��فته بازي 
هم متعاقب معاملات مصرفي و تبديل به احسن شكل 
مي گيرد. وي اثرپذيري بازار مس��كن از تورم عمومي را 
سريعتر از ادوار گذشته دانست و گفت: قبلا بازار مسكن 
نسبت به تحولات اقتصادي دير واكنش نشان مي داد اما 
به تدريج مردم به اين تجربه رسيدند كه بايد براي غلبه 
بر تورم آتي، مس��كن خود را خريداري كنند. در نتيجه 
زودتر از گذشته نسبت به شرايط اقتصادي واكنش نشان 
مي دهند و به خريد خانه مي پردازند. برخي هيجانات هم 
به نوسانات بازار مسكن دامن مي زند. اين كارشناس بازار 
مسكن با اش��اره به تقاضا براي واحدهاي كوچك متراژ 
گفت: با ش��رايطي كه در يك دهه گذشته با آن مواجه 
شده ايم سرانه ملي روند كاهشي داشته و درآمد خانوار هم 
افزايش قابل توجهي نداشته است. بنابراين عمده تقاضاها 
در بازار مسكن مربوط به متراژهاي كمتر از 80 متر مربع 
در جنوب و حاشيه شهرهاي بزرگ از جمله تهران بوده 
است. بر اين اساس سازندگان بايد تمركز خود را بر توليد 

واحدهاي كوچك متراژ معطوف كنند.

   تورم 9.8 درصد مسكن در دي ماه
به گزارش »تعادل«، بي گمان در شرايطي كه شاخص 
قيمت همه بازارها به طور دسته جمعي و همسو روندي 
صعودي را طي كرده اند، مي توان با قاطعيت اعلام كرد كه 
تحولات مسكن، طي 4.5 سال اخير و به ويژه طي ماه هاي 
اخير تابعي از تحولات شاخص كلان اقتصاد بوده است. بر 
كسي پوشيده نيست كه نوسان هاي كلان اقتصادي نيز 
در دوره يادشده متاثر از تحريم ها و تورم )رشد پايه پولي 
و افزايش حجم نقدينگي ناشي از كسري بودجه سالانه( 
بوده اس��ت. با اين حال، اعطاي تس��هيلات مسكن به 
كاركنان نظام بانكي طي ماه هاي اخير را نبايد از نظر دور 
داشت. اگر چه ميزان اين تسهيلات اندك و حداكثر 300 
ميليون تومان است، اما برخي از كاركنان ارشد بانك ها 
را براي تجميع پس اندازها و تبديل مسكن خود ترغيب و 
تشويق كرده است. از اين رو است كه مي توان تداوم رشد 
معاملات طي سه ماهه اخير را به اين مساله نسبت داد. 
چه آنكه تا پيش از اين، قدرت خريد متقاضيان مصرفي 
به شدت افت كرده بود و متقاضيان سرمايه گذاري و سفته 

بازي نيز در بازارهاي ديگر مشغول كسب سود بودند.
به گزارش »تعادل«، در ش��رايطي كه شاخص قيمت 
مس��كن در فروردين س��ال جاري 123.6 بوده است، 
با 54.85 درصد رش��د، در پايان ديم��اه به عدد 191.4 
رسيده اس��ت. به اين ترتيب، تورم مسكن در 10 ماهه 
نخس��ت س��ال جاري بيش از 54 درصد بوده است. به 
گزارش مركز آم��ار ايران، در دي ماه ١٤٠١ تورم ماهانه 
قيمت آپارتمان هاي مسكوني شهر تهران ٩.٨ درصد 
بوده است. تورم ماهانه دي ماه در مقايسه با همين اطلاع 
در ماه قبل )٤.١ درصد(، ٥.٧ واحد درصد افزايش داشته 
است. منظور از تورم ماهانه، درصد تغيير عدد شاخص 
قيمت ماه جاري، نس��بت به ماه قبل است. در ماه مورد 
اشاره، تورم نقطه به نقطه قيمت آپارتمان هاي مسكوني 
شهر تهران به عدد ٦٦.٠ درصد رسيده است. تورم نقطه 
به نقطه اين ماه در مقايس��ه با ماه قب��ل )٥٢.١ درصد( 
١٣.٩واحد درصد افزايش داش��ته است. منظور از تورم 
نقطه به نقطه، درصد تغيير عدد شاخص قيمت نسبت 

به ماه مشابه سال قبل است. 

پشت پرده عدم عرضه بليت 
براي پروازهاي نوروزي

درحالي كه شايعه عدم عرضه بليت از سوي ايرلاين ها 
عامل اصلي كوتاهي دس��ت مس��افران از خريد بليت 
هواپيما براي تعطيلات نوروز عنوان مي ش��ود، رييس 
سازمان هواپيمايي مي گويد: مشكل از كمبود هواپيما 
است و براي پوشش تقاضاي فعلي به 550 فروند هواپيما 
نياز داريم. محم��د محمدي بخش در گفت وگو با ايرنا 
درباره شكايت مسافران از عدم عرضه بليت هاي نوروزي 
هواپيما به اندازه كاف��ي، گفت: روزانه 25 هزار صندلي 
پرواز در حال جابه جايي مسافران است و هيچ ايرلايني 
سطح خدمات را كاهش نداده است. وي ادامه داد: در ايام 
 )High Season( تعطيل هم كه فصل ِ هاي س��يزن
است عرضه و تقاضا هماهنگي ندارد. به همين دليل بارها 
گفته ايم به 550 فروند هواپيما نياز داريم كه تقاضاي 
فعلي بازار را جواب دهيم. محمدي بخش با بيان اينكه 
نمي توانيم در تعطيلات پي در پي پاسخگوي نياز مردم 
باشيم، گفت: تا وقتي نتوانيم تعداد ناوگان را تا رقم 550 
فروند افزايش دهيم، با مشكل عدم توازن دربازار و كمبود 
بليت هواپيما مواجه هستيم. معاون وزير راه و شهرسازي 
درباره اينكه آيا شركت هاي هواپيمايي تمامي ظرفيت 
پروازي را براي نوروز امس��ال عرضه كرده اند، گفت: نه  
كاهش خدمات و نه توقف عرضه صندلي پرواز داريم. 
همزمان در چند ماه  گذشته چندين مسير پروازي هم 
اضافه كرده ايم. اگر مردم نتوانستند بليت هواپيما پيدا 

كنند، فقط به خاطر عدم تعادل در بازار است.

افزايش غلظت آلاينده هاي 
جوي در شهرهاي صنعتي

كارشناس سازمان هواشناسي با اعلام روند افزايش دما 
در بيشتر مناطق كشور نسبت به وقوع بهمن در البرز 
مركزي هشدار داد. به گزارش ايرنا، فريبا گودرزي افزود: 
روزهاي يكش��نبه و دوشنبه در بيشتر مناطق كشور 
جوي پايدار پيش بيني شده و سه شنبه در بخش هايي 
از شمال غرب و ارتفاعات زاگرس مركزي بارش پراكنده 
برف و باران مورد انتظار است. وي از وقوع گردوخاك در 
جنوب غرب كشور و كاهش كيفيت هوا در آن مناطق 
خبر داد و افزود: در سه روز آينده در شهرهاي صنعتي 
و پرجمعيت افزايش غلظت آلاينده هاي جوي سبب 
كاهش كيفيت هوا مي ش��ود. گودرزي بيان اينكه در 
چند روز آينده دماي هوا روند افزايش��ي دارد، نسبت 
به وقوع بهمن در ارتفاعات البرز مركزي به دليل روند 
افزايش��ي دما هش��دار داد و تصريح كرد: طي امروز 
ش��رايط براي كوهنوردي مناسب نيست. كارشناس 
سازمان هواشناسي افزود: همچنين روز سه شنبه در 
اس��تان هاي واقع در شمال شرق و دامنه هاي جنوبي 
البرز و چهارش��نبه علاوه بر مناطق عنوان ش��ده در 
ش��رق و جنوب ش��رق وزش باد ش��ديد پيش بيني 
شده كه مي تواند منجر به خيزش گردوخاك در اين 

مناطق شود.

سود ۱،۶ ميليارد توماني وام 
۴۵۰ ميليوني نهضت ملي مسكن

درحالي مقام مسوول بانك مسكن از افزايش سود وام 
نهضت ملي مسكن به 23 درصد خبر داده كه كل سود 
پرداختي متقاضي اين تسهيلات حدود 1 ميليارد و 

642 ميليون تومان است.
به گزارش تسنيم، سعيدرضا كوهي رييس اداره كل 
اعتبارات بانك مسكن با اعلام اينكه نرخ سود از طريق 
شوراي پول و اعتبار اعلام مي شود، گفته است: طرح 
نهضت ملي مس��كن، چون حد اعتباري ديده نشده 
بود از منابع داخلي بانك پرداخت مي ش��د و نرخ آن 
18 درصد بود. منتها درحال حاضر به 23 درصد تغيير 
كرده اس��ت. وي افزود: اقس��اط متقاضياني كه دارند 
تس��هيلات پرداخت مي كنند تقريباً به حدود 8.5 تا 
9 ميليون تومان افزايش خواهد داشت. وي با يادآوري 
اينكه دوره بازپرداخت اقساط نهضت ملي مسكن 20 
ساله اس��ت، گفت: يك صحبتي شد كه پرداخت اين  
اقساط به صورت پلكاني شود. چون نرخ سود بالا است 
فرمولش جواب نمي دهد يعني طوري مي ش��ود كه 
»رِبح مركب« )دريافت سود از سود( به وجود مي آيد 
و نمي توانند آن اقساطي كه پرداخت مي كنند، بدهي 
وام را تسويه كنند، ولي صحبت است كه از طريق يارانه 
دولت بتواند كمك كند. به گزارش تسنيم، در تهران 
مبلغ وام پروژه هاي نهضت ملي مسكن 450 ميليون 
تومان است. محاسبه س��ود و اقساط اين وام حاكي از 
آن است كه در دوره بازپرداخت 20 ساله به روش ساده 
متقاضي ماهانه بايد حدود 8 ميليون و 716 هزار تومان 
پرداخت كند. كل بازپرداخت اين وام در ماه 12 سال 
بيستم حدود 2 ميليارد و 92 ميليون تومان است. كل 
سود تس��هيلات وام 450 ميليون توماني با سود 23 
درصد اعلامي بانك مسكن حدود يك ميليارد و 642 

ميليون تومان خواهد بود.

هدايت: يك تشكل خاص مانع توليد مسكن در كشور است

دست شهرداري زير تيغ نظام مهندسي

گوشت كيلويي چند؟
كيومرث ادامه ميده: »بدبخت��ي اينه مردم فكر مي كنن، 
گروني ها تقصير ما كاسباست، ولي ما كاره اي نيستيم كه. 
همه چي گرون ميش��ه، گوشت  هم گرون ميشه، باورتون 
ميشه بعضي خونواده ها، گوشت قسطي مي خرن؟ خيليا به 
جاي گوشت دنبه مي خرن. بعضيام قلم گاو مي خرن به جاي 
گوشت مصرف مي كنند تا غذاشون بوي گوشت بگيره. حتي 
آشغال گوشت هم كه قبلا براي حيوون خونگي ها خريداري 
مي شد، اين روزها مشتري خاص خودش رو داره.« اين فعال 
صنفي مي گويد: »يه جماعت ديگه اي هم هستند، بهترين 
نوع گوشت رو سفارش مي دن. گوشت راسته و سردست 
گوسفندي بدون استخوون با قيمت هاي بالا مي خرن و براي 
مهموني ها و جشن ها و پارتي هاشون كباب مي كنند. قربون 
حكمت خدا برم، ما عقلمون قد نمي ده چرا بعضيا اينقدر 
گوشت مي خورن كه نقرس مي گيرن، بعضي از خونواده ها 
هم شرونده زن و بچه شون هستند.«روايت آقاي كيومرث 
به اينجا كه مي رسه، گوشت من هم چرخ شده، آماده است. 
گوشت را مي گيرم، كارت را مي كشم و متعجب از قيمتي 
كه يك كيلو و نيم گوشت چرخ كرده و 1كيلو و 100گرم 

گوشت گوسفندي دارد از مغازه بيرون مي آيم. 

روايت دوم: آقا گوشت قسطي داريد؟
دومين مقصد گزارش من با موضوع گراني گوشت، يكي از 
قصابي هاي شهر تهران در منطقه خيابان بهبودي تهران 
است. از قبل با مدير فروشگاه هماهنگ مي كنم و راهي مغازه 
مي ش��وم. مغازه اي شيك و دو دهنه كه در آن انواع و اقسام 
گوشت وجود دارد. اتيكتي با عنوان گوشت لاكچري توجهم 
را جلب مي كند به همين دليل ابتدا از مدير فروشگاه درباره 
گوشت لاكچري مي پرسم، مي گويد: »برخي از مشتريان 
مغازه مي خواهند گوشت متفاوت بخورند. به همين دليل 
گوش��ت هاي لاكچري براي ش��ان آم��اده مي كنيم.مثلا 
گوشت سردست گوسفندي حدود 850هزار تومن فروخته 
مي شود. برخي از مشتري ها هم گوشت آهو مي خواهند. نرخ 

اين گوشت هم بين 800 تا 1ميليون به فروش مي رسد.«
درباره مشتريان معمولي قصابي از مدير فروشگاه مي پرسم 
و اينكه عم��وم مردم با گراني گوش��ت چ��ه مي كنند. او 
مي گويد: »افزايش قيمت گوش��ت باعث ش��ده تا برخي 
اقشار از ليست مش��تريان ما حذف شوند. اغلب مشتريان 
ما را اقشار دهك هاي متوسط رو به بالا تشكيل مي دهند. 
بسياري از خانواده ها خريد گوشت از قصابي را از برنامه هاي 
زندگي شان حذف كرده اند. ولي در همين بازار هم ما افرادي 
را داريم كه براي خريد 300گرم گوشت مراجعه مي كنند، 
يا برخي افراد تقاضاي گوشت نسيه و قسطي را دارند.« او 
ادامه مي دهد: »البته ما نمي توانيم گوشت قسطي بفروشيم. 
گوشت الان مثل سكه طلا ش��ده، خود ما هم نقدا خريد 

مي كنيم و نمي توانيم گوشت نسيه يا قسطي بفروشيم. اما 
هستند خانواده هايي كه مي پرسند، نسيه و قسطي گوشت 
مي فروشيم؟« از مدير فروشگاه مي خواهم درباره خاطرات 
غيرمتعارفي كه در زمينه فروش گوشت داشته اند، اشاره 
كند. مي گويد: »يك بار يك مرد مسن مراجعه كرد و گفت، 
فردا ميهماني دارد و خواس��ت كه گوش��ي اش را به عنوان 
گرويي نگه داريم و 2كيلو گوشت بهشان بدهيم. يك بار هم 
يك نفر وارد مغازه ش��د و تلاش كرد گوشت راسته آويزان 

شده را بدزدد كه كارگرا گرفتنش.«

روايت سوم؛ صف هاي طويل و گوشت هاي منجمد
در شرايطي كه نرخ گوشت قرمز هر روز افزايش پيدا مي كند، 
دولت اعلام كرد گوشت منجمد را در راستاي تنظيم بازار و 
حمايت از اقشار محروم در برخي مناطق خاص در شهرها 
عرضه مي كند. براي آگاهي از كم و كيف موضوع و مشكلات 
مردم در اين بخ��ش راهي يكي از ميادين مي��وه و تره بار 
مي شوم كه گوشت منجمد در آنها توزيع مي شود. با يكي از 
شهروندان جنوب شهر تهران كه خود را مرضيه. ر معرفي 
مي كند و براي خريد گوشت منجمد راهي اين محل شده 
بعد از معرفي خودم هم صحبت مي شوم، مي گويد: »قيمت 
گوشت اينقدر گرون ش��ده كه برخي از مردم چاره اي جز 
خريد گوشت منجمد ندارند. اما مساله اين است كه كيفيت 
اين گوشت ها بس��يار پايين است. يكي از همسايه هاي ما 
گوش��ت منجمد خريده بود، بعد از باز كردن بسته بندي 
متوجه ميشه، مقداري آشغال گوشت و سنگدون مرغ و... 
لاي گوشتاش قرار دادند. هيچ ارزوني بدون دليل نميشه، 
وقتي تو بازار گوشت شده 400 و 500، مشخصه كه گوشت 
ارزون تر كيفيت پايين تر هم داره.« او ادامه مي دهد: »بدبختي 
اينه ك��ه همين گوش��ت بي كيفيت هم به دس��ت مردم 
نمي رسه. من از ساعت 7صبح اومدم صف وايستادم، الان 
كه ساعت حدود 10صبحه، هنوز نوبتم نشده، معلومم نيست 
كه بهم برسه يا نه؟ تازه اينجا هم پارتي بازي ميشه، بعضي 
از آدما ميان تو صف براي رس��توران ها و كبابي ها گوشت 
بگيرن.« مرضيه خانوم وقتي اين جمله را مي گويد، نگاهش 
را به س��مت مرد جواني مي چرخاند که چند نفري جلوتر 
ايستاده است و مي گويد: »اين آقا با دوستاش براي كبابي ها 
و رستوران ها گوشت مي گيره، يه آشنا هم دارن كه هر چقدر 
گوشت مي خوان بهشون ميدن، بعد به ما نمي رسه.« موضوع 
به نظرم جالب مي شود، سراغ مرد جوان مي روم و از او درباره 
خريد گوشت براي رستوران مي پرسم، مي گويد: »بله خانوم، 
ما كه پول نداريم، گوشت بخوريم، از اينجا گوشت ارزون تر 
مي خريم و بعد مي بريم به كبابي محلمون مي فروشيم. اين 
وسط يه چندرغاز هم گير ما مياد.« از او درباره ميزان سودي 
كه مي كند، مي پرسم با اكراه جوابم را مي دهد و مي گويد: 

»براي هر كيلو گوشت منجمد 50 تومان گير من مياد.« با 
دادن اين جواب يكي از دوستانش را صدا مي كند و به گونه اي 
رفتار مي كند كه انگار مايل به ادامه گفت وگو نيست. اين 
پرسه ها در قصابي هاي شهر با چند نفر ديگر ادامه داشت، اما 
اغلب روايت ها از همين دست روايت ها بودند. روايت هايي 
دال بر اينكه گوشت قرمز از سفره هاي بسياري از طبقات 
محروم و متوس��ط ايراني حذف شده اس��ت. شايد دليل 
اينكه مردم كمتر نس��بت به گراني گوشت واكنش نشان 
مي دهند، ناشي از آن باشد كه خانواده هاي ايراني اين روزها 
گرفتاري هايي مهم تر از مصرف گوشت دارند. گرفتاري هايي 
مانند نداشتن يك مسكن اجاره اي بالاي سرشان، گراني 
اقلام مصرفي ديگر مانند تخم مرغ، ماكاروني و... كس��ي 
نمي داند اگر اپيدمي گراني ها همچنان ادامه داشته باشد، 
آيا از سفره هاي خانواده هاي ايراني چيزي باقي مي ماند يا نه؟

   خريد چند برابري برخي شهروندان
محسن مختاري يكي ديگر از شهروندان حاضر در محل 
توزيع گفت: براي خريد گوش��ت از ساعت 7 صبح در اين 
محل حضور داريم و با گذشت بيش از پنج ساعت هنوز موفق 
به خريد نشده ايم كه علت اصلي آن نبود مديريت در نحوه 

توزيع گوشت در فروشگاه ها است.
وي ادامه داد: يكي از مش��كلات اصلي توزيع گوشت 
،خريد بيش از اندازه بعضي از افراد است، به طوري كه 
يك فرد با تحويل چهار كارت ملي بيش از 20 كيلوگرم 
گوشت خريداري مي كند. اين ش��هروند خرم آبادي 
اظهار ك��رد: با اين اوصاف حق ديگران ضايع ش��ده و 

خيلي ها نمي توانند گوش��ت مورد نياز خانوار خود را 
خريداري و تامين كنند.

   حضور مردم ديگر شهرستان ها 
در محل توزيع گوشت خرم آباد

يكي ديگر از شهروندان خرم آبادي با انتقاد از نبود نظم 
و صف بندي در محل توزيع گوشت، گفت: مهم ترين 
عاملي كه باعث طولاني شدن صف هاي خريد گوشت 
در فروشگاه ها شده رعايت نكردن صف است، بنابراين 
مسوولان فروش��گاه ها براي پايان دادن به اين اوضاع 
نابسامان و سرعت بخش��ي به روند توزيع گوشت اين 
نقيص��ه را حل كنند. آذر دلاوري بي��ان كرد: موضوع 
ديگ��ر اينكه بخش زيادي از افرادي كه در فروش��گاه 
حضور دارند از شهرس��تان هاي همجوار آمده اند كه 
كافي نبودن گوشت توزيعي در شهرهاي خود را عامل 
اصلي طي كردن اين مس��افت طولاني مي دانند. وي 
خاطرنشان كرد: درصورتي كه مسوولان امر گوشت را 
به صورت عادلانه بين شهرستان هاي مختلف استان 
توزيع كنند، شاهد اين حجم عظيم جمعيتي نخواهيم 
بود. اين شهروند خرم آبادي تصريح كرد: از مسوولان 
مي خواهيم اين اوضاع را س��ر و سامان دهند، چرا كه 
ادامه وضع موجود براي چهره شهر خرم آباد مناسب 
نيست، بنابراين پيشنهاد مي كنم گوشت منجمد را در 
مناطق محروم توزيع كرده و اين كار را به عهده كميته 
امداد و بهزيستي قرار دهند، زيرا اين سازمان ها با قشر 

ضعيف جامعه آشنايي بيشتري دارند.
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انضمام يک حلقه چاه آب و نخلستان متصل به آن به مساحت 59432/3۶ مترمربع قسمتی از پلاک 3544 واقع در بخش سه حوزه ثبت 

ملک برازجان اراضی روستای سرکره خريداری شده از آقای حسین حیدری به ايشان واگذار گرديده است.
3- برای رأی شماره 1401۶0324002001۶89 مورخه 1401/11/10 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای محمد حیدری فرزند حسین به شماره 
شناسنامه 1۶24 و شماره ملی 3520421801 صادره از دشتستان در يک دانگ و نیم مشاع از ششدانگ يک قطعه زمین مزروعی به 
انضمام يک حلقه چاه آب و نخلستان متصل به آن به مساحت 59432/3۶ مترمربع قسمتی از پلاک 3544 واقع در بخش سه حوزه ثبت 

ملک برازجان اراضی روستای سرکره خريداری شده از آقای حسین حیدری به ايشان واگذار گرديده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذيصلاح قانونی 

)دادگاه( نیست. م الف ۶9۶
تاريخ انتشار نوبت اول 1401/11/30             تاريخ انتشار نوبت دوم 1401/12/15

»توليد، دانش بنيان، اشتغال آفرين«

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد و املاك استان بوشهر

حمیدرضا باقرپور- رئیس اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان دشتستان

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به اين سامانه پیامك نمايند. 

ادامه از صفحه اول



ادامه از صفحه اول| 
به طور طبيع��ي و به عنوان ي��ك اهرمِ قدرتمند فش��ار، 
دولت هاي غربي از آزادي خواهي، دموكراسي، حقوق بشر، 
حقوق زنان و اقليت ها دفاع مي كنند ولي  براي تحققِ اين 
اهداف، منافع اقتصادي و داخلي خود را به خطر نمي اندازند: 
به خصوص در جهاني كه بحران در يك گوش��ه آن به طور 
تصاعدي مي تواند در بازار س��هام، انرژي، سرمايه گذاري و 
زنجيره عرضه كالا اثر بگذارد. با توجه به بازار مصرفي طبقه 
متوسط 300 ميليون نفري در هند، 400 ميليون نفري در 
چين، 50 ميليوني در نيجريه، 50 ميليوني در برزيل، تجارت 
1.5 تريليون دلاري با اتحاديه اروپا، 650 ميليارد دلاري با 
مكزيك و 300 ميليارد دلاري با كش��ورهاي عربي، ايران 
جايگاه چشمگير اقتصادي ندارد چون با مقياس هاي جهاني 
درآمد نسبتاً محدودي دارد و طبقه متوسط آن رو به كاهش 
است. واشنگتن با افزايش فشار بر چين، عراق، تركيه، امارات 
و هند، سياست فشار ديجيتالي و مديريت سخت تر تحريم ها 
را به عنوان بخش��ي از Plan B در پيش گرفته است. تيم 
بايدن در سياست خارجي هم تمركز دارد و هم ديسيپلين. 
عربستان و اسراييل هم اكنون به مراتب فعال تر از امريكا و 
اروپا نسبت به ايران عمل مي كنند. مي توان گفت حداقل تا 
دو سال آينده كه دولت بايدن، امور را در دست دارد، روش 
Remote Control امريكا در رابطه با ايران ادامه خواهد 
داش��ت. بنيان هاي اين روش عبارتند از: انزواي سياسي، 
جلوگيري از س��رمايه گذاري خارجي، فعاليت گس��ترده 
مجازي براي نمايش تناقض��ات داخلي مانند ناكارآمدي، 
افزايش نرخ تورم، محدوديت هاي مدني و محدوديت هاي 
شايسته سالاري و منوط كردن عموم گشايش هاي مالي به 

تاييد وزارت خزانه داري.

   مشابه استراتژي  امريكا عليه شوروي
شواهد حاكي از آن است كه اين روش فعلي امريكا، شباهت 
فراواني با مفروضات و استراتژي امريكا نسبت به كمونيسم 
و شوروي در دوران جنگ سرد دارد كه توسط روس شناس 
امريكايي George Kennan طراحي شده بود. او كه از 
نظر عمق درك از روسيه / شوروي/ كمونيسم، نمونه دومي 
در تاريخ ديپلماسي امريكا ندارد، معتقد بود تقابل با شوروي 
هيچ نيازي به كار نظامي ندارد؛ شوروي يك سيستم خود 
مخرب است )Self-Destructive( و با طراحي استراتژي 
سياسي سد نفوذ )Containment( و تشديد تناقضات 
داخلي آن با گذشت زمان به Implosion سيستم منتهي 
مي شود. از منظر او، امريكا لزومي ندارد خود مستقيما باني 
اقداماتي عليه شوروي ش��ود، بلكه پيرامون يك موضوع 
و فقط ناكارآمدي آن سيس��تم، كار مقايسه اي و تبليغي 
انجام دهد. جورج كنِن اعتقاد داش��ت ه��ر چند مردم به 
آزادي و دموكراسي علاقه مندند، اما قبل از آن مي خواهند 
زندگي كنند و به ثبات اقتصادي و كارآمدي فكر مي كنند. 
فقط تمركز تبليغاتي بر ناكارآمدي هاي ش��وروي كافي 
اس��ت. از منظر روشي، برخلاف ش��وروي/ روسيه، چين، 
انگستان و امريكا به دشمنان خود، دراز مدت نگاه مي كنند. 
متون عل��مِ روابط بين الملل به وضوح نش��ان مي دهد كه 
انگليسي ها با دشمنان خود عمدتا در بخش هاي خاكستري 
)Nuanced( و عميقا درازمدت عمل مي كنند و با سوهان 
و حوصله باور نكردني طرف مقابل را تضعيف كرده و به تدريج، 

اهرم ها را از او مي گيرند. چيني ها در نظر و عمل بر اساس گيج 
كردن )Theory of Confusion( و ارسال ده ها سيگنال 
متناقض پيش مي روند. چيني ها در مورد نيات خود صحبت 
نمي كنند و شيفته ابهام هستند. انگليسي ها دشمن خود را 
كاملا نابود نمي كنند: مي گويند شايد زماني به درد بخورد. 
امريكايي ها به واسطه اعتماد به نفس ناشي از قدرت فراوان، 
آن قدر صبر مي كنند تا طرف مقابل را وادار به تسليم كنند. به 
عنوان يك نمونه، بي دليل نيست كه امريكايي ها از تحصيل 
369 هزار جوان چيني در امريكا كه در يك دوره چهار ساله 
5 ميليارد دلار شهريه مي دهند استقبال مي كنند. زيرا اين 
دانشجويان به  طور مستقيم تناقضات سيستم چيني را با 

مشاهده جامعه امريكايي تجربه مي كنند.

ب: اروپا
اروپايي ها نقش دوم را در استراتژي غرب نسبت به ايران بازي 
مي كنند. زماني كه ايران درآمدهاي صد ميليارد دلاري از 
فروش انرژي داش��ت، ش��ركت هاي اروپايي براي تعامل 
اقتصادي با ايران با دولت ه��اي خود لابي مي كردند، اما با 
كاهش اساسي اين درآمد، ايران جذابيت اقتصادي گذشته 
را ندارد. تجارت اروپاي غربي با بعضي از كشورهاي بسيار 
كوچك اروپاي ش��رقي و شمال شرقي اروپا مانند ليتواني 
حتي از ايران هم بيشتر اس��ت. مهم ترين موضوع اروپا تا 
80 درصد در قبال ايران، جلوگيري از تسليحات هسته اي 
اس��ت كه از منظر جغرافيايي و ژئوپليتيكي آنها، قابليت 
تسري و اشاعه به مصر، تركيه، عربستان و عراق را داشته و 
در قرابت اروپا، به زرادخانه هسته اي تبديل شده و استعداد 
رقابت تسليحاتي و تبديل شدن خاورميانه به منطقه اي با 
تخاصمات پايان ناپذير نظامي و امنيتي را دارد. اروپايي ها 
مي خواهن��د با آرامش زندگي كرده خ��وش بگذرانند و از 
دردسر دوري كنند و به دنبال قدرت و برتري مانند چين، 
روسيه و امريكا نيستند. به اين دليل با همه مدارا مي كنند. 
پايه رفتار سياسي عموم اروپايي ها نسبت به ايران، تداوم 
گفت وگو همراه با فعال كردن Plan B است. از اين زاويه، 
حفظ روابط ديپلماتيك و سياسي با ايران از نظر اروپايي ها 
جهت اقناع، بازدارندگي و فش��ار ضروري اس��ت. موضوع 
ايران براي اروپا و اتحاديه اروپا، موضوع امنيت ملي و امنيت 
جمعي است. هر چند ممكن است در ميان اعضاي اتحاديه 
اروپا، شدت و ضعف فعال كردن Plan B متفاوت باشد، ولي 
تحولات دو ماه گذشته حاكي از اتفاق نظر پيرامون افزايش 
فشارهاي سياسي، تبليغاتي، رسانه اي و مالي - تجاري است. 
به نظر مي رسد دليل فعال شدن Plan B، به خاطر مفروضي 
است كه درست يا غلط، امريكا و اروپا دارد. از نظر آنها ايران 
در تنظيم و نهايي كردن برجام 2 تعلل عمدي مي كند چون 
نمي خواهد اهرم برنامه هسته اي را از دست بدهد. نه تنها 
اروپايي ها بلكه عموم غربي ها معتقدند براي مديريت موضوع 
هسته اي نيازمند حضور يك طرف ايراني هستند، هر چند از 
نظاميان يا نظاميان سابق باشند. تحريم نظاميان به دو پيامد 
مي انجامد: از يك طرف غرب طرف مذاكره در امر هسته اي 
را از دست مي دهد و از طرف ديگر، ايران با شدت و غلظت 
بيشتري به طرف روسيه مي رود؛ روسيه اي كه براي سال ها 
خود را در مقابل اروپا ق��رار داده و بايد نزاعي ادامه دار با او را 
اروپايي ها مديريت كند. غرب از يك طرف مي خواهد باب 
مذاكره را باز نگه دارد و از طرف ديگر اگر متوجه شد برنامه 

هسته اي رو به گسترش است پهپادها را سراغ آنها بفرستد.
در عين حال، چ��ه اروپا و چه امريكا، تعريف مش��ترك و 
بسيار منفي از سيستم سياس��ي و حاكميت ايران دارند و 
 Sun Tzu احتمالًا به توصيه استراتژيست قديمي چين
عمل مي كنند كه بايد به دوست نزديك بود ولي به دشمن 
نزديك تر. اگر از منظر اسراييل به كل اين تئاتر نگاه شود، شايد 
اين برآورد قابل استخراج باشد: ضمن اينكه با تداوم عمليات 
نبايد اجازه داد ايران به تسليحات هسته اي دست يابد، ولي 
در اين چارچوب دستيابي به يك توافق هسته اي شايد هم 
 )Limbo( به صلاح نباشد و حفظ يك ايران ضعيف و معلق
كه نتواند پيشرفت كند، ثروت توليد كند و در جامعه جهاني 
تعامل كند به نفع امنيت ملي اسراييل است كه در نتيجه يك 
همسايه قدر آن مانند ايران با بنيان هاي ضعيف اقتصادي، 
تداوم بحران ها و انزواي سياسي حفظ شود. شايد اسراييل 
به ديگر توصيه Sun Tzu فكر و عمل مي كند: وقتي دشمن 

در حال اشتباه كردن است، مزاحم او نشويد.

پ: روزها و ماه هاي پيش رو
كان��ون علم رواب��ط بين المل��ل، درك عيني و ب��ه دور از 
پيش��ينه هاي ذهني از منافع بازيگران است. غربي ها دو 
ظرفيت دارند ك��ه خاورميانه اي ها نتوانس��ته اند در خود 
پرورش بدهند: 1- صبر و حوصله و كار تدريجي و درازمدت 
و 2- فهم دقي��ق و كمّي از گزينه هاي پي��ش روي طرف 
مقابل. تفاوت ميان چين و روسيه در روابط بين الملل امروز 
اين است كه چيني ها اهرم هايي از جنس اهرم هاي غربي 
مانند سه تريليون دلار پس انداز، قدرت توليد، توان تسخير 
بازارها و راه اندازي مستقل تكنولوژي 5G را كسب كردند 
و سپس از اروپا و امريكايي ها سهم خواهي كردند. روسيه 
بدون پايه اقتصادي سراغ تقابل با غرب رفته است و در جنگ 
مالي، پولي، تجاري و رسانه اي به تدريج ضعيف خواهد شد؛ 
افق با حوصله اي كه امريكا نسبت به روسيه در دراز مدت 

در سر دارد.
Plan B غرب نس��بت به اي��ران طيفي از عناصر مختلف 
را در ب��ر دارد ك��ه يكي از آنها بلند ك��ردن چوب مخالفان 
حاكميت است. ماهيت يك حكومت براي غربي ها اصل 
نيست؛ كما اينكه چين در عمل با يك گروه 22 نفره رهبري 
مي ش��ود. اصل در تنظيم پايدار منافع مش��ترك اس��ت. 
دموكراسي در داخل كش��ورهاي غربي يك اصل جدي، 
متقن و مورد تفاهم اس��ت اما در سياست خارجي، اهرمي 
تنومند و جذاب براي فشار است. امر سهمگين تئوريكي 
كه چيني ها نيم قرن پيش ش��روع كردند، اين بود كه اول 
 Economic( غرب را طي 30 سال به خود وابسته كردند
Interdependence( و بعد 200 سيلوي جديد پرتاب 
موشك هاي هس��ته اي بين قاره اي بالستيك ساختند و 
هم اكنون برنامه ريزي كرده اند تا س��ال 2035 تسليحات 
هس��ته اي چند صد م��وردي خود را به 1550 برس��انند. 
چيني ها به رغم ويژگي هاي بارز اقتدارگرايي در عمل نشان 
داده اند كه توان تئوريك در قدرتمند و ثروتمند ش��دن را 
دارند. غرب به وضوح نمي خواهد ايران يك قدرت هسته اي 
شود ولي با قدرتمند و ثروتمند شدن ايران مشكلي ندارد. 
در مقابل، همسايگان ايران نه مي خواهند ايران هسته اي 
ش��ود و نه قدرتمند و نه ثروتمند. غرب حتي ممكن است 
با حمله نظامي از هسته اي ش��دن ايران جلوگيري كند، 

ولي همسايگان ايران با قدرت نرم مالي، رسانه اي، تعليق و 
سناريوهاي درجا زدن اقتصاد و توسعه كشور، مانع قدرتمند 
شدن آن خواهند شد. اگر از تاريخ بياموزيم، ايران نمي تواند 
در خاورميانه به يك قدرت مسلط و پايدار سياسي و نظامي 
تبديل شود اما در فرهنگ و اقتصاد، فرصت ها فراوان است. 
هيچ گاه اعراب و تركيه، ايران را به عنوان يك قدرت مسلط 
نخواهند پذيرفت مگر آنكه به GDP پنج تريليون دلاري 
برسد. اگر لازم باشد با هر قدرتي شريك مي شوند تا مانع از 
تسلط ايران شوند. بي دليل نيس��ت در ترم اول و سال اول 
تدريس علم روابط بين الملل آموزش داده مي شود كه اولين 
اقدام يك كشور براي قدرتمند شدن و تأمين امنيت ملي، 

صلح و تفاهم و سازگاري با همسايگان است.
امريكا و اروپا خيلي هم لازم نيست پول و انرژي صرف كنند، 
بلكه با برون س��پاري و Remote Control، انگيزه هاي 
همس��ايگان ايران را تقويت كرده و منابع مال��ي آنها را در 
چارچوب اهداف درازمدت خود كاناليزه مي كنند. از زمان 
مشروطه تا به حال، ايرانيان در مسير توسعه و دموكراسي هم 
چنان دور خود مي چرخند. شايد در انبوه علل و معلول هاي 
منتهي به اين وضعيت، مشكل كانوني در ضعفِ شناخت از 
ذات و ماهيت نظام بين الملل و غرب باشد. ژاپني ها 1860 
متوجه تغييرات جهان شدند و هندي ها 1990. آنچه در 
تحولات ژاپن، كره جنوبي، چين و هند در همين دوره اي 
كه ايرانيان مشغول خود بودند قابل ملاحظه است. كيفيت 
فكري و تشخيص متدولوژي انطباق اليت هاي اين كشورها 
با واقعيت هاي جهاني است. همه در داخل قدرتمند شدند 
تا با غرب رقابت كنند. امروز امريكا براي توليد اس��لحه به 
تراش��ه هاي كره جنوبي و ژاپن وابسته اس��ت. در شرايط 
فعلي نيز فهم چين، روسيه و غرب، افراد تنومند تئوريك و 
شهري مي طلبد. چيني ها ضمن فرستادن بالون، همزمان 
با امريكايي ها براي طراحي سخت افزارها و نرم افزارها جهت 
راه اندازي 6G همكاري مي كنند. تصادفي نيست روسيه 
به اوكراين حمله كرد چون در متون مفهومي تحت عنوان 
قواعد توازن )Rules of Equilibrium( گفته مي شود 
وقتي كشوري نمي تواند قدرت اقتصاد ملي خود را افزايش 
بدهد، مجبور است جنگ كند. روسيه چون توان اقتصادي 
- توليدي به معن��اي چيني آن را ن��دارد از تعامل با غرب 
مي ترسد )توليد ناخالص داخلي كره جنوبي بيشتر از روسيه 
است: كره 1.8 و روس��يه 1.7 تريليون دلار و برابر با ايالت 
نيويورك( . روس ها طي قرن اخير، نتوانسته اند اقتصاد خود 
را رقابتي و توانمند كنند. استراتژي غرب نسبت به ايران در 
اصل، تضعيف بنيه هاي اقتصادي است. چيني ها بنيان هاي 
اقتصادي مدرنيته را دربست قبول كردند ولي مباني سياسي 
و فلسفي آن را با مديريت پيچيده افراد شهري خود بيرون 
نگه داشتند. روس ها نه مدرنيته اقتصادي را توانستند پياده 
كنند و نه مدرنيته فلسفي را. آنها نيز معلق هستند. از ماه هاي 
اول جن��گ اوكراين، يك ميلي��ون از بهترين هاي علمي، 
تخصصي و كارآفرينان، روسيه را ترك كرده اند. چيني ها هم 
با روسيه ارتباطات خود را حفظ مي كنند هم با ايران تا از غرب 
امتياز بگيرند چون خيلي به آنها نيازي ندارند. اشتراك روشي 
چيني ها و غربي ها در اين است كه هم با حوصله هستند و هم 
درازمدت فكر مي كنند. توان اقتصادي آدمي را هم با حوصله 
مي كند و هم درازمدت. غرب در تحقق اهداف خود نسبت به 

ايران و روسيه هيچ عجله اي ندارد.

دنياي فناورياخبار دانش و فن6   Sun. Feb 19. 2023  2436   يكشنبه 30 بهمن 1401    28 رجب 1444  سال نهم    شماره

احراز هويت پيامكي در توييتر 
پولي شد

توييتر اعلام كرد تنها مشتركان پولي قادر خواهند بود از 
پيام كوتاه به عنوان روش احراز هويت دو مرحله اي براي 
حفظ امنيت حسابشان استفاده كنند. به گزارش ايسنا، 
توييتر در توييتي اعلام كرد: پس از 20 ماه مارس، تنها 
 )Twitter Blue( »مشتركان سرويس »توييتر بلو
قادر خواهند ب��ود از پيام كوتاه به عن��وان روش احراز 
هويت دو مرحله اي، اس��تفاده كنن��د. احراز هويت دو 
مرحله اي كه به منظور افزايش امنيت حساب كاربري 
استفاده مي شود، مستلزم آن است كه دارنده حساب 
كاربري ع��لاوه بر رمز عبور، از روش احراز هويت دومي 
استفاده كند. توييتر احراز هويت دو مرحله اي از طريق 
پيام كوتاه، اپليكيشن احراز هويت و يك كليد امنيتي را 
امكان پذير كرده است. توييتر بر اين باور است كه احراز 
هويت دومرحله اي از طريق پيامك، مورد سوءاستفاده 
كلاهبرداران قرار گرفته اس��ت. ايلان ماسك در پاسخ 
به تويي��ت كاربري كه پرس��يده بود آيا اين ش��ركت 
سياس��ت خود را به دليل اينكه شركت هاي مخابراتي 
از حس��اب هاي ربات، براي ارسال پيامك احراز هويت 
دو مرحله اي اس��تفاده كرده اند و اين ش��ركت، سالانه 
60 ميليون دلار به دليل كلاهبرداري پيامكي از دست 
مي دهد، جواب مثبت داد. علامت تيك آبي كه پيش از 
اين براي حساب هاي احراز هويت شده سياستمداران، 
شخصيت هاي معروف، روزنامه نگاران و ساير چهره هاي 
سرشناس رايگان بود، اكنون براي همه كاربراني كه مايل 
هستند براي داشتن آن پول پرداخت كنند، آزاد است. 
بر اساس گزارش رويترز، توييتر ماه گذشته اعلام كرد 
قيمت اشتراك »توييتر بلو« براي اندرويد 11 دلار در 

ماه است كه نرخ مشابه مشتركان نسخه iOS است.

كلافگي كاربران توييتر
از پست هاي ايلان ماسك

بعضي از كاربران توييتر از اينكه فيد حساب كاربري آنها 
پر از پست هاي ايلان ماسك، مالك اين شبكه اجتماعي 
شده اس��ت، ش��كايت كردند. به گزارش ايسنا، زوئي 
شيفر، دبير ارشد پلتفرمر از 99 هزار دنبال كننده خود 
در توييتر پرسيد: آيا صفحه براي شما و بقيه كاربران هم 
پر از پاس��خ هاي ايلان ماسك است. اين توييت، بيش 
از 600 پاسخ گرفت كه بس��ياري از آنها درباره مساله 
مشابه، شكايت داشتند. سه كارمند توييتر در گفت وگو 
با اينس��ايدر، تاييد كردند توييت هاي تاپ، پست ها و 
پاسخ هاي ايلان ماسك هستند. ماسك به اين گمانه زني 
واكنش نش��ان داد و اعلام كرد لطفا همراه ما باشيد تا 
زماني كه تنظيمات الگوريت��م را انجام مي دهيم. گويا 
ماسك هفته گذشته يك مهندس ارشد توييتر را كه 
به كاهش ميزان مشاهده توييت هاي اين ميلياردر در 
توييتر اشاره كرده بود را اخراج كرده بود. طبق گزارش 
پلتفورمر، ماسك از كارمندان خواسته بود تحقيق كنند 
و ببينند آيا امكان بازديد توييت هاي او به دليل مشكل 

احتمالي در الگورتيم توييتر، محدود شده است.

درخواست آمازون از 
كارمندانش: به سركار برگرديد

غول اينترنتي آم��ازون كاركن��ان اداري خود را ملزم 
كرد اكثر اوقات يا دست كم سه روز در هفته، در محل 
كار حضور پيدا كنند. به گزارش ايس��نا، اندي جاسي، 
مديرعامل آمازون در اطلاعيه اي اعلام كرد آمازون به 
كاركنان اداري دستور داده است دست كم سه روز در 
هفته را در محل كار حضور پيدا كنند. اين تصميم، نشانه 
تغيير سياست قبلي آمازون است كه تصميم گيري در 
خصوص حضور كارمندان در محل كار را به مديران آنها 
واگذار كرده بود. جاس��ي گفت: او و تيم مديران ارشد 
همه بخش هاي كسب و كار آمازون، در جلسه اي به اين 
نتيجه رسيدند كه كارمندان بايد اكثر اوقات )حداقل 
سه روز در هفته( در محل كار حضور داشته باشند. اين 
تصميم پس از آن گرفته شد كه مشخص شد حضور 
كارمندان، به نفع فرهنگ شركت خواهد بود و به آنها 
كمك مي كن��د از يكديگر آموخت��ه و با هم همكاري 
كنند. آمازون قصد دارد اين تغيير سياس��ت را از اول 
ماه مه، به اجرا بگذارد. با اين حال استثناهايي براي اين 
مقررات نظير مسووليت پشتيباني از مشتري كه گزينه 
دوركاري دارد، وجود خواهد داشت. شركت هاي ديگر 
هم با كاسته شدن از شدت پاندمي كوويد 19، كارمندان 
خود را به بازگشت تمام وقت يا چند روز در هفته به محل 
كار فرا خوانده اند. گوگل و اپل س��ال گذشته برخي از 
كارمندانشان را ملزم كردند به محل كار برگردند. آمازون 
در بحبوحه كندي فروش و وخامت دورنماي اقتصادي، 
دست به كاهش هزينه زده و تلاش مي كند كارمندانش 
را وادار كند حضور بيشتري در محل كار داشته باشند. 
بر اساس گزارش شبكه سي ان بي سي، مديرعامل 
آمازون گفت: يكي از مزاياي بازگشت به محل كار، 

فرصت هاي بيشتري براي نوآوري خواهد بود.

مديران گوگل، متا، آمازون و اپل 
به مجلس امريكا احضار شدند

ريي��س كميته قضاي��ي مجلس نماين��دگان امريكا 
مديران ارشد آلفابت، آمازون، اپل، متا و مايكروسافت 
را در خصوص اس��ناد و ارتباطات مربوط به آزادي بيان 
احضار كرده اس��ت. به گزارش مهر به نق��ل از رويترز، 
جيم ج��وردن و ديگر نمايندگان محافظه كار مجلس 
امريكا ش��ركت هاي مذكور را به س��ركوب اظهارنظر 
محافظه كاران در دوران رياست جمهوري دونالد ترامپ 
و همچنين تبان��ي با دولت جوبايدن پ��س از برد او در 
انتخابات رياست جمهوري متهم كرده  اند. كاخ سفيد 
و شركت هاي فناوري اين اتهامات را رد كرده  اند. دفتر 
جوردن در بيانيه اي اعلام كرد: اين احضاريه ها نخستين 
گام براي پاسخگو كردن ش��ركت هاي بزرگ فناوري 
اس��ت. مايكروس��افت و متا اعلام كردند از هم اكنون 
فرآيند ايجاد اسناد لازم را آغاز كرده  اند. مايكروسافت 
اعلام ك��رد با كميته همكاري مي كند. اما 3 ش��ركت 
ديگر به درخواست   ها براي اظهارنظر پاسخي نداده  اند. 
احضاريه ها براي ساندار پيچاي،   اندي جسي، تيم كوك، 
مارك زاكربرگ و س��اتيا نادلا مديران ارش��د اجرايي 
گوگل، آمازون، اپل، متا و مايكروسافت ارسال و از آنها 
خواسته شده اسناد و ارتباطات مرتبط با اتهام تباني بين 
دولت و شركت   ها براي كاهش آزادي بيان را تهيه كنند. 
جوردن مهلت ارايه اس��ناد مذكور را 23 مارس تعيين 
كرده اس��ت. جمهوري خواهان پس از برد در انتخابات 
مجلس امري��كا در نوامب��ر 2022 مي��لادي، كنترل 
آن را برعه��ده گرفته  اند. آنه��ا از آن زمان تاكنون روي 
شركت هاي بزرگ فناوري تمركز كرده  اند. جوردن در 
دسامبر 2022 ميلادي نامه هايي به شركت هاي بزرگ 
فناوري نوشت و درخواست هاي مشابهي را مطرح كرد. 
در آن زمان اكثريت مجلس امريكا در اختيار نمايندگان 
دموكرات بود. دفتر جوردن اعلام كرد شركت   ها در آن 

زمان همكاري لازم را انجام ندادند. 

عربستان بزرگ ترين سهامدار 
خارجي نينتندو  شد

صندوق س��رمايه گذاري دولتي عربستان سعودي، 
بزرگ ترين س��هامدار خارجي شركت بازي ويدئويي 
ژاپني نينتندو ش��د. به گزارش ايسنا، اين صندوق در 
راستاي متنوع كردن اقتصاد وابسته به نفت عربستان 
سعودي، اكنون 8.3 درصد از سهام شركت نينتندو را 
در اختيار دارد و سهام خود را از بالاي شش درصد در 
ابتداي امسال، افزايش داده است. به اين ترتيب، صندوق 
سرمايه گذاري دولتي عربستان سعودي از نظر ميزان 
س��هام در اختيارش، بالاتر از صندوق سرمايه گذاري 
بازنشستگي دولت ژاپن و پس از نينتندو قرار مي گيرد. 
عربستان سعودي تحت مديريت محمد بن سلمان، 
وليعهد اين كش��ور، به صنعت بازي ها و ورزش هاي 
الكترونيكي ورود كرده و گروه بازي س��ازي رايانه اي 
»ساوي« را با بودجه 38 ميليارد دلار تاسيس كرده و 
افراد باسابقه صنعت را جذب كرده است. »ساوي« هفته 
جاري، با اعلام    سرمايه گذاري 260 ميليون دلاري در 
يك سازمان دهنده بازي رقابتي تحت حمايت شركت 
تنس��نت هولدينگز، از ورود خود به بخش بازي هاي 
چين خبر داد. طبق اعلام صندوق س��رمايه گذاري 
عربستان سعودي، خريد جديد سهام نينتندو، با هدف 
   سرمايه گذاري بوده است. آكيرا تاكاتوريا، مشاوري كه 
با شركت هاي ژاپني صادركننده محتواي فرهنگي پاپ 
به خاورميانه هم��كاري دارد، در اين باره گفت: خريد 
سهام نينتندو و    سرمايه گذاري در شركت هاي بازي 
در سراسر جهان، بخشي از پروژه بلندمدت عربستان 
سعودي براي كاهش وابستگي به نفت است. نينتندو، 
سومين    سرمايه گذاري صندوق    سرمايه گذاري دولتي 
عربستان سعودي در يك شركت بازي ژاپني در ماه مه 
است. اين صندوق سهام شركت »نكسون« و شركت 
»كپ كام« كه سازنده بازي استريت فايتر است را اوايل 

سال گذشته خريداري كرده بود. 

تيك تاك دو ديتاسنتر ديگر
در اروپا راه  اندازي مي كند

شركت ش��بكه اجتماعي چيني تيك تاك براي رفع 
نگراني ها نسبت به امنيت اطلاعات كاربران و كاستن 
از فش��ار رگولاتوري، قصد دارد دو ديتاسنتر ديگر در 
اروپا راه  اندازي كند. به گزارش ايس��نا، تيك تاك در 
تلاش است دولت ها و رگولاتورها را مطمئن كند كه 
حزب كمونيست چين يا هيچ نهاد ديگر تحت نفوذ 
پكن، امكان دسترسي به اطلاعات شخصي كاربران 
يا تاثيرگذاري بر آنها را ندارد. ريچ واترورث، مديركل 
فعاليت هاي اروپايي تيك تاك در يك پس��ت وبلاگ 
اعلام كرد: اپليكيشن ويدئوي كوتاه تيك تاك قصد 
دارد ذخيره س��ازي ديتاي اروپايي خود را گسترش 
دهد. علاوه بر پايگاهي كه س��ال گذشته اعلام شد، 
ما در مرحله پيش��رفته نهايي ك��ردن طرح دومين 
ديتاس��نتر خ��ود در ايرلند با يك س��رويس دهنده 
شخص ثالث هس��تيم. همچنين س��رگرم مذاكره 
براي ايجاد يك ديتاسنتر س��وم در اروپا هستيم كه 
فعاليت هاي برنامه ريزي ش��ده ما در ايرلند را كامل 
مي كند. انتق��ال ديتاي كارب��ران اروپايي تيك تاك 
امسال آغاز ش��ده و تا سال 2024 ادامه پيدا مي كند. 
اين ش��ركت كه متعلق به شركت چيني بايت دنس 
است، اعلام كرد شمار كاربران ماهانه اش در اتحاديه 
اروپا در فاصله اوت سال 2022 تا ژانويه سال 2023، 
به 125 ميليون نفر رس��يده كه تيك تاك را مشمول 
مقررات معروف به قانون خدمات ديجيتالي مي كند. 
طبق اين قانون، شركت هايي كه بيش از 45 ميليون 
كاربر دارند، پلتفرم هاي آنلاين بسيار بزرگ شناخته 
مي شوند و مس��تلزم مديريت ريسك، انجام بازرسي 
بيروني و مستقل، اشتراك ديتا با مقامات و محققان و 
به كارگيري يك آيين نامه هستند. بر اساس گزارش 
رويترز، كميس��يون اروپ��ا به پلتفرم ه��اي آنلاين و 
موتورهاي جست وجو تا 17 فوريه مهلت داده تا شمار 

كاربران فعال ماهانه خود را اعلام كنند.

 دكتر محمود سريع القلم در تحليلي مطرح كرد

استراتژي غرب نسبت به ايران

سرعت اينترنت ثابت ايران، در قعر يك پنجم جدول
در حالي كه در ژانويه س��ال جديد ميلادي ميانه سرعت 
اينترنت موبايل جهان 37.98 و ميانه سرعت اينترنت ثابت 
جهان 76.34 مگابيت برثانيه گزارش شده، در اين ماه ميانه 
سرعت اينترنت موبايل ايران 35.87 مگابيت برثانيه و ميانه 
سرعت اينترنت ثابت آن 11.44 مگابيت برثانيه بوده و جايگاه 
ايران در رده بندي كش��ورهايي با بيشترين ميانه سرعت 
اينترنت موبايل با يك پله سقوط نسبت به ماه گذشته، در 
رتبه 56 از ميان 138 كشور قرار گرفت، در رده بندي اينترنت 
ثابت نيز ميانه سرعت دانلود در ايران 11.44 مگابيت بر ثانيه 
رسيده و ايران با دو پله سقوط نسبت به ماه گذشته ميلادي، 
در رده 146 از ميان 179 كشور قرار گرفته كه آن را در قعر 

يك پنجم جدول جاي مي دهد.
سرعت اينترنت يكي از فاكتورهاي كيفي خدمات اينترنتي 
محس��وب مي ش��ود و از مهم ترين دغدغه ه��اي كاربران 
اينترنتي به شمار مي رود. وب سايت Speedtest يكي از 
سايت هايي است كه ش��اخص هاي جهاني اينترنت را در 
كشورها بررسي مي كند. طبق آخرين آمار منتشر شده در 
وب سايت اسپيدتست، تا ماه ژانويه 2023، ميانه جهاني 
س��رعت دانلود اينترنت موبايل 37.98 مگابيت برثانيه، 
ميانه جهاني سرعت آپلود اينترنت موبايل 9.75 مگابيت 
بر ثانيه و تأخير 28ميلي ثانيه است. در حوزه اينترنت ثابت 

نيز ميانه جهاني س��رعت دانلود 76.34 مگابيت بر ثانيه، 
ميانه جهاني سرعت آپلود 33.36 مگابيت برثانيه و تأخير 
10 ميلي ثانيه است. اين درحالي است كه در ماه دسامبر 
2022، ميانه جهاني سرعت دانلود اينترنت موبايل 36.74 
مگابيت برثانيه، ميانه جهاني سرعت آپلود اينترنت موبايل 
9.66 مگابيت بر ثانيه و تأخير 28 ميلي ثانيه بود. در حوزه 
اينترنت ثابت هم ميانه جهاني سرعت دانلود 75.18مگابيت 
بر ثانيه، ميانه جهاني سرعت آپلود 32.52 مگابيت برثانيه و 
تأخير 10 ميلي ثانيه بود. رتبه يك تا پنج اينترنت موبايل در 
جهان در ماه ژانويه 2023 به ترتيب به امارات متحده عربي 
)161.15(، قطر )155.51(، نروژ )136.08(، كره جنوبي 
)124.84( و دانمارك )117.83( تعلق دارد. همچنين رتبه 
يك تا پنج اينترنت پهن باند ثابت در جهان به ترتيب سنگاپور 
)234.55( ش��يلي )224.84(، چين )211.34(، امارات 
متحده عربي )207.41(، هنگ كنگ )206.71( تعلق دارد. 

    ميانه سرعت اينترنت موبايل در ايران
بر اساس اطلاعات اين وب سايت، در زمان بررسي شده ميانه 
سرعت دانلود اينترنت موبايل در ايران 35.87 مگابيت بر 
ثانيه، ميانه سرعت آپلود اينترنت موبايل 10.5 مگابيت بر 
ثانيه و تأخير 29 ميلي ثانيه است كه رتبه ايران را به 56 از 
ميان 138 كشور رسانده است. اين درحالي است كه در ماه 

دسامبر 2022 ميانه سرعت دانلود اينترنت موبايل در ايران 
39.42مگابيت بر ثانيه، ميانه سرعت آپلود اينترنت موبايل 
11.02 مگابيت برثانيه و تاخير 29 ميلي ثانيه بود كه رتبه 
ايران را به 55 از ميان 141 كشور رسانده بود. بر اساس اين 
آمار، اينترنت موبايل ايران درحال حاضر از برزيل و آفريقاي 

جنوبي سريع تر و از اسپانيا و تايلند كندتر است. 

   اينترنت ثابت ايران، در سراشيبي
در حوزه اينترنت ثابت نيز ميانه سرعت دانلود در ايران 11.44 
مگابيت بر ثانيه، ميانه سرعت آپلود 1.84 مگابيت و تأخير 29 
ميلي ثانيه است كه رتبه ايران را به 146 از ميان 179 كشور 
مي رساند. براس��اس اين آمار، اينترنت ثابت ايران درحال 
حاضر از سورينام و الجزاير سريع تر و از نيجريه و گينه كندتر 
است. اين در حالي است كه عيسي زارع پور، وزير ارتباطات 
و فناوري اطلاعات، در يك س��ال و ني��م حضورش در اين 
وزارتخانه، وعده توسعه فيبر نوري و به واسطه آن، توسعه 
اينترنت ثابت را داده است. با وجود اين و اگرچه در ماه هاي 
گذشته اينترنت سيار هم در وضعيت نامناسبي به سر مي برد 
و حتي در مقاطع زيادي با قطعي همراه بود، اما همچنان 
اينترنت ثابت با اختلاف زياد، در وضعيت نامطلوبي است و 
حتي آمار جهاني نشان مي دهد كه در حال حاضر، اينترنت 

ثابت ايران در قعر يك پنجم جدول قرار دارد.
در رده بندي كش��ورهايي با بيش��ترين ميانه سرعت 
اينترنت موبايل جايگاه نخست با سرعت دانلود 161.15 
مگابي��ت برثانيه به امارات متحده عرب��ي قرار دارد كه 
جايگاه آن نسبت به ماه قبل يك پله رشد كرده است. 
در رده دوم اين فهرس��ت قطر با ميانه سرعت موبايل 
155.51 مگابيت برثانيه قرار دارد. جايگاه اين كش��ور 
نسبت به ماه قبل يك پله س��قوط كرده است. پس از 
اين دوكشور به ترتيب در رده هاي سوم، چهارم و پنجم 
نروژ )136.08 مگابيت برثانيه(، كره جنوبي )124.84 
مگابيت برثانيه( و دانمارك )117.83 مگابيت برثانيه( 
قرار دارند. جايگاه اين كشورها در رده بندي ژانويه 2023 
ميلادي نسبت به دسامبر 2022 ميلادي )ماه گذشته( 
هيچ تغييري نكرده اس��ت. در رده ششم هلند با ميانه 
سرعت دانلود 115.10 و در رده هفتم كويت )109.93 
مگابيت برثانيه( قرار دارد. در رده هشتم چين با سرعت 
99.48 مگابيت برثانيه قرار دارد و نسبت به ماه قبل 2 
پله سقوط كرده است. در رده هاي نهم و دهم به ترتيب 
عربستان سعودي )97.90 مگابيت برثانيه( و بحرين 
)95.83 مگابيت برثانيه( قرار دارند و جايگاه هر كدام از 

آنها نسبت به ماه قبل 2 پله سقوط كرده است.

آگهي 
به استناد درخواست مالك كشتي سپند به شماره ثبت 1056 بندر خرمشهر مبني بر ابطال ثبت و تغيير 
تابعيت كشتي مذكور، بدين وسيله از كليه اشخاص حقيقي و حقوقي كه نسبت به عين يا منفعت كشتي 
موص�وف ادعايي دارند، تقاضا مي گ�ردد حداكثر ظرف مدت يك هفته از تاري�خ درج آگهي به همراه 
مستندات لازم به س�ازمان بنادر و دريانوردي )اداره ثبت كش�تي ها و صدور گواهينامه هاي دريايي( 

مراجعه نمايند.
مراتب به موجب ماده 5 آيين نامه اجرايي ماده 7 قانون دريايي ايران آگهي مي شود.

نوبت سوم

اداره مركزي بازرسي و ثبت شناورها
روابط عمومي اداره كل بندر و دريانوردي خرمشهر

شناسه آگهي: 1448823

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320

برابر رأی شماره 140160316001005021 مورخ 1401/11/04 هيأت موضوع قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحيه يک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ايرج 
نامداری قشلاقی فرزند محمد به شماره شناسنامه 214  شماره ملی  3358610861 
صادره از س�نقر در يک باب ساختمان مس�احت 49.67 مترمربع واقع در محدوده 
اراضی پلاک 5 اصلی ، که اداره اوقاف به عنوان مالک عرصه نس�بت به صدور سند 
اعيانی به نام متقاضی موافقت خود را اعلام نموده اس�ت.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی می ش�ود درصورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولين 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تس�ليم و پس از اخذ رسيد، ظرف 
مدت يک ماه ازتاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم 
نمايند. بديهی است درصورت انقضای مدت مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادرخواهد شد. 
تاريخ انتشارنوبت اول: 1401/11/30               تاريخ انتشارنوبت دوم: 1401/12/16

هيأت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت
 ثبتی اراضی  و ساختمانهای فاقد سند رسمی

سجاد مؤيدی
رئيس ثبت اسناد و املاک

آگهی موضوع ماده ی 3 قانون و ماده 13  آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

2863/م الف/12
1401/11/20



تعادل| فرشته فريادرس |
انتخابات پارلمان بخش خصوصي با جاماندن چهره هاي 
شاخص وارد فاز جديدي شده؛ پدرخوانده هايي كه قصد 
ورود به اين كارزار را ندارند، اما هدايت جريان هاي نزديك 
به خود را در دس��ت گرفته اند. با تكيه بر شنيده هاي موثق 
از منابع آگاه، غلامحسين شافعي، رييس فعلي اتاق ايران 
كنار زده شده و غلامحسين جميلي، خزانه دار و محمدرضا 
انصاري عضوهيات رييس��ه اتاق ايران ه��م در اين كارزار 
انتخاباتي غايب اند. بنابراين كرسي هاي هيات رييسه اتاق 
ايران دس��تخوش تغييرات زيادي خواهد بود. از آن س��و، 
رهبران اصلي ائتلاف فردا يعني »پدرام سلطاني و مسعود 
خوانساري« به اتاق نمي آيند. البته گفته مي شود صلاحيت 
خوانساري براي ورود به اين كارزار تاييد نشده است. برخي 
ديگر از مهره هاي اصلي اين ائتلاف ني��ز در اين انتخابات 
شركت نكرده اند. حال از آنجا كه برخي روساي اتاق ها دوره 
رياست شان بر اساس آيين نامه جديد تمام شده، از همين 
حالا وارد فاز مذاكره ب��ا گزينه هاي آلترناتيو براي تصدي 
پست رياست در اتاق ايران وتهران شده اند؛ تا رييس در سايه 
لقب بگيرند و همچنان برنامه هايشان را در اتاق پيش ببرند. 
اطلاعات دريافتي خبرنگار »تعادل« حكايت از اين دارد 
كه برخي جريان هاي متنفذ اتاق كه شانس راي آوري 
دارند با »يحيي آل اسحاق« رييس پيشين اتاق تهران 
وارد مذاكره شده اند و به او پيشنهاد نامزدي رياست اتاق 
اي��ران را داده اند، كه او صندلي ات��اق بازرگاني تهران را 
ترجيح داده است. طيف مقابل ائتلاف فردايي ها هم گويا 
با »محمد مهدي راسخ« دبيركل اسبق اتاق تهران براي 
تصدي اين پست وارد مذاكره شده اند. در اتاق ايران هم 
اسامي افرادي چون »محمد حسين روشنك و حسين 
سلاح ورزي« براي تصدي پست رياست بيشتر شنيده 
مي شود. حال، با وجود غيبت چهره هاي شاخص، فعالان 
اقتصادي نگران حضور وكيل الدوله ها و پايان عصر ملك 
التجارها در پارلمان بخش خصوصي هستند؛ چراكه گفته 
مي ش��ود دولت به دنبال رزومه سازي براي چهره هاي 

نزديك به خود براي ورودشان به پارلمان تجار است. 

   فرصتي براي اعتراض
كثرت اعتراض ها و مستندات ارايه شده از سوي نامزدهاي 
انتخاباتي موجب شد تا تاريخ برگزاري دهمين دوره انتخابات 
هيات  نمايندگان اتاق هاي سراسر كشور از 10 اسفند به 20 
اسفند 1401 تغيير كند. از اين رو، انجمن نظارت بر انتخابات، 
با پايان يافتن مهلت رسيدگي به اعتراضات در پنجشنبه 
27 بهمن ماه، به افرادي كه احراز اهليت آنها انجام نش��ده 
باشد اطلاع رساني مي كند و اين افراد سه روز كاري يعني تا 
2 اسفند مهلت دارند اعتراض خود را نسبت به راي انجمن 
نظارت در دبيرخانه شوراي عالي نظارت ثبت كنند. به دنبال 
آن 3 روز كاري فرصت لازم است تا اعتراض ها توسط انجمن 
نظارت رسيدگي شود و بدين ترتيب شنبه 6 اسفند پرونده ها 
بررسي و نتيجه به شوراي عالي نظارت داده مي شود تا ظرف 
5 روز كاري در شورا نيز بررسي شده و پنجشنبه 11 اسفند 
با نهايي شدن راي شوراي عالي، ليست كانديداها به صورت 
عمومي منتشر مي شود. كانديداهاي تاييد صلاحيت شده 
از 12 تا 19 اس��فند براي تبليغات مهلت دارند. از 8 صبح 
روز جمعه 19 اسفند انجام هرگونه فعاليت تبليغاتي براي 
كانديداها ممنوع اس��ت تا 8 صبح ش��نبه 20 اسفند كه 
انتخابات به صورت سراسري تا ساعت 18 برگزار خواهد شد.

  آيين نامه جديد چه مي گويد؟ 
اما در آيين نامه جديد انتخابات اتاق چه آمده است؟ براساس 
آيين نامه هيات نمايندگان اتاق ايران و اتاق هاي شهرستان 
دوره رياس��ت اتاق هاي بازرگاني 2 دوره است و در صورت 
اتمام اين دوره رييس جديد براي اتاق بازرگاني بايد انتخاب 
شود، البته در كليات اصلاحيه آيين نامه هيات نمايندگان 
اتاق ايران و اتاق هاي شهرس��تان كه در بيست و ششمين 
نشست هيات نمايندگان اتاق ايران به تصويب رسيد اين 
قيد در نظر گرفته شد كه با توجه به آيين نامه جديد، تصدي 
رياس��ت در اتاق ايران، تهران و شهرستان ها در دوره سوم 
منوط به كسب دوسوم آراي هيات نمايندگان اتاق خواهد 
بود. با توجه به اين اصلاحيه در صورتي كه غلامحس��ين 
شافعي رييس فعلي اتاق ايران يا مسعود خوانساري رييس 
اتاق تهران موفق به اخذ دو سوم آرا هيات نمايندگان شوند 
مي توانند براي دور سوم هم به رياست خود در اتاق بازرگاني 
ادامه دهند، اما براس��اس ش��نيده ها غلامحسين شافعي 
براي اين دوره انتخابات ثبت نام نكرد و صلاحيت مسعود 
خوانساري هم احراز نشد و با اين شرايط شاهد رايزني براي 

روساي جديد اتاق هاي بازرگاني هستيم. همچنين طبق 
آيين نامه جديد هر فعال اقتصادي كه قصد كانديداتوري 
دارد بايد طي يك س��ال حداقل 15 ميليارد تومان فروش 
داشته و 20 كارمند بيمه شده به نامش ثبت شده باشد. به 
نظر مي رسد با اين شرايط كه در اين دوره با تغيير آيين نامه 
به وجود آمده، تعداد زيادي از ليست ائتلاف براي فردا، جهت 
حضور در انتخابات دوره دهم خارج مي شوند. علاوه بر اين 
موارد، يكي از مهم ترين انتقادها به اين آيين نامه پذيرفتن 
عضويت هيات مديره در شركت هاي دولتي است. به نظر 
منتقدان اين مساله به وضوح جاده براي ورود مديران دولتي 
بدون منع قانوني به مهم ترين نهاد بخش خصوصي هموار 
شده است. با اين همه بحث اصرار عده اي بر كانديداتوري 
عده اي ديگر و تلاش براي تاثيرگذاري و فشار براي تغيير 
راي ش��وراي عالي نظارت همچنان برقرار اس��ت و در اين 
ميان ش��اهد اخبار ضدو نقيض از سوي برخي رسانه هاي 

بعضا طرفدار يا منتقد هستيم. 

   وكيل الدوله ها مي آيند؟
با توجه به اينك��ه زمان زيادي تا برگ��زاري انتخابات اتاق 
بازرگاني ايران باقي نمانده؛ برخي پيش بيني مي كنند كه 
انتخابات پيش رو به دليل شرايط فعلي اقتصادي كشور و 
بي توجهي دولت به بخش خصوصي با اقبال گسترده فعالان 
اقتصادي همراه نشود. به گفته آنها، دولت نقش پررنگي در 
اقتصاد دارد و اين موضوع موجب شده تا فعالان اقتصادي 
حس كنند، نمي توانند در فضاي اقتصادي كشور اثرگذار 
باشند. از اين  رو براي ادامه حضور در اتاق بازرگاني هم تمايل 
چنداني ندارند. در واقع بخش خصوصي اقتصاد دولتي را 
مانع پيشرفت مي داند. برخي هم در اين روزها عنوان كردند 
كه دولت سيزدهم، مشغول رزومه سازي براي افراد نزديك 
به خود، براي ورود به اتاق بازرگاني است. به نظر مي رسد، 
علاوه بر چهره سازي از برخي جوانان نزديك به دولت، اين 
افراد يكي از اين شرايط را هم پيدا كرده اند تا ورود راحت تري 
به اتاق بازرگاني داشته باش��ند.  برخي هم انتخابات اتاق 
بازرگاني را يك انتخابات ناسالم مي دانند؛ چرا كه نظارت 
بر آن از درون سازمان صورت مي گيرد. اين افراد آيين نامه 
فعلي اتاق بازرگاني را هم داراي نقص مي دانند و معتقدند 
كه اين موضوع منجر به نقض انتخابات در برخي از دوره ها 
شده است. در سال هاي اخير آيين      نامه برخلاف قانون بوده 
و نظارت درستي نيز بر انتخابات اتاق بازرگاني صورت نگرفته 
است. از ديگر انتقاداتي كه اين روزها از سوي برخي از اعضا 
اتاق مطرح مي شود، اين است كه مسوولان و تصميم گيران 
اين دولت كه غالباً برخاسته از دانشگاه امام صادق يا نهادهاي 
خصولتي هستند، قصد دارند افراد نزديك به خود را در رأس 
بخش خصوصي قرار دهند تا علاوه بر مجلس و قوه قضاييه، 
به عنوان دو ركن ديگر حاكميت، بخش غيردولتي اقتصاد 
را هم با خود هم س��و كنند. تا جايي كه برخي فعالان اتاق 
بازرگاني از رزومه سازي دولت براي افرادي كه تخصص، 
س��ابقه و تجربه چنداني ندارند، خبر مي دهند. برهمين 
اس��اس برخي نگران هس��تند كه با دولتي  سازي بخش 

خصوصي، اتاق بازرگاني هويت خود را از دست بدهد وشاهد 
حضور بيشتر وكيل الدوله ها در اتاق هاي بازرگاني باشيم. 

   از اتئلاف ها خبري نيست؟
در دوره هاي قبل، رقابت هاي انتخاباتي بين ائتلاف ها بود، 
اما در اين دوره هنوز هيچ يك از ائتلاف ها به صورت رسمي 
اعلام موجوديت نكرده اند. به نظر مي رسد، درباره ائتلاف       ها 
بايد منتظر تاييد نهايي احراز اهليت در تاريخ دوم اسفند 
ماند. اما منابع آگاه از حضور قطعي ائتلاف براي فردا سخن 
مي گويند، كه به زودي ليست آنها منتشر مي شود. بازخواني 
انتخابات قبلي اتاق بازرگاني نشان مي دهد، اين ائتلاف كه 
در سال 93 شكل گرفت، در دوره اول بيشتر كرسي ها را از 
آن خود كرد. رهبران اصلي آن نيز »پدرام سلطاني و مسعود 
خوانساري« بودند. در سال 97 پدرام سلطاني از حضور در 
اتاق بازرگاني كناره گيري كرد اما همچنان در ائتلاف براي 
فردا به عنوان مهره كليدي و رهبر باقي ماند. البته عده اي 
از منتقدين اتاق شبهات زيادي درباره نحوه برگزاري اين 

انتخابات ها مطرح مي كنند. 
در اين دوره، مس��عود خوانساري هم كه دو دوره از رياست 
او بر اتاق تهران و دو دوره از نايب رييس��ي اش در اتاق ايران 
مي گذرد، گفته مي شود، بر اساس توصيه نهادهاي نظارتي، 
در اين دوره از انتخابات ش��ركت نك��رده. از اين رو دو مهره 
اصلي اين ائت��لاف در اتاق حضور نخواهند داش��ت. البته 
چنانچه او در اين دوره شركت مي كرد بر اساس آيين نامه 
جديد، نمي توانس��ت رييس اتاق تهران باشد. همچنين 
گفته مي ش��ود، برخي مهره هاي اصلي اين ائتلاف نيز در 
اين انتخابات ش��ركت نكرده اند؛ مانند: »محمد لاهوتي، 
محمدرضا انصاري، محمد اميرزاده، ناصر رياحي و محمد 
اتابك.« در واقع تا به اينجا از تركيب كنوني هيات رييسه 
اتاق تهران، تنها فاطمه مقيمي باقي مانده است. از اين رو، 

چهره هاي جديد به اين ائتلاف اضافه خواهند شد.
در اتاق ايران هم وضع بهتر از اتاق تهران نيست؛ به طوري كه 
چند عضو هيات رييسه اتاق ايران از جمله »غلامحسين 
شافعي، حسين جميلي و محمدرضا انصاري«، نيز در اين 
انتخابات غايب هس��تند. هرچند خبرها حكايت از  نامزد 
نشدن غلامحسين شافعي داشت، اما گفته مي شود كه او 
كنار نرفته بلكه كنار زده شد و از پايان يافتن عمر تشكلي 
او سخن گفته مي شود. هرچند دليل اصلي عدم ثبت نام 
اين افراد شاخص براي انتخابات دوره آينده اتاق بازرگاني 
هنوز مشخص نيست، اما به نظر مي رسد، تغيير در آيين نامه 
انتخابات هم شرايطي را فراهم كرده تا عده زيادي از ليست 
فعلي نتوانند در انتخابات نامزد شوند. البته اين شايعه هم 
مطرح ش��د كه حواش��ي رخ داده پيرامون اتاق بازرگاني، 
عملكرد ضعيف اتاق در دوره گذشته يا احتمال رد صلاحيت 
برخ��ي افراد به دليل دو تابعيتي ب��ودن مي تواند از عوامل 

تاثيرگذار در عدم ثبت نام اين چهره ها باشد.

  گزينه هاي جدي رياست؟ 
با وجود غيب چهره هاي ش��اخص وملك التجارها، برخي 

شنيده ها حاكي از آن اس��ت كه برخي روساي اتاق ها كه 
دوره رياست شان بر اس��اس آيين نامه جديد تمام شده، با 
كانديدا ك��ردن چهره هاي نزديك به خ��ود، قصد دارند از 
اين طريق رييس در س��ايه باش��ند و برنامه هاي خود را به 
پيش ببرند. برخي اعضا با انتقاد از اي��ن روند، آن را اجراي 
يك الگ��وي مافيايي در اتاق ها مي دانند.  ح��ال اما با كنار 
كشيدن شافعي و در غياب خوانساري، توجه ها به سمت 
»مهدي كرباسيان« كه پيش از اين از مديران دولتي بوده 
وچهره اي نزديك به خوانس��اري است، جلب شد و از او به 
عنوان كانديداي جايگزين نام برده شد. اما كرباسيان هم به 
دليل عدم داشتن عضويت پيوسته دو ساله در اتاق بازرگاني 
صلاحيتش براي ش��ركت در انتخابات رد شد. البته گفته 
مي شود تلاش ها براي تغيير نظر انجمن نظارت بر انتخابات 
و هيات عالي نظارت در اين زمينه آغاز شده و ممكن است 
تا روز اعلام نتايج شرايط براي حضور اين افراد فراهم شود. با 
اين حال، گمانه زني اوليه در مورد كانديداي رياست بر اتاق 
ايران و تهران آغاز شده است. »يحيي آل اسحاق« كه پيش 
از اين نيز رييس اتاق تهران بوده و دوره نخست شكل گيري 
ائتلاف براي فردا در اين طيف حضور داشت؛ زمزمه هايي از 
حضور مجدد او در ائتلاف براي فردا به گوش مي رسد. البته 
يك منبع مطلع در اين باره به »تعادل« گفت: آل اسحاق به 
عنوان يكي از گزينه ها براي رياست اتاق ايران مطرح شده، 
اما پس از رايزني ها ص��ورت گرفته، ظاهرا تمايل چنداني 
براي اين پست ندارد و رياس��ت اتاق تهران را به اتاق ايران 
ترجيح مي دهد. از آن سو، »حسين س��لاح ورزي« از اتاق 
لرستان و »محمد حسين روشنك« از اتاق مشهد هم از ديگر 
گزينه هاي جدي هستند كه تحركات خود را براي تصدي 
پست رياست اتاق ايران آغاز كرده اند. اما گزينه جدي ديگري 
كه طيف مقابل ائتلاف فردا براي تصاحب صندلي رياست 
اتاق تهران با او وارد مذاكره شده؛ كسي نيست جز »محمد 
مهدي راسخ« دبيركل اسبق اتاق تهران. يك منبع آگاه در 
گفت وگو با »تعادل« اين موضوع را تاييد و عنوان كرد: علاوه 
بر رياست اتاق، دبيركلي اتاق بازرگاني ايران نيز به او پيشنهاد 
شده است. راسخ اولين روزهاي كارش را با محمد نهاونديان 
آغاز كرد. او پس از انتخابات دور ششم اتاق هاي بازرگاني و 
انتخاب يحيي آل اسحاق به عنوان رييس نيز توانست سمت 
خود به عنوان دبيركل را حفظ كند. در انتخابات دور هفتم 
اتاق تهران نيز از سوي فعالان بخش خصوصي به عنوان 
نماينده اين اتاق برگزيده شد. بنابراين تا اينجاي كار بايد 
آل اسحاق و راس��خ را دو كانديداي جدي براي حضور 
در اتاق آتي دانس��ت. در آنسو، اما هنوز طيفي از سوي 
تحول خواهان و مجمع فعالان توسعه و پيشگامان تحول 
به صورت رسمي اعلام موجوديت نكرده اند. در دوره قبل 
انتخابات اتاق، تمام طيف ها در مقابل ائتلاف براي فردا 
با يكديگر ائتلاف كردند، اما در نهايت اين ائتلااف براي 
فردا بود كه توانست هر 40 كرسي اتاق تهران را به دست 
آورد. حال بايد منتظر ماند و ديد، آيا در كارزار انتخاباتي 
رقباي بيشتري به ميدان خواهند آمد يا امسال قرار است 

انتخابات با همين دو ائتلاف پيش برود. 
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احراز اهليت 58 درصد
از كانديداهاي انتخابات اتاق

دبير انجمن نظارت بر انتخابات اتاق هاي سراس��ر 
كش��ور از احراز اهليت يك ه��زار و 229 نفر يعني 
58 درصد كانديداها بر اس��اس رسيدگي انجمن 
به پرونده ه��اي ثبت نام  كنندگان خب��ر داد. دبير 
انجمن نظارت بر انتخابات اتاق هاي سراسر كشور 
از احراز صلاحيت يك هزار و 229 نفر از كانديداها 
در رس��يدگي اوليه ب��ه پرونده 2 ه��زار و 119 نفر 
ثبت نام كنن��ده در انتخاب��ات اتاق ه��اي بازرگاني 
خبر داد. ليس��ت نهايي نامزدهاي انتخاباتي بعد از 
رسيدگي شوراي عالي نظارت به اعتراض هاي واصله 

تهيه و منتشر مي شود.
جهانبخش سنجابي، دبير انجمن نظارت بر انتخابات 
در گفت وگ��و با »ات��اق ايران آنلاين« به تش��ريح 
جزييات روند انتخابات تا به امروز پرداخت و تشريح 
كرد: در كل 2 هزار و 121 ركورد ثبت نام در سامانه 
داشتيم كه دو نفر از آنها هم زمان به صورت حقيقي 
و حقوقي ثبت نام كرده بودند. با توجه به اينكه يك 
نفر نمي تواند هم زمان به ص��ورت حقيقي و نامزد 
انتخابات شود بنابراين يكي از ركوردهاي ثبت نام 

آنها به انتخاب خودشان حذف شد.
بر اساس اظهارات او از اين دو هزار 119 نفر 61.28 
درصد اش��خاص حقوقي و 38.76 درصد حقيقي 
هستند. در واقع از بين ثبت نام كنندگان، هزار و 119 
نفر دارنده كارت بازرگاني هستند كه 52.76 درصد 
را به خود اختصاص مي دهن��د و هزار و 2 نفر هم با 
كارت عضويت ثبت نام كردند كه 47.24 درصد را 

تشكيل مي دهند.
دبير انجمن نظارت با بيان اين مطلب كه بعد از اتمام 
زمان ثبت نام و مهلت تمديدي سه روزه، هيات هاي 
نظارت وارد رسيدگي شد، ادامه داد: اين هيات ها از 
بين 2 هزار و 119 نفر متقاضي، يك هزار و 625 نفر را 
تاييد كرده بودند كه 76.61 درصد ثبت نام كنندگان 
را شامل مي ش��د و اهليت 494 نفر يعني 23.29 
درص��د ثبت نام كنندگان هم احراز نش��ده بود كه 
بيش��تر به دليل نقص مدارك و نبود شروط كافي 

براي تاييد صلاحيت اين افراد بود.
س��نجابي ادام��ه داد: بع��د از اين، كاندي��داي رد 
صلاحيت ش��ده مي توانس��تند اعت��راض خود را 
ثبت كنند. به دنب��ال آن انجمن طبق برآوردهاي 
هيات هاي نظارت، رسيدگي به تك تك پرونده ها 
را شروع كرد كه شامل پرونده هاي تاييد صلاحيت 
ش��ده و رد شده كه مورد اعتراض قرار گرفته است، 
مي شد. پس به زمان بيشتري براي بررسي نياز بود 
و بر اين اساس تاريخ انتخابات تغيير كرد و ده روز به 
عقب افتاد تا حقي از كسي ضايع نشود و پرونده ها 

دقيق مورد رسيدگي قرار گيرند.
او با اشاره به اينكه انجمن توانست تا ساعت 24 روز 
پنجشنبه 28 بهمن ماه كل پرونده ها را رسيدگي 
و نظر خود را از روز قبل به خود كانديدا اعلام كند، 
افزود: از بين كل ثبت نام كنندگان در واقع يك هزار 
و 229 نفر يعني 58 درصد كانديدا واجد ش��رايط 
و 890 نفر فاقد ش��رايط تشخيص داده شدند، كه 
البته 3 نفر از كانديدا ه��م انصراف دادند كه دو نفر 
آنها هم��ان افرادي بودند كه هم به صورت حقيقي 
و هم حقوقي ثبت نام ك��رده بودند. دبير نظارت بر 
انتخابات ادامه داد: تاييد ش��دگان بايد منتظر نظر 
شوراي عالي باشند و طبق تقويم اعلام شده 7 روز از 
12 تا 18 اسفند مجاز به تبليغات هستند. 20 اسفند 
هم انتخابات برگزار خواهد شد. 890 نفر كه واجد 
شرايط شناخته نشدند از طريق لينكي كه در پيامك 
ارسالي به دست آنها رسيده است مي توانند اعتراض 
خود را ثبت كنند تا پرونده آنها توس��ط دبيرخانه 
شوراي عالي نظارت بررسي و نتايج و ليست نهايي 
واجدان شرايط حضور در انتخابات اين دوره هيات 

نمايندگان تهيه و منتشر شود.

رشد 8  درصدي توليد
فرش دستباف از ابتداي امسال

ريي��س مركز ملي فرش ايران از رش��د 8 درصدي 
توليد فرش دستباف از ابتداي امسال تاكنون خبر 
داد. به گزارش خبرگزاري تس��نيم، فرحناز رافع 
گفت: فرش دستباف ايران به عنوان نخستين كالاي 
صادراتي غير نفتي از سوي 3 رييس جمهور امريكا 
تحريم شده، ولي توليد كنندگان ما در اين عرصه با 
اتكا به اقتصاد و توان داخلي توليد را افزايش داده اند.

رييس مركز ملي فرش ايران ادام��ه داد: از ابتداي 
امسال تاكنون در زمينه هاي مختلف صنايع عمومي 
از جمله صنايع خلاق  و فرش دستباف نزديك به 11 
درصد رشد توليد داشته ايم. وي افزود: همچنين در 
حوزه منسوجات و نساجي با بيش از 17 درصد رشد 
به توليد قابل توجهي رسيده ايم. رييس مركز ملي 
فرش ايران گفت: از ابتداي امس��ال در حوزه فرش 
دستباف نزديك به 8 درصد رشد توليد در مقايسه 
با مدت مشابه س��ال قبل داشته ايم و دراين زمينه 
كار هاي بسيار بزرگي در حال انجام است. رافع گفت: 
با اتصال صنعت و س��نت به علم و فناوري و تفاهم 
نامه وزير صمت با وزارت علوم كه زيرمجموعه آن 
تفاهم نامه با پارك علم و فناوري بوده است، 3 مركز 
رشد در حوزه فرش دستباف راه اندازي شده است. 
به گفته رييس مركز ملي فرش ايران هم اكنون در 
حال راه اندازي كانون ش��كوفايي دانش آموزي در 
هنرس��تان هاي فرش با همكاري وزارت آموزش و 
پرورش و وزارت علوم هستيم. وي گفت: در راستاي 
اين فعاليت ها چند ش��ركت دانش بنيان در حوزه 
قاليشويي در زنجيره توليد فرش ، و به ويژه پردازش 
فعال شده كه به تجاري سازي رسيده و 200 واحد 
در تثبيت نوع رنگ، تس��ريع شستش��و و كيفيت 
شستشو از مزاياي دانش بنيان ها بهره مند شده اند. 
رافع افزود: با استفاده از بستر علم و فناوري مي توان 
كار هاي بزرگي را براي صنايع مختلف فرش دستباف 
انجام دهيم كه هم اكنون در حال توسعه آن هستيم.

تسويه مطالبات قطعه سازان
تا پايان سال

ريي��س انجمن همگن قطعه س��ازي گفت: مقرر 
شده مطالبات قطعه سازان از خودروسازان تا پايان 
سال پرداخت ش��ود. محمدرضا نجفي منش در 
گفت وگ��و با مهر در مورد مطالبات قطعه س��ازان 
از خودروس��ازان اظهار كرد: بر اس��اس آماري كه 
تا يك ماه پيش جمع آوري كرديم، مشخص شد 
خودروسازان بدهي بالغ بر 50 هزار ميليارد تومان 
به قطعه سازان دارند و قرار بود اين مطالبه تا پايان 
دي ماه پرداخت شود. رييس هيات مديره انجمن 
صنايع همگن قطعه س��ازي كش��ور افزود: با اين 
حال وزارت صمت اعلام كرد كه 32 هزار ميليارد 
تومان بدهي معوق قطعه سازان از خودروسازان 

تا پايان سال پرداخت خواهد شد.

نخستين سري واگن هاي 
مسافري پنج ستاره واگن پارس 

مپنا اراك رونمايي شد
آيين رونمايي از نخستين س��ري واگن هاي مسافري 
پنج ستاره و واگن هاي 26 متري حمل كانتينر شركت 
واگن پارس مپنا اراك، عصر شنبه با حضور معاون اجرايي 
رييس جمهور، استاندار مركزي، نمايندگان مردم اراك 
خنداب و كميجان در مجلس ش��وراي اسلامي و ديگر 
مسوولان استاني برگزار شد.  به گزارش ايرنا، مديرعامل 
شركت واگن پارس مپنا اراك در حاشيه رونمايي از اين 
واگن ها در جمع خبرنگاران، افزود: 2 سري محصولات 
توسط اين شركت توليد شده كه نخستين سري آن آماده 
تحويل به شبكه است. »مرتضي ملانژاد« افزود: يكسري 
از واگن هاي 26 متري از قبل نمونه آن ساخته شده بود، 
اما مشتري براي خريد اين محصول نبود كه حدود سه 
ماه پيش، مشتري از سازمان كش��تيراني پس از تاييد 
اين محصول، سفارش 100 دستگاه از اين محصول را به 
شركت واگن پارس مپنا اراك داد كه نخستين محموله 
امروز تحول شد. وي بيان كرد: محصول دوم واگن هاي 
مسافري پنج س��تاره است كه نخستين سري آن آماده 
تحويل اس��ت و تلاش است تا پايان س��ال، حداقل 15 
دستگاه ديگر تحويل شود تا آماده ارايه خدمات به زائرين 
شود. مديرعامل ش��ركت واگن پارس مپنا اراك اضافه 
كرد: ارزش مالي اين واگن ها، 650 هزار يورو است و توليد 
اين محصولات مانع خروج ارز از كشور مي شود. ملانژاد 
اظهار داش��ت: اين ظرفيت و توانمندي در كشور وجود 
دارد كه ماهانه 8 تا 10 دستگاه توسط اين شركت توليد 
و تحويل صنعت ريلي كشور شود. شركت واگن پارس 
اراك واحد توليدي مادر تخصصي در حوزه محصولات 
ريلي خاورميانه است. اين ش��ركت در سال 1354 آغاز 
به كار كرد و در س��ال 1364 با س��رمايه گذاري سازمان 
صنايع و نوسازي ايران به يكي از زير مجموعه هاي اين 
س��ازمان پيوس��ت. كارگاه هاي توليدي شركت واگن 
پارس در فضايي به وسعت 33 هكتار جانمايي شده است. 
اين شركت به عنوان بزرگ ترين سازنده انواع لكوموتيو، 
واگن هاي باري، مس��افري و مترو در خاورميانه، متولي 
اصلي توليدات سيستم حمل و نقل ريلي كشور است. 
همچنين معاون اجراي��ي رييس جمهور گفت: بيش از 
280 هزار ميليارد تومان اعتبار براي افتتاح طرح هاي دهه 
فجر كشور هزينه شد و در كنار اين طرح ها، هشت و نيم 
ميليارد دلار نيز سرمايه گذاري صورت گرفت.  به گزارش 
ايرنا، »محمد منصوري« در جريان سفر يك روزه خود 
به استان مركزي و در حاشيه آيين رونمايي از نخستين 
سري واگن هاي مسافري پنج ستاره و واگن هاي 26 متري 
حمل كانتينر در ش��ركت واگن پ��ارس اراك، در جمع 
خبرنگاران، افزود: سهم استان مركزي از اين پروژه ها رقم 
قابل توجهي است و بيش از يك هزار و 500 طرح كوچك 
و بزرگ با اعتباري بالغ بر چهار هزار و 700 ميليارد تومان 
در اين اس��تان افتتاح و بهره برداري شد. وي بيان كرد: با 
افتتاح اين طرح ها زمينه اش��تغال بيش از هشت هزار و 
300 نفر در استان مركزي ايجاد شد و در ميان طرح هاي 
افتتاح شده، برخي به لحاظ راهبردي در كشور از اهميت 
ويژه اي برخوردار است. سرپرست نهاد رياست جمهوري 
ادامه داد: مي توان اذعان داش��ت، مجموعه واگن سازي 
پارس، نماد كارآمدي و توسعه صنعت ريلي كشور است 
و كاركنان اين واحد توليدي، زحماتي زيادي را متحمل 
ش��دند تا محصولات ويژه با فناوري هاي پاي��ه بالا را در 
صنعت واگن سازي و توليد لكوموتيو آماده كنند كه در 
نوع خود بي نظير است.منصوري اظهار داشت: گلايه هايي 
از سوي مس��وولان اين واحد توليدي نسبت به واردات 
لكوموتيو و واگن مطرح اس��ت كه مقرر شد اين مهم در 
هيات دولت مورد پيگي��ري قرار گيرد. وي بيان كرد: در 
بازديد از اين واحد توليدي، 2 محصول از نخستين سري 
واگن هاي مسافري پنج ستاره و واگن باري 26 متري با 
قابليت حمل كانتينرهاي 20 فوت وارد چرخه توليد شد 
كه در صنايع ريلي و بندري كشور مورد نياز و قابل استفاده 
اس��ت.  معاون اجرايي رييس جمهور افزود: تا زماني كه 
مجموعه ه��اي توانمندي چون واگن پارس در كش��ور 
فعال است بايد سياست هاي لازم در راستاي حمايت از 
توليد داخل به كارگيري شود و اين مجموعه ها به حداكثر 
ظرفيت توليدي خود دست يابند. منصوري ضمن تاكيد 
بر اينكه سياست دولت مردمي نيز اين رويكرد است كه با 
بهره گيري از تمام ظرفيت خود از صنايع داخلي حمايت 
كند، گفت: شركت واگن سازي پارس مپنا، تجمع ظرفيت 
مهندسي و نيروهاي نخبه جوان انقلابي داخل كشور و 
هم افزايي كارگران است و فعال شدن كامل اين مجموعه 
مي تواند مانع خروج ارز از كشور شود. وي، صنعت ريلي 
را جزو صنايع راهبردي كشور عنوان كرد و اظهار داشت: 
دولت به اين موضوع توجه ويژه دارد و اين مهم با جديت 
پيگيري مي شود تا حمايت همه جانبه از اين مجموعه 
صورت گيرد. سرپرست نهاد رياست جمهوري در بخش 
ديگري از سخنان خود، از حضور مردم در راهپيمايي 
امروز تشكر كرد و عنوان كرد: اين حضور بي نظير بود، 
فتنه ها را خنثي كرد و تعلق خاطر و دلبستگي عميق 

باور مردم به آرمان هاي انقلاب را تداعي كرد.

در پشت صحنه  انتخابات بخش خصوصي چه خبر است؟/ وكيل الدوله ها به پارلمان تجار مي آيند؟ 

پايان	ملك	التجارها	در	اتاق؟		

عرضه انبوه دام سبك از اواسط اسفند 

 قيمت گوشت كاهشي مي شود؟
رييس مجمع ملي صادركنندگان دام زنده از عرضه انبوه دام 
سبك از اواسط اسفندماه در سراسر كشور خبر داد و گفت: با 
عرضه انبوه دام زنده سبك، قيمت گوشت قرمز در فروردين و 

ارديبهشت ماه سال 1402 كاهش خواهد يافت.
به گ��زارش خبرگزاري تس��نيم، منصور پوري��ان درباره 
وضعيت بازار دام زنده و گوشت قرمز داخلي گفت: افزايش 
كاذب قيمت گوشت گوسفندي ناش��ي از نوسان نرخ ارز، 
نوسان قيمتي برخي كالاها، تاخير در حمل و نقل به دليل 
شرايط آب و هوايي و سودجويي برخي دلال ايجاد شد كه 

با بي رغبتي و تقاضاي پايين مصرف كنندگان روبرو شد.
به گفته وي، از اواسط اسفندماه دام هاي استان هاي جنوبي 
كشور به بازار عرضه مي شود زيرا با گرم شدن هوا و خشكي 
شدن مراتع، نگهداري دام سخت مي شود. رييس مجمع 
ملي صادركنندگان دام زنده اظهارداشت: اكنون با عرضه 
مويرگي گوشت قرمز منجمد توسط شركت پشتيباني امور 
دام كشور و گوشت گرم وارداتي، قيمت گوشت گوسفندي 

در برخي استان ها و مناطق تهران فروكش كرده است اما در 
برخي مناطق نيز همچنان با قيمت هاي بالا و غيرمنطقي 
عرضه مي شود. وي تصريح كرد: طي سال هاي گذشته با 
استمرار خشكسالي ها روبرو بوديم بنابراين دامداران به دليل 
بالا بودن قيمت نهاده هاي دامي و نبود علوفه مرتعي، دام هاي 
خود را زودتر از موعد به بازار عرضه مي كردند اما امسال به 
دليل بارش هاي مناسب در اكثر استان هاي كشور از جمله 
خوزستان، فارس، ايلام، كرمانشاه، كهگيلويه و بويراحمد و 
لرستان زايش ها نسبت به 10 سال گذشته بي سابقه بوده 
اس��ت. پوريان گفت: امس��ال به دليل وجود مراتع خوب، 
دامداران تلاش كردند تا دام هايشان به وزن مناسب براي 
عرضه به بازار برس��د بنابراين پيش بيني مي شود از اواخر 
اسفندماه امسال و اوايل فروردين ماه سال 1402 عرضه دام 
زنده به بازار به شكل گسترده اي انجام شود كه بايد براي اين 
مهم برنامه ريزي لازم صورت گيرد. وي براين باور است كه 
برنامه ريزي توليد، ذخيره سازي و صادرات دام زنده و گوشت 

قرمز بايد در نيمه اول هر سال انجام شود و در نيمه دوم سال 
فرايند ذخيره س��ازي و صادرات اگر متوقف نشود، بازار با 
چالش روبرو خواهد شد. رييس مجمع ملي صادركنندگان 
دام زنده افزود: اكنون گزارش وضعيت زايش هاي بهاره به 
معاونت امور دام وزارت جهاد كشاورزي ارايه شده است تا با 
وفور عرضه دام و به تعادل رسيدن قيمت ها در بازار گوشت 
قرمز با چالش مازاد محصول روبرو نشويم، بنابراين انتظار 
مي رود از اكنون براي نيمه اول س��ال 1402 برنامه ريزي 
جهت توليد، خريد حمايتي مازاد دام زنده و صادرات داشته 
باشيم تا توليد كنندگان ما با مشكل جدي روبرو نشوند. به 
گفته وي، امسال بودجه براي خريد تضميني سال 1402 
دام زنده مازاد در لايحه بودجه تعريف شده است كه مي تواند 
در خريد و ذخيره سازي انبوه گوشت قرمز موثر واقع شود. 
رييس مجمع ملي صادركنندگان دام زنده درباره وضعيت 
جمعيت دامي كشور اظهارداشت: طبق آمارهاي موجود 
جمعيت دام سبك بين 65 تا 71 ميليون راس، دام سنگين 

گوش��تي حدود 3 ميليون و 600 هزار راس، دام سنگين 
شيري يك ميليون و 300 هزار راس، گاوميش 73 هزار راس 
و شتر 13 هزار راس است كه همه اينها گوشت قرمز محاسبه 
مي شوند بنابراين با توجه به بارش هاي مناسب، جمعيت 
دامي در هم��ه موارد افزايش مي يابد كه در بازار گوش��ت 
قرمز اثرگذار اس��ت. پوريان افزود: قيمت دام زنده سبك را 
براساس درجه بندي بين 90 تا 120 هزارتومان و دام سنگين 
درجه بندي بين 90 تا 105 هزارتومان است. بنابراين قيمت 
لاشه اين محصول در بازار بايد براي گوشت گوسفندي 
نر درجه يك 220 هزارتومان و گوش��ت گوساله 210 
هزارتومان باشد همچنين تكه هاي تفكيكي گوشت 
گوس��فندي درجه يك 250 هزارتومان و گوس��اله نر 
درجه يك 220 هزارتومان به دست مصرف كنندگان 
برسد. وي قيمت واقعي دام زنده سبك نر درجه يك را با 
توجه به افزايش هزينه هاي توليد، 120 هزارتومان و دام 
سنگين گوساله نر درجه يك را 100 هزارتومان دانست.



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R  Sun. Feb 19. 2023  2436   يكشنبه 30 بهمن 1401    28 رجب 1444  سال نهم    شماره

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحبامتیاز:موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:حجتطهماسبي
سردبیر:حجتطهماسبي

نشانی:خیابانستارخان-خیابانكوثردوم-بنبستمینو
تلفن:66420769-نمابر:66420417

چاپ:همشهري2-توزيع:نشرگسترامروز-تلفن:61933000
سازمانشهرستانها:66126088

اذانظهر:12:18اذانمغرب:18:07اذانصبحفردا:5:24

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبس�ايترس�ميروزنامهدردسترساست

خبرروز

شمار جان باختگان زلزله در تركيه و سوريه از ۴۵ هزار نفر گذشت
شمار قربانيان زلزله ويرانگر ۷.۸ ريشتري در تركيه و سوريه با گذشت ۱۲ روز از وقوع آن، به بيش از ۴۵ هزار نفر رسيده است. 
براس��اس گزارش العربيه و به گفته مسوولان و منابع پزش��كي، تنها در تركيه ۳۹ هزار و ۶۷۲ هزار و در سوريه حدود ۵۴۰۰ 
نفر در اثر زلزله مهيب جان خود را از دس��ت دادند كه آمار تاييد شده جان باختگان را به بيش از ۴۵ هزار نفر رساند. سليمان 
س��ويلو، وزير كشور تركيه در برنامه زنده شبكه سي ان ان ترك شمار قربانيان را تا شب گذشته ۳۹ هزار و ۶۷۲ تن اعلام كرد 
و همچنين گفت كه حدود ۸۲ هزار س��اختمان بر اثر اين زلزله در تركيه فروريخته يا به شدت آسيب ديده است. تاكنون در 

مناطق زلزله زده در بيش از ۲۰ هزار ساختمان  عمليات جست وجو و نجات انجام شده است.

رويداد

رييس گ��روه مناب��ع آب و پايش تالاب هاي س��ازمان 
حفاظت محيط زيست گفت: به رغم جلسات، مكاتبات 
و پيگيري هاي انجام شده، تاكنون همكاري ثمربخشي از 
سوي شركت هاي آب منطقه اي وابسته به وزارت نيرو 
صورت نپذيرفته اس��ت و چنانچه اقدامي انجام ش��ده، 
به صورت كوتاه مدت و مقطعي بوده و پاسخگوي تامين 
نياز محيط زيستي و جلوگيري از آثار تخريبي بلندمدت 
در تالاب ها نبوده اس��ت. صديقه م��درس طباطبايي، 
با اش��اره به اصلي ترين فعاليت هاي س��ازمان حفاظت 
محيط زيست براي حفاظت از تالاب هاي كشور اظهار 
كرد: تعيين و نظارت بر تامين نياز آبي محيط زيس��تي 
تالاب ها و رودخانه هاي كشور، تهيه و اجراي برنامه هاي 
حفاظت و احياي تالاب ها، تهيه و اجراي برنامه مديريت 
جامع تالاب ها با رويكرد زيست بومي و پايش تالاب هاي 
كشور از اصلي ترين فعاليت هاي سازمان حفاظت محيط 
زيست براي حفاظت از تالاب هاي كشور است. او درباره 
تعداد تالاب هاي تح��ت مديريت س��ازمان براي احيا 
گفت: در حال حاضر تعداد ۲۲۶ تالاب شامل تالاب هاي 
فهرست آيين نامه اجرايي قانون حفاظت، احيا و مديريت 
تالاب هاي كش��ور تح��ت مديريت س��ازمان حفاظت 
محيط زيست است. بيش��تر اين تالاب ها - كه وسعتي 
در حدود ۴.۳ ميليون هكتار از كل مساحت كشور را در 
برگرفته اند- داراي برنامه هاي مديريت و احيا هستند. 
مدرس طباطبايي ادامه داد: از ميان اين تالاب  تعداد 
۲۵ مجموعه تالابي از جمله تالاب هاي اروميه، انزلي، 
ميانكاله و خليج گرگان، گاوخوني، ارژن و پريش��ان، 
شادگان و هامون با وسعتي حدود ۴.۱ ميليون هكتار از 

جمله تالاب هاي رامسر سايت ايران هستند.

   تكاليف قانوني مرتبط با تعيين و تامين
 نياز آبي محيط زيستي تالاب هاي كشور

رييس گروه منابع آب و پايش تالاب هاي سازمان حفاظت 
محيط زيست با اس��تناد به ماده ۲ قانون حفاظت، احياء 
و مديريت تالاب هاي كشور به وظيفه سازمان حفاظت 
محيط زيست اشاره كرد و توضيح داد: براساس اين ماده 
سازمان مكلف اس��ت نياز آبي محيط زيستي تالاب ها را 

تعيين و وزارت نيرو مكلف اس��ت ضمن تدوين و اجراي 
برنامه مدون، نسبت به تخصيص و تأمين آن اقدام كند. در 
راستاي اجراي قانون و با توجه به حساسيت و شكنندگي 
وضعيت منابع آب و محيط زيست در حوضه هاي آبخيز 
تالاب ها و رودخانه ها، همچنين به منظور حفظ سلامتي 
و پايداري و امكان ارايه خدمات اكوسيستمي توسط آنها، 
نياز آبي محيط زيستي تالاب ها مطالعه و براي سه وضعيت 
خشكسالي، نرمال و ترسالي تعيين و در قالب جداول توزيع 
ماهانه ارايه مي شود. مدرس طباطبايي باتوجه به رويكرد 
حوضه اي وزارت نيرو توضيح داد: باتوجه به اين رويكرد در 
خصوص حجم منابع آب سطحي قابل برنامه ريزي براي 
مصارف محيط زيستي و پايداري جريان و از آنجا كه پس از 
خاتمه مطالعات تعيين نياز آبي محيط زيستي تالاب ها و 
رودخانه ها و پيگيري تخصيص و تامين آب توسط سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت، تامين آب مورد نياز تالاب ها از 
سوي وزارت نيرو به صورت حوضه اي صورت مي پذيرد، 
ش��رح خدمات تعيين نياز آبي محيط زيس��تي مصوب 

سازمان به صورت حوضه اي تدوين شده است.

    وضعيت پروژه هاي تعيين نياز آبي
محيط زيستي تالاب ها

او درباره وضعيت پروژه هاي تعيين نياز آبي محيط زيستي 
تالاب ها تصريح ك��رد: در حال حاضر پروژه هاي تعيين 
نياز آبي محيط زيستي ۳۶ مجموعه تالابي و رودخانه اي 
خاتمه يافته است و هشت مجموعه در دست مطالعه يا 
تدقيق و بازنگري قرار دارد همچنين تخصيص و تامين 
نياز آبي محيط زيس��تي تالاب ها و رودخانه هاي كشور 
طي جلسات مش��ترك كارگروه آب و محيط زيست با 
بخش هاي مختلف وزارت نيرو و روساي حوضه هاي ۹گانه 
به صورت مستمر در دست پيگيري قرار دارد.رييس گروه 
منابع آب و پايش تالاب ها س��ازمان حفاظت محيط 
زيست افزود: سازمان حفاظت محيط زيست در جهت 
عمل به وظيفه قانوني تصريح شده در قانون حفاظت، 
احياء و مديريت تالاب هاي كشور، نسبت به تامين نياز 
آبي محيط زيستي تالاب ها اقدام و نتايج مطالعات را 

به صورت رسمي به وزارت نيرو اعلام كرده است.

    همكاري اندك شركت آب منطقه اي 
وابسته به وزارت نيرو

مدرس طباطباي��ي با اش��اره به مي��زان همكاري 
ش��ركت هاي آب منطقه اي وابس��ته به وزارت نيرو 
اظهار كرد: به رغم جلسات، مكاتبات و پيگيري هاي 
انجام ش��ده، تاكنون همكاري ثمربخش��ي از سوي 
ش��ركت هاي آب منطقه اي وابس��ته به وزارت نيرو 
صورت نپذيرفته است و بعضا چنانچه اقدامي انجام 
شده، به صورت كوتاه مدت و مقطعي بوده و پاسخگوي 
تامين نياز محيط زيستي و جلوگيري از آثار تخريبي 
بلندمدت در تالاب ها نبوده اس��ت و وضعيت فعلي 

تالاب هاي كشور بيانگر اين موضوع است.

   نظارت بر تامين حق آبه تالاب ها
وظيفه كيست؟

او درباره مس��وول نظارت بر تامين حق آبه تالاب ها 
گفت: نظارت بر تامين حق آبه تالاب ها از وظايف ستاد 
ملي هماهنگي و مديريت تالاب هاي كشور به رياست 
معاون اول رييس جمهوري همچنين باتوجه به قانون 

تالاب ها بر عهده مجلس شوراي اسلامي نيز است.

   ابلاغ حق آبه مقرر تالاب ها
م��درس طباطبايي در پايان با توجه به مش��كلات 
موجود در تامين حق آبه تالاب ها همچنين رسيدن 
اين حق آبه به پيكره آبي تالاب ها به موضوعات اشاره 
شده در چهارمين جلسه ستاد هماهنگي و مديريت 
تالاب هاي كشور پرداخت و توضيح داد: در خصوص 
تامين نياز آبي محيط زيستي و حق آبه تالاب هاي 
كشور مقرر شد به استانداران استان هاي تالابي ابلاغ 
ش��ود تا بر اساس حق آبه تعيين ش��ده، استانداران 
نسبت به ايجاد سازوكار جدي و نظارتي به گونه اي 
اقدام كنند كه ضمن جلوگيري از برداشت غيرمجاز 
آب، حق آبه تخصيص يافته به تالاب وارد شود. بدين 
جهت پيگيري و تحقق اين موضوع نيازمند همكاري 
و اقدام كليه دستگاه هاي مسوول به طور هماهنگ و 

يكپارچه تا حصول نتايج مطلوب است.

انتقادمحيطزيستازهمكارياندكوزارتنيروبرايتامينحقآبهتالابها
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 ماموريت اصلي اتاق چيست؟ 
 صراحت مشكلات و موانع و تهديد ها را نقد مي كنيم، 
سياست هاي جايگزين هم پيشنهاد بدهيم. اين 
يعني فقط به ذكر ايرادات آيين نامه ها و قوانين بسنده 
نكنيم؛ به عبارتي ديگر، اينكه همواره بگوييم فلان 
سياست ها و قواعد ايراد دارد يا به شكل نامناسبي 
اجرا مي ش��ود يا فلان اقدامات و دستورالعمل ها 
موج��ب نااطميناني در فعالين اقتصادي ش��ده و 
مانع توسعه اقتصادي است، كافي نيست، بلكه بايد 
بتوانيم به صورت مكتوب و مدون به سياست گذار 

پيشنهاد دهيم. 
اتاق در دوره هاي گذش��ته در حوزه تجويز و دادن 
راه حل جايگزين خيلي موفق نبوده و جاي كار زيادي 
داريم، موارد خوبي را در اين دوره مشاهده كرديم 
اما هنوز در مرحله يادگيري هستيم. ما از انديشكده 
و پژوهش��كده هاي اقتصادي و سياس��ت گذاري 
خواستيم كه براي ما س��ندهاي سياست گذاري 
توليد كنند، يا درباره قانون جهش توليد دانش بنيان 
ما آيين نامه را به مشاوراني در بيرون اتاق سپرديم كه 
از ديدگاه بخش خصوصي آيين نامه بنويسند، چون 
قانون بدون آيين نامه ارزشي ندارد، آيين نامه خوب 
قانون را به قانون اثربخش تبديل مي كند و آيين نامه 
ضعيف، از اثربخشي قانون مي كاهد. بنابراين خيلي 
بايد تلاش كنيم كه خروجي هايي از جنس تجويز را 

در اتاق بيشتر كنيم.
در حوزه »توانمندسازي اعضا«، مهم ترين اتفاقي 
كه اتاق بايد رقم بزند، رفتن به سمت باور و اقدام به 
نوآوري است كه اگر دير بجنبيم، همه مزيت هاي 
رقابتي را در عرصه بين المللي از دست مي دهيم و 
ديگر چيزي باقي نمي ماند. دنيا به شدت سريع در 
اين حوزه پيش مي رود، تحولات بسيار سريع است 
و ما به عنوان ات��اق، كاري كه تك تك اعضاي مان 
نمي توانند انجام دهند، رصد كردن تحولات فناوري 
و ترندهاي جهاني است. ما بايد اين كار را انجام داده 
و در اختيار اعضاي مان قرار دهيم و كمك كنيم كه 
باور كنند حركت به سمت انقلاب صنعتي چهارم 
ض��رورت دارد و بعد از آن ض��رورت، حتما برايش 
اقدام كنند. ي��ادآوري اين خاطره ش��ايد خالي از 
لطف نباشد، وقتي در مدرسه تكاپو دوره  چندروزه 
آموزش��ي را در خصوص انقلاب صنعتي چهارم و 
تحول ديجيتال با كمك اتاق مشترك ايران و آلمان 
طراحي و اجرا كرديم كه بخشي از آن را بنده تدريس 
كردم. رييس آلماني اتاق ايران و آلمان در اين زمينه 
اينطور مي گفت كه ش��ما در ايران تعداد دوره ها و 
جلسات تان در حوزه انقلاب صنعتي چهارم خيلي 
بيش��تر ازما در آلمان است اما ميزان اقدامي كه در 
صنايع تان انجام شده، بسيار پايين است. بنابراين 
ما هر كاري مي كني��م بايد معطوف به اين نتيجه 
باشد كه بنگاه هاي بزرگ و صنايع پيشروي مان به 
سمت انقلاب صنعتي چهارم بروند و اين مهم ترين 
كاري است كه اتاق مي تواند در مقوله توانمندسازي 

اعضايش انجام دهد.

وضعيت»تزريق«و»توليد«واكسنHPVدرايران
رييس اداره كنترل و مقابله با سرطان وزارت بهداشت 
درباره آخرين اقدامات در زمينه تزريق واكسن HPV در 
كشور توضيح داد. دكتر ليلا مودب شعار درباره وضعيت 
تزريق واكس��ن HPV و پوشش بيمه اي آن در كشور، 
گفت: واكسن HPV، واكسني بسيار موثر است كه براي 
جلوگيري از سرطان دهانه رحم در درصد بالايي از موارد 
موثر است. اين واكسن كه در بسياري از كشورهاي دنيا 
استفاده مي شود، در ايران مورد مطالعه هزينه-اثربخشي 
قرار گرفته است. در عين حال واكسن دو ظرفيتي ايراني 
HPV هم توليد شده است و شركت ديگري نيز در حال 
تست واكسن چهارظرفيتي HPV است تا اگر به تاييد 
سازمان غذا و دارو برسد، در اختيار قرار بگيرد. او افزود: 
لزوم اس��تفاده از واكس��ن HPV در گروه هاي سني و 
جنسي مختلف در دنيا بررسي شده است، اما بهترين 
سن و بهترين جنس براي تزريق واكسن، بين ۹ تا ۱۴ 
سالگي در دختران است. مودب شعار همچنين گفت: 
مطالعات نش��ان داده اند كه واكسن HPV بيش از ۷۰ 

درصد و در برخي موارد بيش از ۹۰ درصد موثر اس��ت 
و مي تواند از بروز سرطان دهانه رحم پيشگيري كند، 
اما با توجه به نگراني هايي كه درباره عوارض اين واكسن 
وجود دارد، مطالعات بايد در سطح ملي هم انجام شود 
و براساس نيازهاي ملي در مورد آن تصميم گيري شود. 
او در ادامه درباره تاثير آلودگي هوا بر بروز سرطان نيز، 
گفت: آلودگ��ي هوا مي تواند بر افزايش بروز س��رطان 
اثرگذار باشد و بررس��ي ها و اقدامات لازم در اين زمينه 

در حال انجام است.

افزايشقيمتگوشتقرمز،پرداختعيديبازنشستگانبامبالغباورنكردني

حالاديگرقيمتهاتكذيبميشوند
تورمبيشتر،درآمدكمتر،سفرههايخاليتر

گليماندگار|
 از روز پنجشنبه خبري در فضاي مجازي 
دست به دست مي شود، قيمت گوشت 
قرمز ب��ه بيش از ني��م ميليون تومان رس��يد، البته 
مديرعامل س��ازمان مديريت ميادين ميوه و تره بار 
ش��هرداري تهران خيلي زود اي��ن قيمت را تكذيب 
كرد و گفت كه در ميادين ميوه و تره بار تهران قيمت 
هر كيلو گوش��ت ۲۳۲ هزار تومان است. اما اين مقام 
مسوول فراموش كرد كه تهيه گوشت از ميادين ميوه 
و تره بار نياز به پيش شرط هايي دارد. اينكه مردم بايد 
از صبح خيلي زود براي تهيه آن در صف هاي طويل 
بايستند و اينكه تنها بازار ميوه و تره بار نيست كه قيمت 
اقلام را مشخص مي كند. شما خيلي راحت مي توانيد 
به سايت هايي كه فروش آنلاين دارند سر بزنيد يا نه 
به فروش��گاه هاي بزرگ كه گوشت هاي بسته بندي 
با مارك هاي متنوع را به فروش مي رس��انند برويد و 
قيمت ها را ملاحظه كنيد. مثلا در سايت فروش آنلاين 
مهيا پروتيين قيمت هر كيلو گوش��ت گوس��فندي 
بدون استخوان ۵۰۹ هزار تومان است. گوشت قيمه 
خورشتي ۵۰۰ گرم ۲۸۸هزار و ۵۰۰ تومان در واقع 
قيمت ها ديگر چيزي نيست كه بتوان به سادگي آنها 
را تكذيب كرد. قيمت اقلام خوراكي ارتباط مستقيم 
با سبدهاي معيشتي خانوار دارد. مردم هر روز با اين 
قيمت ها سر و كار دارند، مردم هر روز از فقيرتر شدن 
خود باخبر مي شوند و نمي توان اين مساله را كتمان 
يا تكذيب كرد. حالا كه به آخرين ماه از س��ال ۱۴۰۱ 
رسيده ايم، طبق سنت هر ساله قيمت ها افزايش پيدا 
مي كنند اما اين افزايش قيمت ها در حالي كه سراسر 
سال هم اتفاق افتاده اند ديگر به نقطه اي رسيده اند كه 
توان خريد را از بسياري گرفته اند. در واقع ديگر مهم 
نيست شما فردي با حقوق ماهي ۱۵ تا ۲۰ ميليون 
تومان باشيد يا يك كارگر با حقوق ماهي ۷ ميليون 
تومان براي هر دو دس��ته تامي��ن مايحتاج زندگي 
سخت است. يكي بيشتر سختي مي كشد و ديگري 
كمتر اما تجربه سختي، تجربه زندگي زير خط فقر 

براي هر دو دسته اتفاق مي افتد. 

    طي يك هفته گذشته
قيمت ها افزايش پيدا كرده است

سعيد صاحب سوپر ماركتي در محدوده سيدخندان 
اس��ت او درباره افزايش قيمت مايحتاج عمومي طي 
يك هفته گذش��ته به »تعادل« مي گويد: متاسفانه 
اغلب اق��لام افزايش قيمت داش��ته اند، اين افزايش 
قيمت بين ۱۰۰۰ تا ۷ هزار تومان بوده است، از پنير 

خامه اي گرفته تا قيمت روغن و برنج و... 
او مي افزايد: ميزان خريد مردم بسيار كمتر از گذشته 
است، ما سال هاس��ت كه در اين محله سوپرماركت 
داريم و طي يك س��ال گذش��ته به شدت فروشمان 
كاهش پيدا كرده است، براي مردم ديگر خريدن يك 
بسته پنير خامه اي به قيمت ۵۰ هزار تومان يا خريد 
يك روغن يك ليتري با قيمت بيش از ۶۰ هزار تومان 
واقعا سخت شده است. خيلي ها به دنبال ارزان ترين 
اجناس هس��تند. اما مس��اله اينجاس��ت كه حتي 
ارزان ترين ها هم از توان خريد بسياري از افراد بالا ترند. 
سعيد در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: تمام 
ويزيتورهايي كه براي تحويل جنس مي آيند خبر 
از موج ديگ��ر افزايش قيمت ه��ا مي دهند، معلوم 
نيست اين افزايش قيمت ها تا كي قرار است ادامه 
پيدا كند. برنجي كه ما س��ال گذشته با قيمت هر 
كيلو ۶۰ هزار تومان مي فروختيم امس��ال هر يك 

كيلو ۱۴۵ هزار تومان شده است. 

     عيدي بازنشستگان و دردهايي كه
دوا نمي شود

عيدي بازنشستگان از روز پنجشنبه واريز شده است، 
عيدي هايي كه همه را مبهوت كرده و در برابر افزايش 
قيمت اقلام خوراكي بيشتر به يك شوخي شبيه است. 
مبالغ بين يك ميليون و ۸۰۰ هزار تومان تا ۲ ميليون 
و ۵۰۰ هزار تومان اس��ت. با يك حساب سر انگشتي 
مي توان به اين نتيجه رسيد كه اين مبالغ تنها تامين 
معيش��ت يك هفته تا ۱۰ روز بازنشس��تگان را دربر 
مي گيرد و بعد از آن معلوم نيست بايد چه كار كنند. آن 
هم در روزهايي كه قرار است به عنوان بزرگ تر فاميل 

بيشترين رفت و آمد را به خانه هايشان داشته باشند و 
قطعا نياز به خريد ميوه و شيريني و مايحتاج بيشتري 
دارند.  صديقه. ش، معلم بازنشسته است و يك ميليون 
و ۸۰۰ هزار تومان عيدي دريافت كرده و در اين باره 
به »تعادل« مي گويد: ما ديگر شگفت زده نمي شويم. 
اينكه مس��وولان اصلا برايشان مهم نيست كه مردم 
چطور بايد هزينه هاي گزاف زندگي خود را پرداخت 
كنند، براي ما عادي شده است. كاري از دست كسي بر 
نمي آيد. اگر دست خودم بود اين پول را به خزانه دولت 

برمي گرداندم چون واقعا دردي از من دوا نمي كند. 
او مي افزايد: مثلا من با اين پول مي توانم ۳كيلو و نيم 
گوشت گوس��فندي بخرم. يا مي توانم يك گوني ده 
كيلويي برنج ايراني خوب بخرم و با ۳۰۰ تومان باقي 
مانده اش ۶ بس��ته پنير بخرم. اص��لا به فكر خريدن 
لباس و كفش و اينها نيستم چون حالا با اين پول حتي 
نمي توانم يك مانتو بخرم چه برسد به اينكه بخواهم 
پوشاك مورد نيازم را تامين كنم. واقعا اين وضعيت تا 

كي قرار است ادامه پيدا كند؟ 

   انگار هيچ مسوولي از قيمت ها خبر ندارد
علي بابايي، كارشناس بازار در رابطه با افزايش قيمت 
مايحتاج مردم و تاثير آن بر س��بد خان��وار به تعادل 
مي گويد: مشخص است كه وقتي قيمت ها افزايش 
پيدا مي كند سبد خانوار خالي و خالي تر مي شود، اما 
تعجب برانگيزتر اين است كه مسوولان سعي دارند 
قيمت هايي را كه مردم هر روز با آن سر و كار دارند را 
هم تكذيب كنند، انگار هيچ مسوولي از قيمت هاي 
واقعي خبر ندارد. مثلا در مورد افزايش قيمت گوشت 
قرمز چرا ريي��س اتحاديه اظهارنظر نمي كند، اينكه 
مديرعامل سازمان ميوه و تره بار بگويد قيمت ۵۰۰ 
هزار تومان گوشت را تكذيب مي كنيم براي مردمي 
كه همين امروز با مراجعه به فروشگاه ها قيمت يك 
كيلو گوشت گوسفندي بسته بندي شده را با مبلغي 

بالاي ۵۰۰ هزار تومان مي خرند چه فرقي مي كند. 
او مي افزاي��د: واقعيت هاي جامع��ه با واقعيت هايي 
كه مس��وولان به آن توجه مي كنند كاملا متفاوت 

اس��ت. قيمت ها به شكل افسار گس��يخته اي رو به 
افزايش اس��ت. هيچ نظارت دقيقي ب��ر قيمت ها و 
بازار صورت نمي گيرد. در اين بين دلالان بيشترين 
سود را مي برند و توليد كننده و مصرف كننده هم هر 
دو قرباني اين سياست دلال پروري بازار مي شوند. 

   خط فقر در تهران 20 ميليون تومان است
اين كارش��ناس بازار در بخش ديگري از سخنانش 
مي گويد: نمي توانيم با كلم��ات بازي كنيم، در حال 
حاضر در تهران خط فقر به ۲۰ ميليون تومان رسيده 
و اين در حالي است كه هنوز شوراي عالي كار و دولت 
براي افزايش دس��تمزدها به توافق نرسيده اند. شما 
وقتي در م��ورد خط فقر صحبت مي كني نمي تواني 
آيتم هاي آن را دست كاري كرده يا حذف كني، شما 
نمي تواني منكر اين قضيه بش��وي كه بخش اعظم 
درآمد افراد براي پرداخت اجاره بهاي مسكن مي رود. 
شما نمي تواني منكر اين قضيه بشوي كه سفره هاي 

مردم هر روز به خاطر تورم افسارگسيخته كوچك تر 
و كوچك تر مي شود. قرار نيست با رسم شكل و نمودار 
به اين نتيجه رس��يد كه اوضاع اقتصادي افراد روز به 
روز بدتر مي شود. هيچ نيازي به تجزيه و تحليل تورم 
نقطه به نقطه و... نيست. كافي است هفته اي يك بار 
براي خريد مايحتاج زندگي از منزل خارج شويد، يك 
ليست خريد ثابت داشته باشيد بعد از دو يا سه هفته 
هزينه و ليست خريدها را با هم مقايسه كنيد خيلي 
زود متوجه افزايش قيمت ها خواهيد شد. اين در حالي 
است كه حقوق افراد به ويژه كارگران و بازنشستگان 

با اين سرعت افزايش پيدا نمي كند.
بابايي مي افزايد: ما وقتي از پيشرفت حرف مي زنيم 
وقتي از رضايت عمومي حرف مي زنيم بايد مابه ازاي 
بيروني آن را در جامعه ببينيم. با اين شرايط اقتصادي، 
با اين وضعيت تورمي ب��ا اين افزايش بي رويه قيمت 
دلار كه در واقع كاهش ارزش پول ملي ما را به دنبال 
دارد، از كدام پيشرفت حرف مي زنيم، از كدام رضايت 

عمومي سخن مي گوييم. دقيقا چه كاري براي پايان 
دادن به اين وضعيت انجام شده است. مردم زير چرخ 
دنده هاي اين اقتصاد در حال از بين رفتن هستند. 

   توان خريد از بين مي رود
به هر حال اين روزها منتهي به س��ال جديد هميشه 
با افزايش قيمت ها همراه بوده اس��ت، اما اينكه ما در 
طول سال هم افزايش قيمت داشته ايم و حالا هم بايد 
افزايش قيمت پايان س��ال جديد را از سر بگذرانيم، 
برايمان ارمغاني جز از بين رفتن توان خريد ندارد. حالا 
ديگر فرقي نمي كند گوشت كيلويي ۲۵۰ هزار تومان 
باشد يا ۵۰۰ هزار تومان براي كسي كه نمي تواند بخرد 
اين قيمت ها بيشتر به يك ش��وخي تلخ مي ماند. 
حالا ديگر فرقي نمي كند عيدي بازنشستگان حتي 
به اندازه تامين معيشت يك ماه نيست. ما ديگر به 
اين وضعيت عادت كرده ايم، به كم خوردن و گرد 

خوابيدن. اما اين اقتصاد نياز به درمان دارد.

گزارش

حدود۸۰هزارمعتادمتجاهردركشورداريم

فرهاد اقطار - مديركل دفتر پيشگيري و درمان اعتياد در 
مورد گرايش كارتن خواب ها به مصرف بيشتر مواد مخدر 
اظهار كرد: معمولًا در فصول س��رد سال شرايط براي 
معتادان متجاهر سخت تر مي شود و اين افراد كه ممكن 
است سالمند يا جوان يا زنان بي سرپرست باشند، فكر 
مي كنند با افزايش مصرف، يك شب گرم تري را سپري 
مي كنند. او از فرد معتادي كه حمايت خانواده را نداشته 
باشد و مصرف و پاتوق او در كف خيابان اتفاق بيفتد به 
عنوان يك »معتاد متجاهر« نام برد و افزود: برخي از اين 
افراد در پاتوق ها حضور دارند و معتاد نيستند؛ اما به دلايل 
مختلف به شرايط بي خانماني رسيدند. اقطار عنوان كرد: 
همه افرادي كه در اين پاتوق ها هستند اعتياد ندارند و 
فقط ۴۰ درصد آنها در كف خيابان يا پاتوق مواد مخدر 
مصرف مي كنند كه طبق ماده ۱۶ قانون مبارزه با مواد 
مخدر جزو معتادان متجاهر شناخته مي شوند. مديركل 
دفتر پيشگيري و درمان اعتياد با اشاره به فعاليت بيش 
از ي��ك دهه مراكز كاهش آس��يب در اين حوزه گفت: 
گرم خانه هاي شهرداري و ۸۳ مركز ماده ۱۶ و تعدادي 
كمپ در كل كشور وجود دارند كه از اين افراد نگهداري 

مي كنند؛ اما بااين حال باز هم عده اي هس��تند كه در 
پاتوق ها مي مانند. او جمعيت معتادان متجاهر در سطح 
كش��ور را طبق تعريف قانون، بين ۵ تا ۷ هزار نفر اعلام 
كرد و افزود: برآوردهاي ما در سال گذشته نشان داد كه 
جمعيت معتادان متجاهر حدود ۷۵ تا ۸۰ هزار نفر است. 
اقطار يادآور شد: درصورتي كه اين افراد به مراكز مجاز 
تحت نظر وزارت بهداشت و سازمان بهزيستي مراجعه 
كنند و گواهي درمان بگيرند هيچ مشكلي ايجاد نخواهد 
شد؛ اما اگر فرد از مراجعه به اين مراكز و درمان، امتناع 
كند و در پاتوق بماند طبق دستور قضايي به مراكز ماده 
۱۶ معرفي مي ش��ود، حق خروج هم ندارد و بايد دو تا 
سه ماه در اين مراكز بماند ضمن اينكه قانون پيش بيني 
كرده اگر فرد درمان نشد، بايد در اردوگاه اجباري تحت 
درمان قرار گيرد. او از مضيقه هاي مالي و بودجه اي در 
اين بخش گفت و افزود: بحث نگهداري يك رهجو از نظر 
آب و برق، مكان، پرستار، خوراك و دارو هزينه بر است و 
به دليل اينكه همكاري در ساير دستگاه ها وجود ندارد 
و شرايطي براي آن پيش بيني نشده هزينه هاي سازمان 

بهزيستي چندين برابر است.


